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PRIMIREA DE CĂTRE 
TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUSESCU 

A DELEGAȚIEI
SOVIETULUI SUPREM AL U.R.S.S.

La invitația Marii Adunări Naționale o delegație a Sovietului Suprem al Uniunii Sovietice 
a făcut o vizită în țara noastră. La 30 ianuarie, tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretarul general 
al Partidului Comunist Român, președintele Consiliului de Stat al Republicii Socialiste România 
a primit delegația condusă de Ivan Samoilovici Grușețki, vicepreședinte al Prezidiului Sovietului 
Suprem al U.R.S.S., președintele Prezidiului Sovietului Suprem al R.S.S. Ucrainene. în timpul 
convorbirii s-a subliniat cu satisfacție că între cele două partide, țări și popoare există și se dez
voltă relații apropiate, de prietenie și colaborare, se amplifică legăturile în toate domeniile de 
activitate. De asemenea, s-a precizat că întîlnirile și convorbirile prietenești dintre tovarășii 
Nicolae Ceaușescu și L.l. Brejnev, înțelegerile realizate au constituit, de fiecare dată, factori 
importanți în evoluția ascendentă a raporturilor multilaterale româno-sovietice, au servit 
cauzei generale a socialismului și păcii în lume.

PENTRU PACE 
SI 
COLABORARE 
ÎNTRE TOATE 
POPOARELE 
LUMII

La invitația președintelui Consiliului de Stat al Republicii 
Socialiste România, Nicolae Ceaușescu, Maiestatea Sa Hussein 
Ibn Talal, Regele Regatului Hașemit al Iordaniei a făcut în această 
săptămînă o vizită oficială în țara noastră. în cadrul convorbirilor 
oficiale care au avut loc cu acest prilej s-a procedat la un schimb 
larg de vederi privind stadiul actual și perspectivele relațiilor 
dintre cele două țări, precum și probleme actuale ale vieții inter
naționale, îndeosebi referitoare la situația din Orientul Mijlociu, 
în ceea ce privește relațiile româno-iordaniene, cei doi șefi de 
stat au fost de acord că există posibilități pentru dezvoltarea lor 
în continuare pe multiple planuri, în special în domeniul economic, 
în ceea ce privește problemele internaționale de interes comun 
cei doi șefi de stat și-au exprimat atașamentul țărilor lor față de 
principiile și țelurile Cartei O.N.U., subliniindu-se importanța 
participării active a tuturor statelor fără deosebire de mărime, 
potențial sau'orînduire socială la rezolvarea problemelor interna
ționale. Referindu-se la situația din Orientul Mijlociu cele două 
părți au apreciat că ținerea sub ocupație a teritoriilor arabe cucerite 
prin forță de către Israel, în urma războiului din 1967, constituie 
o permanentă sursă de încordare și generează pericolul unor 
noi ostilități. O pace trainică nu se poate realiza în această parte 
a lumii decît prin retragerea trupelor israeliene din teritoriile 
ocupate în 1967 și, de asemenea, prin garantarea integrității teri
toriale, a independenței și suveranității tuturor statelor din 
această regiune, precum și prin reglementarea justă a problemei 
poporului palestinian.

Dezvoltarea bunelor raporturi cu Iordania reprezintă încă o 
dovadă a politicii României de promovare a unor largi relații de 
prietenie și colaborare cu toate țările lumii.
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cartea 
de română

Au participat:

-ZOE DUMITRESCU-BUȘU LENGA — profesor universitar.
— ELENA CAZAN — profesor de limba și literatura română — pensionară.
— VLADIMIR DOGARU — profesor de limba și literatura română—Liceul 

«Ion Creangă».
— LUCIAN PANAIT — șeful redacției de limba română, științe sociale și istorie 

de la Editura didactică și pedagogică.
— ALEXANDRU PETRESCU — profesor de limbași literatura română — Grupul 

școlar profesiojial și tehnic al Ministerului Educației și Învățămîntului .
— DUMITRU SĂVULESCU — inspector principal — Ministerul Educației și Învă

țămîntului.
— ION STANCIU — director, Editura didactică și pedagogică.
— GRAȚIELA ȘTEFAN — profesoară de limba și literatura română — Liceul 

«I.L. Caragiale».
DIN PARTEA REDACȚIEI: TRAIAN STOICA, DORIN TUDORAN, DINU 
FLĂMÂND.

Masă rotundă condusă și organizată 
de ADRIAN PĂUNESCU

ADRIAN PĂUNESCU: Aș dori să vă rog să stăm de vorbă împreună ți să 
încercăm să ajungă la cititori cite ceva din preocupările dumneavoastră,din 
întrebările dumneavoastră și din răspunsurile dumneavoastră cu privire la 
ceea ce aș numi «starea cărților din România». Nu o să insist foarte mult asu
pra unei idei,In general acceptată de toți intelectualii din această țariLși anume 
că de fizionomia cărții de română de clasa I pînă la cartea de română de clasa a 
Xil-a depinde Intr-o mare măsură fizionomia tinerei generații care trăiește In 
România. Sigur că nu o să vă cerem dumneavoastră, celor care scrieți, editați 
ți răspundeți in genere de educația acestor tineri, niște răspunsuri In toate pro
blemele, neapărat imediate și neapărat amănunțite. Insă ne preocupă un 
lucru care pare unanim acceptat și anume că In privința manualelor de litera
tură, In privința cărților de română »-a făcut puțin pentru o modernizare, ta 
modul profund și nicidecum formai, a manualului de limbă română, a lecției de 
limbă română. Se constată — după părerea noastră — o lipsă de coerență In 
ceea te privește felul cum este predată această disciplină, cum este cuprinsă 
an in manualele de literatură română, pe parcursul întregului proces de învăță- 
mlnt, adică de la clasa I plnă la clasa a Xil-a; se constată că rămta pe parcurs 
idei prețioase. Lucruri care erau de^ afirmate,și in mare măsură însușite de 
elevi, stnt lăsate pe drum, in genere, pentru a parcurge cartea de limbă română 
(clasele l-XII), ca om matur și In deplină cunoștință de cauză, este necesară 
răbdare și o oarecare îngăduință In ce privește partea literară, care este pre
zentată neclar sau Intr-un mod care a aparținut penultimului deceniu; găsim 
lucruri neclare In ceea ce privește curentele literare, și am conchide spunind că 
se manifestă o lipsă de unitate In ceea se privește această carte; ea nu este o carte 
de literatură română pentru copilul care ta sase ani merge ta scoală și ta M ani 
iese din școală, ci am putea spune că este o bibliotecă de 12 cărți de română.

Sigur că nu vom conteste valoarea unora dintre aceste manuale, ne inte
resează insă dacă, așa cum In matematică lucrurile pe care te învață elevul in 
clasele inferioare i se confirmă îmbogățite mai tîrziu, se întimplă și in cazul 
cărții de limbă și literatură română. Nu este vorba de a susține aici un uma
nism vag și călduț, pentru că totuși, pentru noi, românii, româna nu este numai 

o lecție generală de umanism ci ți o lecție de patriotism.
Pentru noi ca intelectuali, pentru noi ca părinți este extrem de important ce 

se învață în școala noastră, ce învață și ce respinge elevul, bineînțeles în ca
zul de față, din manualul de limbă și literatură, română.

Vreau să vă precizez că nu vrem și nici nu am vrut de la început să trăim 
stsre ac wnsttifte șa sa pregacivn aceasm fnasa rOXunGa incr*wi

In care strigătul timpului să ne facă să ne grăbim; ne-am glndit di stăm de vorbă 
sub o stare de calm, de colaborare și de prietenie intelectuală, pentru ca din dis
cuția noastră—oridt de contradictorie ar fi — să rezulte plnă ta urmă niște idei 
prețioase pe care forurile competente și cei care vor citi revista să le folosească 
In sensul general al educației din România.

Mulțumesc foarte mult celor prezenți pentru participare și aș ruga să 
începem — dacă «Înteți de acord — discuția noastră de ta această întrebare a 
mea: ce se poate face pentru ca manualul de limbă și literatură română. Intr-un 
sistem foarte riguros planificat cum este sistemul nostru și In care inițiativele 
particulare devin prețioase ta măsura ta care stat acceptate de societate, 
să devină o carte de română pe parcursul a 12 ani și nu un grup de 12 cărți care trag 
elevul în toate părțile și care îngreunează pină la urmă formarea sa? Trebuie să vă 
spun că avem marele avantaj că trăim Intr-o țară în care inițiativele devin 
publice și se materializează In momentul acceptării tor de către obște, de 
către societate; deci, nu există niște stări absurde de lucruri,- nu apar mai 
multe manuale care să distragă atenția elevului (deși poate că nu ar fi rău 
de la lin anumit nivel încolo) și totuși, s-a constatat, deseori, că situația este 
contrară celei la care ne-am aștepta, adică ta loc să se dirijeze cu temeinicie în
tregul proces de instruire a elevului spre un umanism nou, spre crearea unui 
suflet dornic de revoluție, de nou, de valori estetice, sociale, se lasă pe parcurs 
multe dintre ideile afirmate deja, se aduc ta discuție alte idei — care pot fi 
interesante ta felul lor, dar care nu au decit rostul de a nega lucrurile pe care 
elevul ie-a învățat la început.

Ce se poate deci face ca această carte să fie o carte și nu un șir de cărți I



mnsA RDTunnfl flrcarr

VLADIMIR DOGARU: Dacă am înțe
les bine, întrebarea este aceasta: dacă este 
posibilă o vedere unitară asupra manuale
lor de limbă și literatură română de la 
clasa I pînă la clasa a Xll-a, și dacă este posibil, 
care ar fi metoda.

Și eu am convingerea că manualele nu se 
continuă. Eu vorbesc și ca profesor și în 
calitate de coautor la un manual de anul II ți 
unul de anul III. Nu știu dacă nu cumva ceea 
ce se spune într-un manual de anii ll-lll-IV 
contrazice ceea ce s-a spus în manualele ante
rioare; ar fi posibilă și această treabă, sînt 
de acord deci că manualele trebuie să pre
zinte continuitate. Cum? Noi cînd am făcut 
manualul aveam în minte tot ce se spunea în 
manualele de clasele V-VII și mai ales la 
liceu, dar nu ne-am gîndit să elaborăm ma
nualul cu toate acestea în față. Cred că ar fi 
fost o idee interesantă. Trebuie să vă spun 
însă că la clasă, profesorul realizează această 
unitate, pentru că profesorul știe ce s-a 
studiat mai înainte, el reia ideile expuse, le 
adîncește. Mă gîndesc dacă nu ar fi bine, 
pentru realizarea scopului enunțat de dum
neavoastră, ca ministerul să inițieze un fel 
de colectiv coordonator, adică în momentul 
în care se elaborează un manual, autorii 
respectivi să fie făcuți atenți ca să respecte 
această continuitate, iar după elaborare, el 
să fie verificat — cît de cît — de către acest 
colectiv. Părerea mea este însă că această 
continuitate se realizează oral. Apoi sînt de 
părere că manualul cel mai bun nu este cel 
scris, cel oficial care, oricît de bine ar fi 
gîndit și elaborat, nu poate satisface toate 
exigențele profesorului de specialitate. Să 
luăm în vedere și faptul că majoritatea sînt 
oameni cu mulți ani petrecuți în învățămînt, 
bine pregătiți, cu o metodă de predare bine 
definită adaptată la școala la care predă fie
care. lată deci că fiecare dintre ei are o me
todă care-i dă posibilitatea să creeze acel 
manual viu despre care vorbeam. Păcat că 
nu ai cum să-l scrii!

ADRIAN PĂUNESCU: Atunci ar fi 
atîtea manuale cîți profesori ar fi!

VLADIMIR DOGARU: întotdeauna au 
existat tot atîtea manuale pe lîngă cele ofi
ciale, cîți profesori buni au fost. Eu de exem
plu m-am străduit să vin cu metode noi: dealt
fel este de ajuns ca un elev să ridice o pro
blemă și întreaga lecție urcă.

Eu sînt de părerea dumneavoastră că pro
blema merită cel puțin să fie discutată, că ea 
poate fi realizată de-a lungul anilor, dacă 
autorii sînt făcuți atenți și dacă în plus cineva 
va coordona problema, adică, așa cum am 
spus, un colectiv coordonator.

GRAȚIELA ȘTEFAN: Un asemenea 
colectiv s-a și realizat pentru manualul de 
clasele V-VIII; este vorba de un colectiv 
format dintr-un număr de profesori, împăr- 
țiți pe clase, fiecare lucrînd separat partea 
pentru clasa respectivă; pînă acum au apărut 
manualele de clasa a V-a și a Vll-a: va apărea și 
cel pentru clasa a Vlll-a. Toți acești profesori, 
acești autori au lucrat însă după un plan 
comun, realizîndu-se astfel unitatea despre 
care s-a vorbit mai înainte. Rămîne să vedem 
în ce măsură aceste manuale vor da rezultate 
mai bune decît cele pe care le-am avut pînă 
acum.

Trebuie să vă spun însă, că și în situația în 
care manualul este realizat de către un 
colectiv, unitatea lui este foarte greu de 
înfăptuit, lată, atunci cînd a fost pus în discu
ție manualul de clasa a Vl-a, am aflat că o 
serie de noțiuni din manualul de clasa a V-a 
nu erau suficient de bine consolidate în ma
nualul următor, dar din păcate lucrul acesta 
a fost aflat de abia în final.

După părerea mea o altă dificultate în 
realizarea unității unui manual o aflăm și în 
faptul că la manualele de clasele IX-XII există 
foarte mulți autori. Din această cauză, 
aceste manuale au într-un anumit fel aspectul 
pe care îl are un tratat de istorie literară, ele 
sînt de fapt o culegere de monografii, studii, 
articole, revăzute de autori și adaptate 
manualului, lucru care, bineînțeles, se 
simte și care duce la lipsa de unitate amin
tită. Poate că dacă ar fi mai multe manuale 
și s-ar alege între ele nu ar fi rău.

O altă dificultate poate deriva și din timpul 
scurt în care se cer a fi realizate aceste ma
nuale.

VLADIMIR DOGARU: Poate că pro
fesorul ar trebui să fie absolvit în perioada 
cînd colaborează la manual de toate cele
lalte activități didactice, aș spune un fel de 
concediu.

GRAȚIELA ȘTEFAN: Desigur, și este 
clar că autorii manualelor bune din trecut 
așa procedau, nu făceau ca astăzi cînd pro
fesorii se duc și la catedră. De exemplu, ma
nualul de clasa a IX-a este foarte dificil de 
alcătuit pentru că în partea a patra a ma
nualului trebuiesc prezentate noțiuni de 
istorie literară unor copii care de-abia au 
ieșit din ciclul V-VIII. Autorul nu are însă 
suficient timp să gîndească și să repartizeze 
noțiunile așa cum ar trebui, și noi ne dăm 
seama de-abia atunci cînd predăm la clasă. 
Astfel se spune copilului că «literatura este 
o reprezentare metaforică și metonimică». 
Hai să spunem că despre metaforă a auzit, 

dar despre metonimie? Sau: «arta îmbogă

țește viața cu noi entități». Ce știe copilul 
despre entitate? Sau despre arta pură? Ce 
înseamnă toate acestea pentru copilul care a 
citit pînă atunci doar pe Domnu’ Trandafir? 
Pentru ca manualul să ajungă la ermetism 
și la încifrare, să se dea ca exemplu poezia lui 
Ion Barbu, iar ca explicație să se lipească 
alături un text din Călinescul!

ADRIAN PĂUNESCU: Deci tot o 
încifrare!!

GRAȚIELA ȘTEFAN: După această 
prezentare, atît de complicată, de noțiuni, 
se ajunge și la personalizarea unei analize 
literare — analiză literară care era, în fond, 
scopul lecției respective — și ca exemplu se 
dă «Scrisoarea a treia», analizată la modul 
cel mai simplu cu putință, ca în clasa a Vlll-a! 
Un alt exemplu: cînd se ajunge la capitolul 
despre «Țiganiada», se propune analizarea 
cîntului I. Cum se produce această analiză? 
in fond, nu se face decît o simplă transpunere 
în proză a ceea ce se spune în vers, lată, deci 
că în felul acesta, copilul nit. folosește deloc 
noțiunile de teorie literara pe care le-a 
deprins în prima parte a manualului. Așa-zi- 
sele analize sînt foarte simpliste.

în ce privește modernizarea, problema ne 
preocupă foarte mult pe majoritatea dintre 
noi. Toată lumea nu discută decît despre 
modernizare. Eu cred însă că trebuie să fim 
foarte atenți cu aplicarea acestei moderni
zări, mai ales la lecțiile de literatură română. 
Punîndu-i pe copii permanent să descopere 
și să redescopere, hărțuindu-i cu întrebări, 
cu exemple, riscăm să nu le mai sensibilizăm 
conștiința, să pierdem în felul acesta contac
tul cu sufletul copilului. Cel mai bine ar fi ca 
modernizarea să se simtă în întrebările pe 
care le punem copilului, în exercițiile apli
cative pe care le dăm.

ADRIAN PĂUNESCU: Despreaceastă 
modernizare ar fi interesant de discutat. 
Pentru că în general procesele de moderni
zare sînt interesante numai în măsura în 
care îi cuprind și pe beneficiari. Putem face 
orice, dar dacă nu ia nimeni cunoștință 
despre ceea ce facem, nu are valoare. Cum 
credeți că se poate realiza un manual, o 
carte de română modernă, cum se poate 
înțelege modernizarea aici? Poate ar fi bine 
să-i spunem «păstrarea tuturor criteriilor». 
Dealtfel, din păcate unele criterii au fost 
folosite în mod parțial, pentru unii mumă, 
pentru alții ciumă. De pildă, criteriul estetic, 
aplicat la un mare poet al veacului 19, nu 
mai funcționa în cazul Blaga. Acum este un 
moment de echilibru intelectual în care 
aceste criterii pot funcționa reunite. Nu 

putem fi străini de mesajul unei opere și al 
unei vieți, el trebuie să ne intereseze, dar 
nu putem face din Neculuță un poet mai 
mare decît Goga.

GRAȚIELA ȘTEFAN: în chestiunea 
modernizării am preluat anumite procedee 
științifice. Ceea ce se potrivește pentru 
matematică, fizică și chimie nu se mai 
potrivește pentru literatură. Ceeea ce se 
realizează prin împărțirea în grupe, prin 
descoperire^ redescoperire, cu întrebările 
prin care sînt stimulați elevii la chimie, fizică, 
la română acest procedeu nu se mai potri
vește. Atunci se ucide acea sensibilitate și 
emoția estetică absentează, in ceea ce pri
vește modul cum ar putea fi modernizate 
manualele, cred că o anumită problemă se 
pune pentru clasele V-VIII, alta pentru clasele 
IX-XII și alta la gramatică. Acolo se pot inclu
de niște exerciții care să nu mai facă din gra
matică un «cumplit meșteșug de tîmpenie». 
în manualele de clasele V-VIII am încercat să 
realizăm prin întrebări sublinierea aspecte
lor esențiale ale textului și în ceea ce pri
vește stratul ideologic și în ceea ce privește 
valoarea estetică. Adică, să-i învățăm pe 
elevii din clasa a V-a asupra valorilor pe care 
le prezintă literatura. Nu-i mai îndreptăm 
către lectură (povestire, sublinierea și expli
carea unor cuvinte și apoi niște întrebări 
simple cum se puneau înainte), ci întrebările 
în sine înseamnă un început de moderni
zare. Pentru clasele IX-XII, modernizarea ar 
consta în prezentarea scriitorilor oarecum 
altfel, adică în biografie să nu mai fie prezen
tate amănunte, ci o subliniere a coordonate
lor esențiale ale vieții, pentru realizarea 
unui profil moral. Iar manualele în sine, cînd 
ajung la operă, n-ar trebui să mai facă niște 
analize, ci să dea niște sugestii elevilor 
pentru a medita asupra textului. Să-i în
drepte asupra anumitor valori asupra cărora 
să mediteze și în felul acesta să descopere 
frumusețile textului literar respectiv.

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
N-am văzut toate manualele, doar trei 
dintre ele, pentru clasele X, XI și XII. 
Întîi m-am uitat prin aceste manuale cu o 
curiozitate sporită de faptul că nu le văzu
sem de cîțiva ani, din 1968. îmbunătățirile 
față de anii precedenți sînt parțiale. Sînt 
introduși acum poate autorii care înainte 
lipseau, s-au mai adăugat niște analize la 
niște opere. Dar cîteva lucruri m-au izbit 
din punct de vedere științific propriu-zis. 
Uitîndu-mă la organizarea prozei de după 
23 August am văzut niște ciudățenii. In 
capitolul marilor prozatori figurau Stancu, 
Bogza, Marin Preda și Titus Popovici, iar
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alături Eugen Barbu și Fănuș Neagu la capito
lul tinerilor în formare. Totuși Titus Popo- 
vici e mai tînăr decît Barbu, amîndoi sînt 
foarte buni prozatori, nu putea liosi nici 
Eugen Barbu dintre cei mari. Apoi am văzut 
că deși manualul e din *73, bibliografia pen
tru Eugen Barbu s-a oprit la *68. «Principele» 
nu e trecut. Științific, lucrurile nu sînt puse 
la punct, deși îmbunătățirile s-au făcut în 
’73. Capitolul despre istoria și critica lite
rară de azi s-a făcut după ureche, după me
moria celui care l-a alcătuit. Unii erau, alții 
nu. Lipseau de pildă monografiile mari despre 
Blaga. Ori dacă faci istorie și critică în anii 
noștri, nu poți să ignorezi la acest capitol 
lucrările lui Micu și ale Marianei Șora. Din 
manuale lipsesc judecățile de valoare, din 
nefericire, cam în toate capitolele literaturii 
de după 23 August. Știm că a face o judecată 
de valoare despre contemporani e lucrul 
cel mai greu din lume. Din punct de vedere 
estetic noi sîntem într-o situație precară. 
N-avem mijloacele judecății estetice cît de 
cît, atunci vorbim deci cu superlative. Am să 
vă dau un exemplu care m-a speriat. Ce fel 
de înnoire se produce dacă vorbim încă 
astfel; e vorba de «Noapte de mai» de 
Macedonski, una dintre capodoperele poeziei 
românești. Se substituie analizei o enume
rare de superlative: «versuri fastuoase, de 
mare suflu liric, memorabile prin cadență și 
exuberanță», «suflu euforic șl beție dionisi- 
că», «corespondențe profunde, de ordin 
vital» «splendori», «euforic», «ambianță 
mirifică», «fericită încîntare», «pacea subli
mă a naturii», «grandoarea marilor poeți 
romantici» și iarăși «forța splendidă a na
turii reînviate atinge sublimul», «grandioasă, 
splendidă este imaginea rozelor — esență 
a purității deschise spre tot ce este sublim...», 
«limbajul poetic presărat cu neologisme 
scînteietoare, cu denumiri de metale nobile, 
de flori și de păsări». «Anumite imagini 
surprinzător de contrastante («Noapte albă») 
— care nu sînt deloc surprinzătoare — 
personificări botticelliene. lată care ar fi 
aceste personificări:«...izvorul cînd s-argin- 
tuiește de alba lună care-l ninge», oferă în 
ansamblu un tablou de-p superbă ținută 
poetică. Spuneți și dumneavoastră unde 
sînt aici personificările? Asta se spune despre 
«Noapte de mai». Nu este de admis!

Unele capitole despre curente sînt făcute 
destul de bine. Dar se vorbește despre sim
bolism și se începe de la ’86, cu Jean Moreas. 
Nici o vorbă despre precursori, despre Bau
delaire. Totuși rădăcinile sînt acolo. Ori 
facem știință și dăm toate referințele nece
sare pentru istorie, dacă facem istorie, ori 
ne lipsim. Nici clasicii nu stau foarte bine, 
din nenorocire, sub raportul analizei. M-am 

gîndit și mă gîndesc la modalitatea de reme
diere posibilă. Lucrările sînt inegale, unele 
analize sînt mai bune, majoritatea foarte 
proaste. De pildă, analizele lui Ion Dumi
trescu sînt mai bune, dar și la el sînt inegale. 
Să nu împuiem capul copiilor cu metode 
moderne, e greu. Pe de altă parte, nu îi 
putem ține foarte departe de metodele 
moderne de analiză. Deci limbajul nostru 
trebuie treptat să se schimbe și în manuale. 
Dealtfel și critica românească a rămas în 
urmă foarte serios. Foarte puțini sînt tinerii 
care au îndrăznit niște analize noi. care folo
sesc un limbaj critic mai riguros. Mă gîn- 
deam să facem niște încercări, să vorbim 
despre nivelul fonematic, fără să intrăm in 
amănunte. Să știe elevul că există un uni
vers lexical, să facem niște încercări. Vom 
găsi drumul, calea, dar trebuie să ne căznim 
foarte tare și se vor căzni în primul rînd 
profesorii de liceu. Un critic cît de mare ar 
fi, vine și face un capitol Eminescu ca la 
universitate, foarte general, neglijînd facto
rul formativ. Pe noi ne interesează în liceu 
și factorul formativ. Dacă n-o facem în 
acest fel în liceu, cum să apară iubirea pentru 
literatură. Fără iubire nu se face nimic. Cu 
astfel de lucruri e greu să trezești iubirea în 
copii. Acest fenomen de indiferență a tine
rilor față de valorile vechi ale literaturii 
românești mă îngrijorează. Trebuie să găsim 
niște căi care să îmbine cultivarea sensibilită
ții și cultivarea intelectului, prin mijloacele 
de abordare. Să-i lăsăm să studieze singuri? 
N-au încă elementele necesare cu care să 
studieze. Există în cultura noastră un om 
care face treaba aceasta, Philippide. El te 
duce pînă în preajma poeziei și te lasă singur 
cu ea. Dar copilul ce știe, el nu știe poezie, 
nu e învățat cu valorile ei. Poți să-l lași singur 
în preajma poeziei? Trebuie să-i dăm mai 
dar noțiunile de teorie literară.

La minister era vorba să se scoată complet 
viziunea istorică a literaturii. Eu am spus 
atunci că ar fi antipatriotic și antimarxist, 
pentru că nu am mai putea spune din ce a 
ieșit ea, din ce am ieșit noi, de unde ne-am 
tras. Se susținea că nu mai este nevoie de 
istoria literaturii, avînd în vedere că ea se 
face în ultimii doi ani. Or, foarte important 
este tocmai să menținem viziunea istorică, 
viziunea în care intră noțiunea de valoare 
continuă, de devenire, de desfășurare a 
unor calități, a unor atribute de geniu na
țional ipostaziate într-o fațetă sau alta prin 
marii noștri scriitori. Această viziune isto
rică trebuie să rămînă pentru a hrăni forma
ția afectivă a copilului.

în ce privește modalitatea modernă’' a 
abordării unei poezii, spre regretul meu, 
nici studenții din anul IV ai facultății, nu se

descurcă.
in ce privește manualele, părerea mea este 

că nu ne sînt necesari critici foarte mari care 
să alcătuiască fiecare cîte un capitol. Ar 
trebui să existe un singur autor și în felul 
acesta ar dispare lucrările încropite la 
repezeală, operele expediate în cîteva cu
vinte, lucrurile care sînt știute mult prea 
bine. Și bineînțeles o cerință majoră: lucru
rile să fie prezentate pe înțelesul fiecăruia 
și să prezinte un flux continuu. De asemenea, 
ar fi de dorit să se instituie un concurs pen
tru realizarea manualelor.

ADRIAN PĂUNESCU: Aceste con 
cursuri fac parte dintre acelea care se anunță 
după ce se termină!

ELENA CAZAN: Aș fi vrut să discut 
sistematic dar nu cred că am să reușesc. 
Dumneavoastră acuzați lipsa de calitate a 
manualelor de limbă și literatură română, 
lipsa de unitate și găsiți vinovați autorii. 
după părerea mea, nu ei sînt vinovați, ci 
întregul sistem. Ministerul a dispus elabo
rarea de colective care să întocmească aceste 
manuale și iată că a apărut un lucru nefiresc: 
manualele au fost scrise în special de uni
versitari, iar profesorii de liceu au dat 
referate, cînd situația trebuia să fie total 
inversă.

Am avut surpriza, consuIțind manualul 
de clasa a IX-a, să găsesc un citat dintr-un 
critic, repetat pe două pagini, pentru scriitori 
diferiți, lucru care mi-a întărit părerea că de 
fapt la alcătuirea unui manual se fac colaje, 
se taie dintr-un articol, dintr-un studiu, și 
după ce se pun cap la cap, se dă la tipografie 
și gata. Un asemenea manual nu are nici un 
efect și vă spun că sînt manuale neatinse, 
acolo unde profesorul reușește să creeze 
acel manual viu despre care vorbea tovarășul 
Dogaru. lată deci o cauză evidentă care duce 
la lipsa de unitate a manualelor.

După aceea aș reproșa comoditatea auto
rilor de manuale și m-aș întoarce la un exem
plu mai vechi, ia profesorul M. Dragomirescu, 
care a elaborat doar trei manuale în timp 
de șase ani, dar le-a elaborat temeinic și nu a 
predat primul pînă cînd nu l-a terminat 
și pe al treilea, tocmai pentru a asigura această 
unitate. El a ținut seama că elevul de liceu 
trebuie să se formeze, adică să cunoască pe 
lîngă analiză literară și cîțiva termeni cri
tici și chiar dacă n-a predat teoria literară în 
întregime, a picurat noțiuni, trecînd de la 
una la alta, lată deci un exemplu de ținută, de 
responsabilitate față de elev și față de învă- 
țămînt.

Eu aș pune o întrebare: cui se adresează 
de fapt manualele? Elevului sau profesoru

lui? Și-mi amintesc aici că la un cerc de-al 
nostru o tînără profesoară s-a ridicat și a 
arătat că ei nu au fost învățați să facă analiză 
literară.

Este totuși o situație: dacă manualul este 
pentru elevul care pleacă cu el acasă, este 
adică un îndrumător pentru el, atunci tre
buie să fie întocmit metodic, în așa fel încît 
să ordoneze munca lui. Eu aveam intenția să 
predau un ciclu de manuale pentru profesori 
și un altul pentru elevi, lată deci din nou 
întrebarea: manualul trebuie să conțină 
metode de predare sau metode de studiu?

O altă problemă: în alcătuirea manualelor 
ne bazăm oare pe ceea ce au acumulat elevii 
pînă atunci?

Trebuie să mărturisesc că o mare lacună a 
metodelor noastre de predare este ne
cunoașterea a ceea ce au făcut elevii în anii 
anteriori.

Și mai e ceva: trebuie lucrat și în perspec
tivă. Trebuie să mai găsim și alți autori de 
manuale, nu numai aceiași care se perpetuează 
de ani de zile. Mă întreb eu, de ce nu este 
nici un autor din provincie?

îmi pare rău, din respect pentru colegii 
mei, dar aș vrea să se renunțe la analizele 
literare. Se produce o profanare, nu pot să 
înțeleg și mă doare cînd copiii învață pe 
dinafară aceste lucruri.

ION STANCIU: Aș vrea să mă întorc 
la întrebarea pe care ați pus-o și anume să se 
rezolve o serie de probleme în predarea 
limbii și literaturii române în școală. Exis
tența unui sistem unitar de predare. Lucru
rile de pînă acum nu au mers datorită a 
numeroase schimbări care au avut loc în 
domeniul învățămîntului. Aș putea spune 
că nu a existat o organizare judicioasă, de 
asemenea nici o programare care să con
ceapă predarea de la clasa l-a pînă la ultima 
clasă de liceu. S-a mers pe sistemul de pre
dare l-VII (l-VIII), apoi liceul. A existat o 
asemenea unitate IV-V-VIII, și, respectiv, 
anul I de liceu — anul IV. Dacă facem o ana
liză vedem că există un salt prea mare și de 
la clasele mici la cele mari și respectiv de la 
clasa a Vlll-a la liceu. Apoi de la un manual 
la altul, mai ales la liceu și uneori în cadrul 
aceluiași manual. Aceste situații se cer să fie 
depășite. Este vorba și de o programare uni
tară, se va trece peste limitele artificiale, 
vom avea un sistem de programare echili
brat.

Odată elaborat acest sistem, este necesar 
să se’ realizeze concepția. Se înțelege, nu o să 
putem da unuia să Tacă tot manualul, ci 
trebuie să lucreze mai mulți la el, trebuie 
să fie o unitate de idei. Mi se pare că aici 
este mult de făcut, și așa cum lucrează pînă
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cartea de română
acum unii autori le va fi greu să ajungă la un 
acord asupra unui sistem unitar. Fiecare 
tinde la originalitate, or autorul trebuie să 
încerce să se integreze într-o concepție, cel 
puțin 10-12 oameni să ai bă un punct de vedere 
unitar. Elevii trebuie să înțeleagă ei singuri 
ți citind să facă o analiză literară pe baza unor 
modele. Dacă nu ajungem la acest studiu în 
predare, atunci tot zbuciumul este de prisos. 
La bacalaureat toți elevii scriu și vorbesc la fel

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
învață după manuale, ei recepționează numai 
textul.

ADRIAN PĂUNESCU: Nu rămîn cu 
metoda.

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
învață pe dinafară, fie proză, fie critică 
literară- Au ajuns să învețe și citate din 
critici pe dinafară, învață proză critică. 
E absurd!

ADRIAN PĂUNESCU: Ce este de 
făcut?

ELENA CAZAN: Trebuie omis ma
nualul?

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
lată ce este grav: anumite concepții care 
minimalizează învățămîntul umanist. La mi
nister se spunea la o ședință că în 10 ani de 
zile elevul să învețe să scrie și să citească 
corect. Dacă 10 ani înseamnă a scrie și a citi 
corect, atunci eu spun că nu mai am ce 
căuta în învățămînt. Disciplinele umanistice 
riscă să fie desființate pur și simplu, ora de 
latină tare mi-e teamă că o să fie scoasă. 
Fără latină, cum îi mai explic eu tînărului de 
unde se trage neamul lui?

ALEXANDRU PETRESCU: Sînt școli 
la care elevii au posibilitatea să se prezinte 
la admitere cu una din două, fie partea lite
rară cu limba română, sau să opteze pentru 
partea industrială, cu chimie, fizică, mate
matică. Majoritatea nu mai pregătesc limba 
română, materia e mai multă și mai grea.

Aș vrea să adaug și eu ceva în legătură cu 
elaborarea manualelor și anume: am consta
tat că nu se acordă suficientă atenție tipăririi 
manualelor, care au imagini șterse, greșeli 
de tipărire, hîrtia nefiind nici ea teribil de 
bună. Cred că s-ar putea face ceva în direc
ția aceasta.

O altă observație: s-a scos teoria literară 
de la clasa a IX-a introducîndu-se niște ter
meni care nu folosesc la nimic, lucru pe care 
îl consider o mare greșeală. Ceea ce este 
mai dureros este că se apelează la termeni de 
teorie literară presupunîndu-se a fi găsiți în 
manualele anterioare, pe care însă bieții 
elevi nu au de fapt unde să-i găsească.

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
Aici se ridică și problema punerii la curent a 
autorilor cu metodologia modernă de lucru, 
problema reciclărilor.

ELENA CAZAN: Manualele de clasa a 
IX-a și a X-a de la școala generală cuprind 
numai individualități, nu se mai scrie nimic 
despre curentele literare etc.

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
Tocmai în asta constă cearta mea cu ministe
rul. Eu am propus ministerului să începem 
de la clasa a Vlll-a cu niște noțiuni de teorie, 
bine ilustrate cu exemple, în așa fel încît să 
cîștigăm a Vlll-a, apoi în a IX-a și a X-a un pic 
de microistorie, iar în a Xl-a cărți și mari 
curente.

DUMITRU SĂVULESCU: O discu
ție despre manualele școlare este oricînd 
actuală și cred că discuții vor exista cît timp 
vom preda limba și literatură română pen
tru că problemele perfecționării manualelor 
și a predării se vor pune de fiecare dată 
într-un alt mod, pe măsura dezvoltării sociale 
și culturale a societății noastre.

S-a vorbit aici despre foarte multe lipsuri 
ale manualelor școlare. Este firesc ca școala 
să aștepte manuale mai bune de la forurile 
responsabile și — ața cum spunea tovarășa 
Buțulenga — s-au făcut progrese simțitoare. 
Dar sînt atîtea probleme care trebuie discu
tate în legătură cu scopul pe care îl urmărim 
în studiul limbii ți literaturii române, în 
legătură cu obiectivele pe care le urmărim, 
în legătură cu metodologia predării, încît nu 
le putem epuiza aici. ..

Toată lumea este de acord că studiul limbii 
și literaturii române, pe toate treptele 
învățămîntului, are o importanță deosebită 
și cartea de limbă și literatură română este o 
carte de interes național.

Dumneavoastră, tovarășe Adrian Păunescu, 
urmăriți cu deosebită constanță preocupă
rile forurilor responsabile, preocupările pro
fesorilor în legătură cu perfecționarea aces
tora. Masa rotundă de astăzi îmi aduce aminte 
de o masă rotundă de la România literară în 
legătură cu atitudinea școlii față de poezia 
modernă. Preocupările dumneavoastră,și în 
parte profilul revistei, vă aduc alături de 
profesori.

ADRIAN PĂUNESCU: Desigur, este 
revistă politică și o interesează școala.

DUMITRU SĂVULESCU: Noi discu
tăm despre studiul literaturii în școala 
generală și îndeosebi în liceu. O discuție 
viitoare ar trebui să se refere la problemele 
care privesc studiul limbii și să aibă în vedere 
complexitatea activității profesorului de 
limbă și literatură română, căci studiul lim
bii române înseamnă studiul limbii române 
propriu-zise, înseamnă compoziție și teorie 
literară, acestea ultimele văzute ca instru
mente de formare a unor deprinderi. O 
discuție în general despre literatură este 
bună, dar trebuie să avem în vedere obiec
tivele specifice ale școlii generale și obiecti
vele precise ale învățămîntului general. 
Din păcate a existat o lipsă de unitate între 
școala generală și liceu. La ora actuală 
programele școlare care se elaborează pen
tru școala generală și manualele respective 
au obiective precise, specifice acestei școli, 
în ce privește manualele de limbă și litera
tură română, ele trebuie să țină seamă, 
adică autorii lor, că școala generală trebuie să 
formeze pe copii ca cititori de literatură, 
astfel ca la sfîrșitul celor opt ani, aceștia s^' 
poată deosebi o carte bună- de o carte mai 
puțin bună, să aibă un dezvoltat spirit critic, 
putere de analiză și de sinteză. Actualele 
manuale de clasele V și VI sînt manuale ela
borate într-o concepție nouă. Obiectivele 
propuse au fost: manualul de literatură româ
nă pentru școala generală nu trebuie să-i 
dea elevului niște îndrumări pe care el să le 
reproducă. Copilul trebuie să învețe să 
citească bine (anii 5-6), deprindere care 
trebuie dealtfel urmărită pe tot parcursul 
școlarității. După aceea, ne-am propus ca 
printr-o selecție mai riguroasă, să formăm 
elevului gustul pentru citit, iar noul manual 
de literatură pentru școala generală să aibă 
în vedere tocmai un asemenea obiectiv.

Pentru liceu sînt în curs de elaborare noile 
programe școlare. Tovarășa Bușulenga s-a 
referit aici la discuțiile avute la minister 
pentru găsirea celei mai bune metode de 
predare a limbii și literaturii române în cele 
două trepte. Părerea mea este că, indiferent 
ce programă se va adopta (se pot elabora 
mai multe programe pentru predarea limbii 
și literaturii române — în trecut funcționau 
mai multe programe și era un lucru foarte 
bun), totuși în treapta a doua a liceului 
elevul nu trebuie să fie lipsit de o viziune 
istorică. în fond, ceea ce își propune Partidul 
nostru prin generalizarea învățămîntului 
de 10 ani și în perspectivă de 12 ani, este ridi
carea nivelului de cultură a întregului popor, 
în acest fel elevului i se prezintă acele mo
mente fundamentale în dezvoltarea spiritua
lă a unui popor. Studiul limbii și literaturii 
române nu se poate limita numai la nevoia 
de a da elevului o imagine de ansamblu asu
pra evoluției literaturii române; este ne
cesar să dăm copilului și niște deprinderi 
practice. Concluziile desprinse din exame
nele de terminare a liceului ne arată că tre
buie să insistăm în școală asupra compoziției, 
asupra formării deprinderilor de exprimare 
și scriere corectă și în același timp că trebuie 
să urmărim și în liceu, în continuare, aceste 
obiective.

în ultimă analiză, noi ți prin studiul lite
raturii urmărim formarea la elev a unei limbi 
expresive, nuanțate, coerente, in liceu se 
acordă prea puțină importanță compoziției 
ți stilisticii.

O altă problemă: nu se poate discuta 
manualul țcolar cu toate lipsurile pe care le 
are, fără ca să se țină seama de relația: 
programă-profesor-elev. Grețeala princi
pală comisă de învățămîntul liceal a fost că 
s-a încercat ca prin manual să se ofere elevu
lui mici enciclopedii. Trebuie să recunosc 
ți eu că vechile manuale din învățămîntul 
nostru sînt manuale după care ți azi s-ar 
putea preda și face educație cetățenească, 
patriotică, estetică elevilor noștri. Astăzi ați 
observat ce mult se cere autorilor, chiar 
foarte mult, ți mă întreb în asemenea condi
ții cine s-ar mai încumeta să alcătuiască un 
manual?

ELENA CAZAN: Eu!
DUMITRU SĂVULESCU: Nu tre

buie să uităm atitudinea profesorului față 
de manualul țcolar. Un manual bun se poate 
transforma într-un manual neîmplinit, a- 
tunci cînd este pus în fața elevului de către 
un profesor insuficient pregătit, nechemat 
pentru funcția de profesor de literatura 
română. Un manual cu multe sau mai puține 
lipsuri poate deveni, prin atitudinea profe
sorului, un prilej de dezvoltare a gîndirii, 
de îndrumare. Dar oricît de perfect ar fi 
manualul, el tot mai comportă nițte discuții. 
Școala noastră este în general foarte aglo
merată, elevii trebuie să facă față la serioase 
ți dificile texte literare. în viitor; programa 
care se va elabora pentru liceu trebuie să 
țină seama că în liceu nu se poate studia 
totul, nici măcar marile valori, trebuie să se 
documenteze din textele literare care sînt 
doar informative.

într-un manual țcolar, fie că este vorba de 
școala generală sau de liceu, nu poate intra 
orice literatură. Cea care trebuie să fie 
inclusă, adică la clasele V-VIII și în liceu, tre
buie să răspundă unor cerințe estetice. 
Trebuie să introducem nițte valori literare 
prin care valoroasele idei de morală, educa
ție, dragostea față de țară ți față de popor să 
fie în centrul atenției.

DORIN TUDORAN: Tovarăța Cazan 
amintea aici despre necesitatea unor ma
nuale pentru profesori. Cred că este o idee 
interesantă. Eu fac parte dintr-o generație 
de tineri în jur de 25-30 de ani, generație 
care a făcut școala și facultatea în condiții 
știute de noi. Unii au devenit profesori de 
literatură română și în mod normal n-au 
cum să fie niște profesori buni sau foarte 
buni. Nu e vina lor. Trebuie ajutați și ma
nualele pentru profesori ar fi o soluție.

S-a vorbit aici despre modernizare. Există 
doi factori care creează dramatismul situației 
în care se află manualul de literatură de la 
noi: inerția care domină activitatea celor 
care fac aceste manuale și dorința firească a 
profesorului de a schimba, de a-și moderniza 
procedeele de predare. Un lucru aproape 
anecdotic, în urmă cu trei ani: un elev 
eminent mi-a relatat, vădit derutat, că la una 
din lucrările scrise profesorul le-a dat de 
făcut o «Paralelă între Eugen Lovinescu și 
Alexandru Sahia». Elevul cu pricina nu era 
nedumerit de faptul că luase nota 3, ci de 
faptul că patru colegi obținuseră nota 10! 
Este un caz de~«modernizare»!

DINU FLĂMÂND: Au unii profesori 
pasiune pentru tezele cu paralelisme, e o 
modă pedagogică.

DORIN TUDORAN: Citesc în ma
nualul de anul trei pentru licee că Lovi
nescu a introdus impresionismul (!) în 
literatura română, că a făcut critică literară 
în forme variate, dar din explicație reiese că 
a făcut critică literară de un singur fei. Pe de 
altă parte reiese că noțiunile de relativism, 
sincronism și diferențiere constituie o sin
gură noțiune (!). în asemenea cazuri e 
preferabil să se renunțe la manual.

VLADIMIR DOGARU: Și părerea mea 
este că manualul pentru profesori ar fi 
necesar. Vă imaginați ce se întîmplă la 
școlile de la sate. Acolo se dă bătălia peda
gogilor, acolo la sate, și în acest sens consider 
necesar un manual cu indicații pentru mo
dernizarea profesorilor.

DINU FLĂMÂND: Tovarășul Dogaru 
spunea că în momentul în care ajungem la 
clase mai mari profesorul este acela care 
constituie un manual viu ți că bătălia se dă la 
sate. Or știm că nu cei mai buni profesori de 
literatură română merg la sate, iar cel care 
merg iau manualul drept un lucru sfînt. 
lată deci că manualul trebuie să fie varianta 
ideală.

Manualul de clasa a Vlll-a cuprindea no
țiuni de estetică literară, acum ne-am lipsit 

și de el, așa sărac cum era. Luăm un băiat de 
14 ani ți îi dăm noțiuni foarte specioase, 
exemple căutate ți care nu îi sînt absolut 
necesare. Dar la această vîrstă elevul nu-ți dă 
seama la ce îi vor sluji noțiunile teoretice. în 
același timp, aceluiași băiat de 14 ani i se dă 
un text ca Ardealul lui Bălcescu, atrăgîndu-i- 
se atenția că este foarte frumos deoarece 
are multe comparații, ca și cum în momentul 
în care un text nu abundă în comparații, nu 
este frumos. Atîta timp cît manualul nu 
infirmă aceste aberații și mai ales nu dă toate 
noțiunile trebuincioase, nu se va realiza 
nimic. Elevului nu i-a intrat nimic în sînge, el 
știe cel mult că în textul lui Bălcescu sînt 
atîtea comparații ți atîtea metafore. Cum îi 
putem atunci pretinde elevului să vadă în 
literatură o materie aparte și să facă deose
bire între fizică și literatură? în afară de 
datele istoriei literare, manualul, și apoi 
profesorul, trebuie să-l convingă mereu pe 
elev că literatura nu este o simplă materie 
de studiu, că literatura îți înfrumusețează 
sufletul.

Din cînd în cînd, manualul trebuie să 
reactualizeze noțiuni estetice. Pînă la Mace- 
donski lucrurile merg cum merg, analiza 
reproduce poezia la modul epic, dar la 
Macedonski treaba se încurcă pentru că el 
înseamnă pentru elev o lume nouă, o altă 
poezie. Este deci absolut necesar să se intro
ducă înainte de Macedonski o lecție de este-, 
tică, apoi ea poate fi reluată în momentul în 
care se ajunge la Bacovia sau la Ion Barbu, 
lată deci că lipsește manualul care îl pregă
tește pe elev să înțeleagă fenomene. Acum 
facem numai istorie literară, cel mult epică, 
anecdotică, nu există profesor care să nu 
vorbească despre anecdotică, despre Vero
nica Micle, Eminescu, Maiorescu, conti- 
nuînd să nareze uneori o anecdotică falsifi
cată. biografii neesențiale. Apoi, dacă tot 
vorbim de modernizare, eu sînt îndreptățit 
să mă întreb de ce nu se analizează acum și 
«Odă în metru antic», de ce am rămas doar 
la scrisorile eminesciene.

Ce facem deci, edităm un manual unitar, 
sau lăsăm la libera alegere a profesorului?

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
Nu putem face un manual pentru profesori, 
pentru că ne facem de rîs, nicăieri nu există 
așa ceva.

ELENA CAZAN: Există cărți metodice 
de predare.

DUMITRU SĂVULESCU: Perfec
ționarea studiului limbii ți literaturii româ
ne trebuie să înceapă de la pregătirea stu
dentului încă de pe băncile facultății. Felul 
în care ați fost pregătiți dumneavoastră nu 
este decît rezultatul concepției în care s-a 
predat atunci literatura.

Oricît de bune ar fi manualele, în viitor 
aceasta este tendința: profesorul să fie 
foarte bine stăpîn pe meseria lui. Nu putem 
cere profesorului să facă minuni, el trebuie 
însă pregătit permanent. Numai atunci se 
va putea realiza foarte mult. Dumnea
voastră vă plîngeți de păcatele pe care le-a 
avut studiul literaturii înainte, dar aceasta a 
fost însăți concepția în care s-a predat 
literatura în școală! Manualele școlare de opt 
ani elaborate în anii 1962-64 au fost alcătuite 
în primul rînd pe criterii tematice. Manua
lele cuprindeau cît mai multe texte care să 
ilustreze o arie tematică foarte largă.

LUCIAN PANAIT: Noi sîntem cei 
care trebuie să contribuim la perfecționarea 
manualelor școlare. Eu lucrez în editură, 
lucrez cu cei care elaborează manuale, care 
le aprobă. Există o lipsă de unitate, tovarășul 
Stanciu a motivat-o. La ora actuală există o 
programă neaprobată de minister, care va 
mai suferi modificări, discuții. Manualele 
pentru liceu, anul I și II vor fi provizorii. 
Abia în 1979-1980 va fi un sistem unitar 
pentru clasele l-XII. Să fie clar că deocam
dată sîntem preocupați și de stilistică în 
clasele 1-VIII. Eu sînt învățător. Am lucrat 
într-o școală, acum sînt la editură. Noi 
ținem seama de toate obiectivele care vizează 
predarea limbii ți literaturii române în 
țcoală, vom realiza manuale accesibile, nu 
pline de balast ți nu vom merge să le schim
băm de sus în jos, ci să le transformăm. 
Trebuie să ne punem de acord cu autorii, cu 
planul de învățămînt, cu profesorii universi
tari, să ne ocupăm de pregătirea profesori
lor care să facă față pregătirii elevilor.

Manualul este jumătate al elevului și 
jumătate al profesorului. Sînt multe exer
ciții aplicative care pot să stimuleze activi
tatea elevului ți a profesorului. Aceasta 
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este maniera în care gîndim. La fel sînt și 
eu «flămînd» ca și alții ca să contribui la 
perfecționarea manualelor. Cînd vom avea 
programe stabilite în întreaga școală, cînd 
va fi generalizat liceul, atunci vom realiza 
mai mult decît acum.

TRAIAN STOICA: S-a venit aici, cu 
destul de multe sugestii. Dar, după mine, 
s-a omis eroul principal și anume discuția 
despre autorul acestor manuale. Nu fac un 
proces de intenție, dar trebuie că există 
în recrutarea autorilor de manuale anumite 
criterii. Esențial e să ne întrebăm care sînt 
aceste criterii. Vedeți, defecțiunile unor 
manuale ne fac să bănuim că în alegerea 
autorilor n-au funcționat cele mai corespun
zătoare criterii. Printre autori se găsesc, 
de pildă, Piru, Ivașcu, fără îndoială oameni 
prestigioși, dar nu știu în ce măsură au 
lucrat la aceste manuale, pentru că dacă 
le răsfoim găsim multe lucruri de reproșat. 
Mă întreb dacă la minister, la editura didac
tică, există o preocupare continuă pentru 
selectarea autorilor, selectare bazată pe 
criterii cît mai sigure, pentru a nu mai fi 
posibile surprizele neplăcute.

ION STANCIU: Sigur că editura are 
răspunderea ca împreună cu Ministerul în- 
vățămîntului să vegheze la calitatea manua
lelor, ea se orientează spre acei specialiști 
care, într-un fel, s-au format și afirmat ca 
profesori, prin instruirile, lor de dascăli, 
prin aspectul metodic al predării mai ales 
la clasele de liceu, spre acei specialiști care 
s-au afirmat prin activitatea lor științifică 
într-un mediu sau altul.

Pentru liceu, manualele sînt făcute de 
profesori universitari în colaborare cu cei 
de liceu. Sînt dificultăți și de aici provin 
cele mai multe din slăbiciunile manualelor 
noastre. Cadrele universitare sînt tentate 
să introducă în manuale o manieră specifică 
în felul cum lucrează cu studenții. S-a căutat 
să se depășească această situație prin adop
tarea unuia sau a mai multor profesori se
cundari. Aceștia asigură accesibilizarea ma
terialului.

Sigur că problema alegerii autorului este 
esențială, nu putem să renunțăm la profe
sori universitari pentru manualele de liceu. 
Cred că ideea, soluția creării unor colective 
de profesori universitari și de liceu, este 
bună, trebuie să li se acorde un timp de 
prelucrare mai mare ca pînă acum, este o 
primă fază care se cere mult prelucrată. 
Tocmai această prelucrare nu a mai fost 
cu putință datorită ritmului în care s-a 
lucrat, a fost necesar ca manualul să apară 
repede și asta a dus la o astfel de situație.

Anul viitor mulți copii intră în anul I de 
liceu.

Fără îndoială că era necesar în aceste 
condiții un nou manual, și aici conducerea 
ministerului a înțeles că nu se poate să 
reedităm vechiul manual pentru că se cre
ează condiții pentru o programă pusă la 
punct și un manual nou, gîndit din timp 
pentru anul viitor. Adică ministerul a impri
mat această atitudine tocmai pentru ca să 
asigure calitatea manualelor. Graba s-a dove
dit că nu ajută deloc în această privință.

în legătură cu o chestiune care s-a pus 
aici — condițiile grafice în care apar ma
nualele. Ni s-a atras atenția de multe ori 
asupra acestei chestiuni. De pildă, condi
țiile în care a apărut anul acesta manualul 
de anul IV de liceu. Imaginile erau foarte 
șterse, abia se puteau distinge portretele 
autorilor. Am primit toate asigurările din 
partea industriei poligrafice că se va ma
nifesta toată grija pentru ca să se dea ma
nualele acestea în lucru la mașinile de tipă
rit cele mai bune.

în ceea ce privește manualul profesoru
lui, sistemul se practică, în alte țări există 
manuale pentru toate disciplinele. E adevă
rat că în ceea ce privește profesorul de 
română, manualul nu poate rezolva problema 
predării, pentru că aici ar însemna ca 
profesorul să fie transformat într-un fel de 
monitor. El are nevoie de o cultură în acest 
domeniu, foarte vastă, și să știe el cum se 
face o analiză literară ca să-i învețe pe elevi.

DUMITRU SĂVULESCU: Este o ten
dință greșită în școli de a aduce în clasă 
ultimele noutăți din domeniul istoriei și 
criticii literare din studiile de specialitate.

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
Poate că nu este o greșeală, poate că este 
un lucru bun.

DUMITRU SĂVULESCU: Profesoru
lui de limba și literatura română i se cere 

selecționarea acestui material, trebuie să 
treacă timp pentru ca anumite valori să se 
cristalizeze, anumite cunoștințe să se sedi
menteze. Există această grabă a profesori
lor de limbă și literatură română de a con
sidera ora de literatura română ca o revistă 
de ultimă oră. Am în vedere construirea 
lecției într-o asemenea manieră încît ea nu 
este decît o punere cap la cap a unor articole 
din presa de specialitate în legătură cu o 
operă sau un scriitor. Ceea ce trebuie să 
facă profesorul este să țină pe elevi la curent 
cu aceste preocupări, cu discuțiile, proble
mele care se discută, frămîntările apărute, 
însă profesorul nu-și enunță în fața clasei 
propria sa poziție. El îndeamnă pe elevi la 
reproducerea unor studii de critică și isto
rie literară. Printr-o asemenea «modalitate» 
de studiere a literaturii în școală, elevul 
este îndemnat să caute aprecieri din critica 
literară pe care să le reproducă în ora de 
literatură română. Ceea ce trebuie să rea
lizăm în viitor este să-l îndemnăm pe elev 
să gîndească cu capul lui și nu cu al altora. 
Chiar dacă într-o oră elevul reușește să 
spună mai puțin, dar dacă afirmațiile lui 
sînt rodul unei gîndiri proprii, este un 
mare cîștig. Aceasta este principala direcție 
în care trebuie să evolueze modernizarea 
studiului literaturii în școli. Acestea sînt 
metode folosite de zeci și zeci de ani. Nu 
au fost descoperite în acest an. Cine vede 
manualele vechi va fi izbit de noutatea lor 
în ceea ce privește învățarea prin descope
rire. Lucrul principal asupra căruia trebuie 
să insistăm în clasă este să-l punem pe elev 
în situația să gîndească. Marele neajuns al 
studiului literaturii române în școală a fost 
că le-am cerut — și nu e vinovat numai 
profesorul sau manualele — să reproducă, 
i s-a cerut prea puțin să justifice.

DINU FLĂMÎND: A fost subapreciat 
elevul și mai este.

DUMITRU SĂVULESCU: Elevul care 
se pregătea pentru concursul de admitere 
memora analizele literare formulate de ma
nuale sau de meditatori chemați sau ne
chemați. Modernizarea nu poate să dea 
niște criterii rigide în legătură cu studiul 
operei literare. Există o diversitate de 
abordări ale operelor literare și a încerca 
să stabilim prin îndrumări, programe șco
lare, manuale, niște modalități rigide, ar 
însemna să înlăturăm niște tipare și să 
aducem în locul lor altele.

Multe din lipsurile actualei programe vor 
fi remediate într-o viitoare programă. însă 
orice s-ar face, experiența școlii, a profeso
rilor este aceea care trebuie să aibă cuvînt 
hotărîtor. Se mai pune și problema urmă
toare, cum sînt pregătiți profesorii în mo
mentul de față și prin aceste reciclări. La 
reciclare vin profesori care au trecut prin 
liceu, printr-o facultate. Acum vin la aceste 
reciclări unde o dată pe săptămînă se stă 
de la 8 la 14. Le-aș fi înțeles ca pe niște 
discuții la care profesorii de la Universitate 
să ne pună la curent cu tot ceea ce este 
nou, cu probleme de pedagogie, de litera
tură, să ne pună în față aceste materiale 
mai sintetice, mai adîncite decît putem face 
singuri. Sau să discute cu noi asupra acestor 
lucruri. Or se face așa: vin și ne spun așa, 
că trebuie să aplicăm procedee moderne și 
nu să ținem prelegeri. Sîntem tratați ca 
niște elevi. Se discută despre caracterul 
formativ al literaturii române sau alte pro
bleme de literatură, la să vedem, ce cre'deți 
dumneavoastră despre aceste probleme? Și 
fiecare începe să spună ce crede el, ca un 
schimb de experiență pe care de fapt îl 
facem în comisia metodică și în cercurile 
pedagogice. E un schimb de păreri empiric. 
Este o dublare a comisiilor metodice și a 
cercurilor pedagogice. Văd cu durere cum 
se pierde atîța timp. Mai bine să ni se dea 
o bibliografie și să ni se indice o temă de 
discuție.

ZOE DUMITRESCU - BUȘULEN- 
GA: La Cugir am fost invitată la o școală 
și profesorii m-au rugat să fac analiză de 
poezie modernă. Acest lucru mi-a dovedit 
că oamenii nu știu să facă analiză literară 
pentru că douăzeci de ani nu au făcut decît 
istoricism. Am făcut cu ei cîteva lucruri 
și am avut surpriza să îi găsesc înverșunați 
împotriva poeziei moderne, considerîndjp 
o prostie, pentru că nu o înțelegeau; abia 
după ce le-am explicat au început să devină 
mai receptivi (spuneau despre poezia lui 
Ion Barbu că este o scîmbălăitură!). Mi se 
pare deci esențial să se organizeze analize 
cu participarea mai multor profesori, ana

lize de diverse tipuri, de exemplu, o ana
liză de tip Vianu, alta structuralistă și, de 
ce nu, analiză psihotipică.

DORIN TUDORAN: Eu nu pot să 
cred, de pildă, că un elev din anul III al li
ceului poate înțelege foarte mult din felul 
în care este prezentată în manual poezia 
«Lacustră» de Bacovia. Nu cred că această 
prezentare îl poate ajuta mai mult decît, 
dacă profesorul va aduce în fața lui niște 
noutăți — într-o formă accesibilă bineînțe
les — eventual noțiunea de nivel fonematic 
care, în orice caz, va fi mai binevenită decît 
explicația dată în manual. Sau altceva.

Ce facem noi pentru ca momentele Ma- 
cedonski, Barbu, avangarda — în poezie — 
sau Mateiu Caragiale — în proză — să nu 
rămînă «dificile» momente de ruptură în 
procesul de înțelegere al literaturii?

Astăzi nu mai putem, de exemplu, să 
punem suprarealismul la stîlpul infamiei, 
fiindcă din neexplicarea lui se trage și 
imposibilitatea înțelegerii unei bune părți 
a poeziei moderne, contemporane. Există 
momente pe care manualul trebuie să le 
rezolve.

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
Mai ales că suprarealismul este un fenomen 
la care noi am participat foarte mult.

DORIN TUDORAN: Mi se pare în
grijorător și faptul că în proiectul progra
mei viitorului manual, programă pe care 
ne-a oferit-o tovarășul Săvulescu, există 
două ore afectate poeziei contemporane și 
în aceste două ore s-a găsit loc pentru 
poezia lui Radu Boureanu, Ion Brad dar nu 
s-a găsit loc pentru poezia lui Ion Gheorghe 
sau loan Alexandru. Criteriul valoric rămîne 
în continuare ultimul folosit în cazul lite
raturii contemporane.

DUMITRU SĂVULESCU: Dumnea
voastră vă aduceți aminte de discuția din 
«Luceafărul» în legătură cu imposibilitatea 
realizării după aceleași criterii a unei istorii 
a literaturii actuale contemporane, după 
Eliberare. Discuția aceasta a demonstrat 
de fapt marea varietate de puncte de vedere 
în aprecierea literaturii actuale. De aici și 
dificultatea pentru orice autor de manual, 
chiar dacă este vorba de un cadru univer
sitar, în a opta pentru unii poeți sau pentru 
alții.

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
Am avut dificultăți mari pentru epoca 
noastră atunci cînd am vrut să alcătuiesc 
un dicționar și nu am putut să mă hotărăsc 
decît foarte greu pentru că... afla unul sau 
altul și... ieșea un scandal... și atunci i-am 
băgat pe toți, chiar dacă numai cu cîte o 
poezie.

Adevărul este că nouă ne este greu să nu 
jignim susceptibilitățile poeților, dar noi 
știm foarte bine care sînt în fond valorile 
lor certe. »

TRAIAN STOICA: Eu sînt de acord 
cu tovarășul Săvulescu că există mari difi
cultăți în a discerne valorile ce trebuie 
cuprinse într-un manual. Dar aici predomină 
o superstiție care contribuie la generarea 
acestor dificultăți. Și anume e vorba de 
prezența fatală a universitarilor ca autori. 
Chiar tovarășul Stanciu care a venit aici cu 
idei inedite și substanțiale (poate și dato
rită faptului că numai de un an de zile este 
la minister!) spunea că la elaborarea unui 
manual trebuie să existe și cadre universi
tare. Cu tot respectul ce4 nutresc pentru 
cadrele universitare, mă întreb totuși dacă 
acestea sînt absolut necesare în problema 
pe care o discutăm. Mi se pare că manualele 
dintre cele două războaie, care au fost 
citate aici ca valoroase, nu aveau ca autori 
profesori universitari. Experiențele de pînă 
acum arată că profesorul secundar este 
copleșit de autoritatea universitarului care-i 
impune și punctul de vedere al catedrei 
respective. Afirm aceasta, deoarece chiar 
aici s-a spus că sînt greu de împăcat în 
manuale diferențele de apreciere a uneia 
sau a altei catedre și din această cauză mari 
deficiente.

ZOE DUMITRESCU-BUȘULENGA: 
Eu mă gîndesc că ar exista două posibilități 
de selectare a autorilor de manuale:

— să renunțăm la universitari pentru că 
profesorul de școală secundară știe mai bine 
despre ce este vorba;

— să facem un referendum printre oame
nii interesați de problema aceasta și să ve
dem care sînt considerați cei mai buni 
autori de studii din manuale. Acești autori 
să fie prezentați unei comisii de specialiști 

în care să intre și secundari și universitari, 
precum și oameni din afara învățămîntului, 
comisia hotărînd pe loc care sînt cei mai 
indicați să alcătuiască întregul manual. Eu 
cred că ar fi de încercat acest sistem și cît 
mai repede.

DUMITRU SĂVULESCU: Cu o sin
gură condiție: o discuție nu poate fi folosi
toare pentru nimeni (dacă să intre sau nu 
universitarii, sau numai secundarii), însă cei 
care vor alcătui manualele să cunoască bine 
viața școlii copiii, posibilitățile lor spiri
tuale.

Vreau să vă precizez că nici un manual 
de limbă și literatură română nu va fi tipă
rit pentru școală dacă nu a fost pus în discu
ția colectivelor largi de profesori și învăță
tori și, aș zice, și în fața elevilor. Cred că 
noi nu folosim suficient acest autor colectiv 
al manualelor școlare, care este această 
masă enormă a profesorilor. Preocupa
rea principală a ministerului în prezent,în 
domeniul studiului literaturii române este 
aceea a elaborării noii programe pentru 
liceu în concepția noii organizări a liceului 
pe cele două trepte. Treapta I — obligatorie 
pentru toți copiii țării și treapta a ll-a — pe 
baza selecției în anul 3 și 4 de liceu, prin 
concurs. Elaborarea unei programe de lite
ratură română în noua organizare a liceu
lui este extrem de dificilă. Tovarășa Zoe 
Bușulenga s-a referit la discuțiile din colec
tiv. Cunosc unele păreri exprimate. Cred 
că părerea domniei-sale în legătură cu nece
sitatea menținerii unui curs sistematic, orga
nizat, care să dea o imagine a momentelor 
cruciale din evoluția literaturii noastre, 
a tendinței de evoluție a literaturii noastre, 
este absolut necesară.

în al doilea rînd, programa viitoare a li
ceului, operă deosebit de dificilă, care anga
jează o consultare largă a cadrelor universi
tare și a profesorilor de liceu, trebuie să 
aibă în vedere și alte obiective: compoziția 
și stilistica. Fără acestea nu putem înainta 
în studiul literaturii române. Manualele 
merg unilateral. O împărțire în profesori 
de limbă și de literatură română nu este în 
avantajul studierii limbii și literaturii române 
în liceu. Profesorul trebuie să desfășoare 
toate activitățile care au în vedere studiul 
limbii și literaturii române, cultivarea dra
gostei pentru limba și literatura poporului 
nostru.

ADRIAN PĂUNESCU: De fapt, discu
ția rămîne deschisă. îi invităm să participe 
la ea pe toți cei interesați (și competenți 1). 
Cartea de română trebuie să reprezinte — 
după opinia noastră — o preocupare funda
mentală a școlii românești de astăzi, cu atît 
mai mult cu cît, oricît de numeroase și de 
presante ar fi problemele științei și tehnicii, 
ceea ce e obligatoriu să ne deosebească pe 
noi, oamenii acestei societăți, de cei ce 
ne-au premers sau de contemporanii noștri 
din alte orizonturi, este puterea de a trans
forma tot ce învățăm din matematică, din 
astronomie, din biologie într-un suport al 
permanentului nostru umanism. Folosul 
adînc al cărții de română e acela de a crea, 
împreună cu cartea de istorie, cu cartea de 
filozofie și cu cartea de geografie, acest 
postament. La ce oe-ar servi trigonometria 
dacă n-am supune-o drumului spre mai bine 
al țării în care învățăm trigonometrie? Sînt 
minunate stelele și raporturile dintre ele, 
dar și fiarele contemplă stelele! Ce adevă
ruri aflăm din biologie! Dar specialiști în 
biologie pot fi și antiumaniști. Nu e suficient 
doar să știm, trebuie să învățăm ce să facem 
cu ce știm. Una dintre cărțile care ne învață, 
care ar trebui să ne învețe, ce să facem cu 
ce știm este cartea de română. Nu e vorba 
aici că încurcăm numele sau data morții unui 
scriitor cu ale altuia sau analizăm greșit 
un fragment literar. E vorba că ne formăm 
într-un anumit fel. De aceea, deficiențele 
semnalate și cele încă nesemnalate ale cărții 
de română, relativa ei rămînere în urmă 
față de cuceririle gîndirii, literaturii și este
ticii contemporane trebuie să constituie — 
credem noi — un stimulator semnal de 
alarmă pentru cei de care depinde educația 
noilor generații.

Să facem totul pentru ca — în fine — 
cartea de română să devină una dintre 
cărțile prin care noile generații să intre 
călite, sensibilizate, adînc umanizate — în 
existența matură, conștientă de sine, a 
neamului nostru.
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viața 
la țară (II)

Dintr-un maidăr de cifre, iată clteva reprezentînd statistic reali
tatea ți dinamica unei comune. 2 709 hectare, dintre care 817 pă- 
mînt arabil, 547 pruni ți meri, 68 cu vie. 18 milioane lei avere 
obștească, 11924000 lei valoarea producției globale. 827 bovine 
(314 vaci) ți 3 600 ovine. Forță de muncă — 1 382 oameni.

ERA APROAPE PRIMĂVARĂ

Vineri, 25 ianuarie, seara. După un drum 
lung, iată-mă ajuns în comuna Lădești, undeva 
prin mijlocul județului Vîlcea. Deși sîntem 
abia trecuți de toiul iernii, parcă ar adia 
un vîntițor de primăvară. Cerul este senin 
și țintuit cu stele mari și strălucitoare. Cît 
de limpezi (aproape să le atingi cu mina) 
sînt stelele de deasupra oricărui sat! Și, ca 
în oricare alt sat, odată cu lăsarea serii, se 
aud și cîinii lătrînd. în camera de oaspeți 
e liniște, curat și cald. Mină de femeie har
nică! Mă dezbrac, mă spăl, dau drumul unui 
aparat de radio și mă-ntind în pat. Peste 
cîteva minute mă îmbrac, ies afară și aud 
cîinii lătrînd și văd stelele nefiresc de mari 
și nefiresc de strălucitoare. Și pornesc, așa, 
la întîmplare, pe ulița mare a satului. Ză
resc o clădire uriașă și o firmă impunătoare: 
Spitalul Unificat, Rîmnicu Vîlcea, secția 
externă, comuna Lădesti. Intru.

CU PROPRIUL MEU SÎNGE

Medicul Mihalache Paul, directorul spi
talului, bate meleagurile Lădeștilor din anul 
1950. «Eu nu vă pot explica în cuvinte ce 
diferență colosală este între ce era atunci 
și ce este acum. De exemplu, foarte des se 
rupea drumul spre Rîmnicu Vîlcea. Rămî- 
neam complet izolați, iar eu eram tînăr, 
tînăr, și foarte, foarte neajutorat. Iar cazu
rile trebuiau rezolvate. De multe ori, am 
avut noroc că mi-am putut salva pacienții 
cu propriul meu sînge. Sînt donator uni
versal, grupa 0». «O întrebare clasică: Ce 
cazuri mai interesante ați avut?» Și un 
răspuns la fel de clasic: «Nu le mai țin 
minte. De obicei, nașteri. Mai recent, cazuri 
de intoxicații cu tot felul de substanțe 
insectofungicide». «Cum sînt oamenii de 
prin aceste locuri?» «Ca peste tot, aceiași, 
de toate felurile». «Pentru că dumnea
voastră sînteți puțintel cam zgîrcit la vorbă, 
aș vrea eu să vă spun că nu le-ați dăruit 
acestor oameni numai sîngele de grupa 0. 
ci chiar propria dumneavoastră tinerețe.

Sînteți aici de aproape 25 de ani. Ce părere 
aveți?» «Poate că e așa, poate că e altfel, 
poate că de asta am rămas aici, în Lădești.»

AȘA AM FOST EU ÎNVĂȚAT

A doua zi, sîmbătă, la Consiliul popular 
comunal asist la o ședință a Comitetului 
executiv privind aprobarea bugetului de 
2801700 lei, dintre care 1955700 subvenții 
de stat, iar 846 000 din venituri proprii. 
Cifre, cifre și iar cifre. Apoi, după ședință, 
îl abordez pe primarul comunei, Toma Ion, 
absolvent al Academiei de Științe Sociale 
«Ștefan Gheorghiu», cursul de zi. îmi spune 
că întreaga comună Lădești, cu cele 10 sate 
aparținătoare, are 3 900 de locuitori cu
prinși în 1 263 familii. Intră șoferul Preda 
Constantin și sîntem întrerupți. Vrea un 
ax cu came. Bulăcel I. Gheorghe vizează un 
contract de vițel. Bădulescu Alexandrina 
vine pentru un contract de lînă și pentru 
lemne. «Avem șase grădinițe și un procent 
de școlarizare la grădinițe de 96,6%. Sîntem 
pe locul 2 în județ, după comuna Armășești». 
Iar sîntem întrerupți, cineva cere un bilet 
de înmormîntare. Sună telefoanele. Legă
tura cu Direcția drumuri și poduri. Este 
vorba despre un proiect de apărare a podu
lui de la Măldărești. «Lunea, cînd începe 
săptămîna, e tare greu cu telefoanele. Sîm- 
băta, cînd se termină, la fel. Ce să spun 
despre mine?! Am fost activist U.T.C., am 
absolvit în 1973 «Ștefan Gheorghiu» și 
acum sînt primar în Lădești. De felul meu 
sînt din Slătioara, dar acum locuiesc aici, 
cu soția și copilul de cinci ani». «Cum sînt 
oamenii din Lădești?» «Cum să fie?! Din 
proprie experiență știu că oamenii se atrag 
greu și-i pierzi foarte repede, la cea mai 
mită incorectitudine. Fiecare cu necazurile, 
interesele, și problemele lui. Un fel de 
ghem pe care trebuie să-l descurcăm me
reu». «V-ați gîndit la eventuale reclamații?» 
«De ce tocmai la reclamații^- Știu eu, deo
camdată sînt aid doar de șase luni. Nu am 
avut timp și nici n-am de gînd să reflectez 
la eventuale reclamații. Am încredere în 

ajutorul comitetului de partid cu care co
laborez și cu care vom lua hotărîrile cele 
mai importante. Dacă munca e colectivă, 
atunci și răspunderea e colectivă. Eu așa 
am fost învățat că trebuie să fac și așa am 
să fac».

CAP. LĂDEȘTI

Păiuș Constantin și Enuță Alexandru, 
președintele C.A.P. și, respectiv, inginerul 
șef, mă obligă să consemnez alte și alte 
cifre. Mă conformez și răsuflu ușurat, cînd 
termin. «Acum vă rog să-mi spuneți ceva 
despre oameni». «Avem oameni buni, har
nici, oameni pe care putem conta. La munca 
de cîmp îi avem pe Ungureanu Nicolae, 
Duțică Eugenia, Mărăcine Elena, Nicolăescu 
Alexandru, Păiuș Savian (e pensionar, dar 
se ține de noi ca un tînăr), iar la sectorul 
zootehnic îi putem aminti pe Marinescu 
Eliza, Rusu Maria, Stăncei Eleonora, Dom- 
brăvescu Virgil, Nenulescu Georgeta. Sînt 
foarte, foarte mulți oameni de bază». «Cum 
este organizată munca în cooperativă și ce 
sistem de plată aplicați?» «Avem ferme 
mixte cu profil vegetal și zootehnic, avem 
brigăzi mixte de cîmp. Am aplicat și inten
ționăm să aplicăm plata în acord global, 
forțnă care-i cointeresează pe țăranii coope
ratori. Un om care a muncit, pe lîngă retri
buția pentru depășirea planului, cîștigă 17-20 
lei pentru o normă. Ne-am propus să ridi
căm valoarea unei norme pînă la 25 lei». 

'#Jn om poate face chiar și două norme pe z>Zș 
.Desigur, depinde de om și de locul lui de 
muncă. După felul cum s-a pornit, avem 
convingerea că țăranii noștri vor fi mulțu
miți». «Adică vreți să spuneți că, deși e 
iarnă, se muncește din plin?!» «Bineînțeles. 
Știm că un bun gospodar își face iarna car 
și vara sanie, lama e timpul în care se pre
gătește marele asalt de primăvară. Gunoim, 
defrișăm, ne asigurăm împotriva unor even
tuale revărsări ale Cernei, rîul acesta care 
anul trecut, de exemplu, ne-a furat 30 de 
hectare de porumb ajuns deja la înălțimea 
de 40 centimetri. Trebuie să ne pregătim 
și în vederea unor probabile brume care 
cam au obiceiul să cadă exact în vremea 
de înflorire a prunilor și merilor. Dar poate 
că veți veni pe la noi și în perioada aceea, 
prin aprilie, cînd munca e în toi și comuna 
e mai frumoasă ca oricînd». «Mulțumesc, 
voi încerca să vin, vă doresc succes, brume 
puține și nici o revărsare a Cernei . Acum 
trebuie să plec la liceu».

LICEUL DE CULTURĂ GENERALĂ

înainte de a ajunge la liceu, trec pe lîngă 
unitatea C.E.C. Responsabilul unității, Țo- 
noiu llie, îmi spune că 3 600 depunători au 
realizat 8 200 000 lei depuneri, ceea ce re
prezintă peste 900 lei pe cap de locuitor. 
Și iată-mă ajuns la liceul înființat în anul 1966. 
Popescu Nicolae, directorul liceului, îmi 
oferă aceleași cifre și date. 9 săli de clasă.

414 elevi, 24 cadre didactice, un internat 
cu 50 elevi, un atelier cu 12 000 lei încasați 
din vînzări și prestări servicii, o anexă de 
cinci clase, aflată în construcție. «Ne-ar 
mai trebui doi profesori, de muzică și edu
cație fizică, și un ajutor mai substanțial 
pentru a termina cele cinci clase a căror lu
crare este calculată la 257 000 lei. iar noi 
am primit, deocamdată, din partea Consi
liului doar 30 000 lei». «Vă îngrijorează 
ceva anume?» «Da, ne îngrijorează, dar nu 
ne sperie. Avem cărămizi, certitudinea aju
torului din partea comitetului de părinți. 
Va fi mai dificil cu partea de tîmplărie și 
finisarea». «Bine, tovarășe director, noi 
consemnăm aceste probleme ca pe un apel 
de a nu fi lăsați singuri în rezolvarea unor 
aspecte care, pare-se, vă depășesc. Acum 
aș vrea să știu ce fac elevii dumneavoastră 
după ce termină liceul?» «Pînă în prezent 
am avut patru promoții. Din prima promo
ție au intrat la facultăți 14 elevi. Din a doua 
promoție, numai 8. Ultimele două promoții 
ne-au adus mai puține satisfacții. Poate că 
este o deficiență a noastră, dar și exigențele 
unui examen de admitere au crescut foarte 
mult. Ceilalți absolvenți sînt cuprinși în 
școli postliceale, sau au intrat direct în 
producție». între timp, clopoțelul a sunat 
pentru recreația mare. Culoarele liceului 
se umplu de hărmălaia obișnuită.

PREMISELE UNEI CHEMĂRI 
LA ÎNTRECERE

Consiliul popular comunal, întrunit în 
cea de-a XXX-a sesiune ordinară, cheamă 
la întrecere toate consiliile comunale din 
județul Vîlcea pentru îndeplinirea și depă
șirea sarcinilor de plan pe anul 1974 la toți 
indicatorii. Nu știu cum aș face să evit 
cifrele, dar cifrele, într-o întrecere, redau, 
totuși, esența. Locuitorii comunei Lădești 
își propun amenajarea pășunilor model pe 
o suprafață de 249 hectare, suplimentarea 
planului cu 300 kilograme lînă, 150 hecto
litri lapte, 100 kilograme grîu și 200 kilo
grame porumb la fiecare hectar (peste 
plan!), economisirea a 15 tone benzină, 
20 tone motorină și 20 000 kilowați/oră 
energie electrică. «Adăugind la aceste cote 
și alte importante obiective din domeniul 
edilitar sau al activității cultural-educative, 
se poate conchide că, în comuna Lădești, 
anul 1974 va fi anul consacrării noastre, 
ocuparea unui loc fruntaș în întrecerea pe 
care noi înșine am lansat-o. Ne sprijinim 
pe realizările anilor trecuți, pe hărnicia, 
ambiția și dragostea noastră pentru renu- 
mele comunei», ne spune tînărul primar 
Toma Ion. Plec din comuna Lădești, dar 
am convingerea că mă voi reîntoarce pentru 
a consemna asaltul de primăvară, bătălia 
recoltei și biruința deplină a acestor oameni 
pe care i-am cunoscut într-o zi de iarnă, 
într-un sat ca oricare altul.

Victor NIȚĂ



puteam să fiu 
mai mult decît erou

Am ajuns la una din numeroasele margini 
ale lațului, cea dinspre abator. De aici, mi 
s-a spus, mai aveți 500 de metri ptnă la 
gostat. Și după ce am parcurs pe jos, în 
contul celor 500 de metri, circa doi kilo
metri în linie dreaptă, pe o șosea care 
uneori era asfaltată, am ajuns, în fine, la 
ferma zootehnică Dancu, unde am aflat că 
puteam veni și cu autobuzul local, fiind mai 
ușor. Ferma Dancu arată ca un sat, la mar
ginea lașului. Cuprinde, adică, oameni, case, 
televizoare, grajduri cu vite, mașini-unelte.

Vaca cea mai productivă din Dancu se 
numește 21412 și este născută pe 28 apri
lie, adică în zodia Taurului. Ea locuiește în 
grajdul numărul 5 și e îngrijită, ca și cele
lalte vaci, de mulgătorul Gheorghe Lungu, 
căruia îi place mai mult ca vacile să aibă un 
nume compus din litere, iar nu din cifre. 
Este însă destul de greu să botezi cîteva 
zeci de vaci cu nume ca Surica sau Bălaia, 
cînd majoritatea sînt sure sau bălaie.

Eroul Muncii Socialiste,Gheorghe Lungu. 
pare foarte tînăr, deși are 36 de ani. Are 
un obraz de om crescut în mijlocul naturii 
și hrănit cu lapte luat direct de la sursă. 
Se pare că toate lucrurile care țin de matu
ritate le-a făcut mai devreme, dacă la vîrsta 
aceasta are deja patru copii ți este și Erou 
al Muncii Socialiste.

Cum a fost în ziua cînd ați primit medalia, 
cum să fie nici nu știam că o voi primi. Am 
mers la București pentru Conferința Națio
nală ți m-am întors erou al muncii, după 
ce mi-astrîns mîna chiar tovarășul Ceaușescu. 
Atunci, la întîinirea cu dînsul aveam oleacă 
de emoție, dar asta fiindcă voiam să iau și 
eu cuvîntul în fața secretarului nostru gene
ral. Au vorbit însă mulți tovarăși de-ai mei, 
și eu n-am mai încăput. Ce voiam să spun, 
cu planul nostru, voiam să-mi iau și anga
jamente. De-acolo am venit acasă și am 
mers direct la treabă. îți tot aranjează părul 
turtit de o căciulă pe care o poartă probabil 
și vara și care se află acum undeva pe masă. 
Așteaptă altă întrebare. Gheorghe Lungu 
este un om tăcut, ca toți aceia care și-au 
petrecut multă vreme prin preajma anima
lelor. De cînd sînt mulgător, nici nu-mi 
aduc aminte bine, cred că aveam vreo 13 ani, 
eu de mic m-am învățat la vite. Acum dac-ar 
fi să lucrez în alt sector mi-ar veni greu, 
mă împac bine cu vitele, ne-am învățat 
împreună și la greu ți la uțor. Că planul 
depinde ți de mine ți de ele, iar pînă acum 
l-am depățit mereu. Mai am ți vaci ne
disciplinate, căci fiecare se comportă în 
felul ei, după vîrstă. Se uită la mine ți rîde,

iarna 
la miercurea sibiului

Ningea bine la Miercurea Sibiului, oamenii 
erau bucuroși, ziceau că s-a întors iarna de 
altădată. Iarnă cu viscol și ger. Și mai bucu
roși păreau a fi copiii, ulițele erau pline de 
sănii. Bucuria unui copil cînd ninge duminică 
dimineața nu se poate explica. Ce face atunci 
un copil? Un copil o șterge de acasă, acolo 

îi place probabil găselnița asta cu indisci
plina vacilor.

Aici, la un pas de lași,vă considerați un 
țăran? Cum să nu, chiar dacă ferma ar fi 
în oraș, ce fac eu e meserie de țăran, așa 
că tot țăran sînt. M-am crezut ceva orâșean 
cînd mi-am dat fata cea mare la balet, la 
Cluj. Știți că la balet merg mai mult fete de la 
oraș. Mi-e ciudă că s-a îmbolnăvit și a tre
buit s-o aduc înapoi, dar patru ani tot i-a 
făcut, a rămas înseamnă cu ceva. Și copiii 
ceilalți? învață, sînt la școală, în lași, vreau 
să-i dau la liceul industrial, dacă nu intră 
îi țin pe lîngă mine la fermă, că i-am învățat 
de mici cum să umble cu vacile și acum se 
pricep. Dar cred că intră ei, le e dragă 
școala, și mie mi-a fost,dar m-a prins foame
tea și n-am mai apucat s-o termin. îmi pare 
rău și acum, dar ce să fac. Dacă aveam și 
școală puteam să fiu mai mult decît erou, 
îl întreb cum adică, adică, zice, sînt prea 
puțin mulțumit de mine, îmi vine greu să-mi 
învăț cursurile de zootehnie. Ne plimbăm 
printr-un,grajd, uite vaca asta a fost bolnavă, 
asta trebuie să nască. Pe locul unei vaci 
plecate nu știu unde zăresc culcată o pisică, 
își ia probabil rolul în serios, se crede mare, 
îl întreb unde își face de obicei concediul, 
zice că pe la băi, la tratament fiindcă e puțin 
bolnav. N-a văzut decît odată marea, cînd 
a fost la qdihnă, nu la tratament, vrea să 
zică, acum cîțiva ani, dar nu i-a plăcut 
fiindcă era fără familie și toată ziua făcea 
plajă și bea bere. Trecem și pe la grajdul 13, 
la «tineret», aici sînt fiicele celor de la 5. 
Omul îmi explică și mie cum stau lucrurile, 
cum trebuie hrănite vacile, fiecare primește 
mîncare după cum dă lapte. Aproape ca la 
oameni, spune, și își arată iarăși dantura ca 
de lapte. Să știți. îmi spune serios, că și 
vacile trebuie educate; mi-aduc aminte cînd 
ne-au venit primele aparate de muls, c-am 
stat multe zile pe lîngă ele cu aparatul, ca 
să se obișnuiască. Acum, cînd văd de juninci 
aparatul, s-au învățat cu el ca ăștia mici ai 
mei cu televizorul. De televizor aveți timp, 
întreb, nu prea, îmi spune, pentru că se 
scoală dis-de-dimineață și asta înseamnă că 
se culcă devreme, tocmai de aceea tot ce 
vede la televizor îi place. Mă uit, zice, de 
multe ori la'telejurnal. De seară? De seară, 
se înțelege, că pe ăla de noapte nu mi-amin- 
tesc cînd l-am văzut ultima oară. Mă uit să 
văd ce s-a mai întîmplat în țară. Și după 
asta mă culc liniștit ți fără să visez, fiindcă 
de vise nu mai ai timp cînd trebuie să te 
scoli la patru dimineața.

George STANCA

în capul satului drumul a înghețat, sania 
alunecă năprasnic. Copilul se întoarce acasă 
odată cu întunericul. Are noroc, acasă părin
ții au primit vizita cutărui unchi sau a cutărui 
naș, i se cer ți lui mai puține explicații.

Vizitele de cumetrie sînt multe în această 
perioadă și la Miercurea Sibiului. Se adună 

oamenii la povești, beau vin și vinars, beau 
și românii și sașiu Sașii au însă niște obiceiuri 
specifice, așa-numitele serbări de «vecină
tate». Mai mulți vecini se constituie într-un 
soi de comunitate de prietenie și de ajutor. 
Odinioară aceste vecinătăți erau nucleele 
organizatorice de bază ale satului-cetate 
din Transilvania. Din toată menirea lor 
belicoasă de altădată a mai rămas doar 
obiceiul acestor plăcute agape de iarnă.

Au rămas așadar vecinătățile, dar au rămas 
și ruinele cetăților, cum este biserica forti
ficată din Miercurea. Nu v-ați întrebat 
niciodată cum ar putea fi valorificată o 
veche cetate Cine trece prin Miercurea, 
trebuie să vadă așa-numitul «turn de slănină», 
adică vechiul turn în care familiile săsești 
își depozitează slănina. Cetatea frigider de 
la Miercurea parș a fi destul de ingenioasă. 
Obiceiul a cimentat în localnici un spirit de 
colectivitate aparte, nimeni nu lăcomește 
la bunul altuia. Zidul gros al cetății ține 
răcoare. Dealtfel toate casele de aici, unele 
mai vechi de 200 de ani, au ziduri groase, 
solide. Un rînd de cărămidă, un rînd de 
piatră, apoi alt rînd de cărămidă, așa se 
construia înainte. Miercurea Sibiului are 
aranjamentul tipic al satelor săsești; porți 
înalte, ziduri înalte, casă lîngă casă, geamurile 
mici și înalte, ulița largă. Multă vreme au 
construit la fel și românii de prin părțile 
acestea, ceva din specificul de sat-cetate 
s-a mai păstrat pînă și în noile «cartiere» ale 
Miercurei. Construcții solide care inspiră 
un simț al trăinicie!.

Cînd sosești pentru prima dată în comună 
crezi cel puțin că ai greșit adresa. Centrul 
ei pare centrul unui oraș, de jur împrejurul 
pieței numai case cu etaj, fostele sedii ale 
băncii agrare,care exista aici cu ani în urmă, 
sau ale altor societăți comerciale. Spiritul 
acesta comercial s-a păstrat, comuna are 
nu mai puțin de 14 magazine de desfacere. 
Condus de Mihai Penariu, primarul comunei, 
văd toate zonele acestei Miercuri. Noile 
case ale cooperatorilor formează un cartier 
aparte, toate au fost construite din bani 
cîțtigați la C.A.P. Acești oameni au venit 
aici cu ce aveau pe ei, au venit să muncească, 
dar s-au așezat definitiv. Comuna are peste 
7 000 de locuitori, din care sașii reprezintă 
28%. Miercurenii speră să-și spună orășeni 
nu peste multă vreme. De comună mai 
aparțin și satele Apoldul de Sus și Dobîrca, 
fiecare din acestea putînd să fie socotite, 
de fapt, comune de sine stătătoare. Dar 
Miercurea, cu puterea ei economică, cu 
numărul impresionant de unități comerciale, 
cu circa sanitară, cabinetul dentar și cu 
spitalul modern, care are în dotare proprie 
două autosalvări, cu liceul, grădinița și 
(în curînd) creșa de aici, cu instalația sa de 
telefoane și cu încă multe altele, Miercurea 
Sibiului, deci, se va putea numi oraș

Merg cu Mihai Penariu pe șosea, «bună 
ziua», «bună ziua»; «babule Hans ne-am 
înțeles, nu-i ața, mai contractezi un porc cu 
statul». în zilele cît am stat la Miercurea, 
am văzut la acest primar o știință deosebită 
de a discuta cu oamenii. Știe tot, știe la ce 
prețuri se vînd acum porcii în particular, 
le arată oamenilor ce este rentabil ți ce nu, 
merge la piața liberă ți reuțește să facă, 
acolo, contractări, îi învață el, om tînăr, 
pe țăranii bătrîni cum să furajeze în mod 
economicos o vită, și mulți dintre ei îl 
ascultă Mă duce să văd în Miercurea ulița 
sașilor, intrăm la familia Aker. Casa are 130 
de ani vechime. Mihail Aker scoate 
dintr-un sertar un «Inventarium» care con
semna la 1828 bunurile pe care alt Aker le 
moștenea de la un și mai vechi Aker. în 
casă aproape toate au rămas neschimbate; 
paturi înguste și înalte, mobilierul săsesc 
tradițional, pe perete un fel de blidar, care 
maschează un seif. Blide datate 1743, cele 
mai vechi obiecte din casă. Vreau să văd tot, 
Sofia Aker scoate din ladă un cojoc înflorat 
și (deja mă obișnuisem) datat 1909. L-a 
purtat bunica ei, o văd undeva într-o foto
grafie. Multe fotografii, toate cu ani frumos 
caligrafiați, toți acești ani reprezentînd o 
confirmare, o nuntă, un botez etc. Cojoacele 
și pieptarele au trecut de la bunică la nepoată, 
au ieșit în fiecare duminică din ladă și au 

intrat duminică seara în aceeași ladă Pielea 
lor este încă miraculos de albă, ai zice că 
duminica aceste cojoace nu se murdăresc. 
Cojoace, pieptare, șorțuri înflorate, costume 
negre bărbătești, cu pantaloni «pană» și 

surtuc plin de bumbi, pălării negre, tari, cu 
bor lat, turbane negre de mireasă, costum 
de mireasă, apoi costum de femeie măritată 
apoi costum de femeie bătrînă; costum de 
mers la biserică, costum de mers la dans, 
toate aceste costume își încetează acum 
ciclul, nu mai are cine să le preia. Tinerii nu 
mai poartă, bătrînii nu mai știu cum să-i 
convingă Au dispărut dealtfel și croitorii 
tradiționali, ultimul croitor cosea acum 
vreo zece ani pentru șapte sate. Nu se mai 
face nici șiacul acela negru, nu mai este nici 
mîna care să brodeze zile în șir, cu răbdare 
și cu bucuria secretă că se naște un lucru 
pentru mai multe generații. Cîțiva bătrîni 
mai țin cu sfințenie la vechile lucruri, la 
vechiul mobilier, la vechil^ acte. Tinerii îi 
privesc cu mirare, nu-i înțeleg, chiar dacă 
sînt în stare să-ți recite poezia cu «tradiția».

C.A.P.-ul din Miercurea Sibiului este o 
unitate foarte puternică președintele ei, 
Roth Simion,este dealtfel ți vicepreședinte 
al Uniunii Generale a C.A.P.-urilor. Un 
om masiv, energic, un gospodar priceput. 
Președinte cu ani lungi de vechime în funcție, 
așa cum este și Kir loan din Apoldul de Sus, 
președinte de 18 ani. Inițiativele nu se lasă 
așteptate aici. Atît dintre cooperatori, cît 
și din alte categorii de salariați, cadrele 
stabile reprezintă 95%. Vin oamenii la 
Miercurea și nu mai pleacă Dacă acum mai 
este un post liber la spital, primarul nu se 
arăta deloc neliniștit. Va fi scos la concurs, 
un asemenea post este socotit prin împreju
rimi ca un loc de muncă deosebit de rentabil. 
Penariu spune că face tot ce-i stă în putință 
să creeze noilor cadre, în special tinerilor 
absolvenți din învățămînt, condiții omenești 
de viață. Vorbește el cu cutare sau cutare 
cetățean să-l ia în gazdă pe noul venit, la 
un preț convenabil, pînă cînd se va găsi o 
altă soluție mai bună. îl ajută el pe absolvent, 
îi repartizează butelie de aragaz, îi facilitează 
alte lucruri. Nimeni nu pleacă din Miercurea, 
sînt chiar sibieni care stau în sat, aici unde 
au slujba, și nu merg la Sibiu decît o dată 
sau de două ori pe săptămînă, deși au mașini.

Ingenioasă este și ideea fabricării plinii. 
Femeile aduc dimineața plămada la brutărie, 

pleacă apoi la muncă la C.A.P, iar după 
terminarea lucrului își iau pîinea gata coaptă. 
Teritoriul agricol al comunei nu este dintre 
cele mai bune. Zonă deluroasă, climă preten
țioasă, capricioasă. în primăvara anului tre
cut, de pildă, au fost pe aici inundații mai 
mari decît în acel an de urgie cînd s-au 
ridicat apele țării. Au semănat grîu pe tere
nuri aproape mlăștinoase, nimeni nu credea 
să vadă acolo holdă, dar a fost holdă. Miercu
renii au defrișat dealuri întregi. La început au 
cerut ajutorul unor tractoriști din Ialomița, 
au venit tractoriștii, au văzut dealurile și 
au spus că ei nu pot ara pe acolo. Au arat 
atunci tractoriștii din sat, au semănat grîu 
în pantă, a crescut grîul și a dat recoltă 
bună. Conducerea comunei și-a propus să 
fie prima comună din județul Sibiu care să 
nu mai aibă nevoie de nici un împrumut de 
la stat. Ar fi realizat aceste venituri și 
în anul care a trecut, dar vremea nu le-a 
fost prielnică. S-au realizat însă importante 
contractări de animale, 200 de porci în 
1973, față de 72 în anul precedent. Coopera
tiva va trăi pe picioarele ei, este ambiția 
la care atît Mihai Penariu, cît și cei trei 
președinți de cooperative și-au pus-o în 
gînd. în temeiul acestor ambiții, miercurenii 
aspiră anul acesta spre un Ordinul Muncii 
clasa a ll-a. în ’73 au luat Medalia Muncii, 
plus alte patru diplome în întrecerea patrio
tică. Adăugați la acestea încă cele- cinci 
diplome care le recunosc spiritul gospodă
resc pentru înfrumusețarea comunei și veți 
înțelege de ce ambițiile din acest an ale 
miercurenilor sînt îndreptățite și realizabile.

La Miercurea Sibiului ningea frumos, 
oamenii erau bucuroși, oamenii traversau 

în liniște iarna.

Dinu FLĂMÂND



Figurină (teracotă lustruită).

uitînd uneori de ei înșiși, 
au devenit istorici ai cerului

Preistoria Americilor are încă misterele 
sale. Și azi, din cînd în cînd, plute ciudate 
forțează cele două oceane planetare care 
scaldă continentul pentru a demonstra po
sibilitatea venirii omului pe aceste locuri 
din alte părți ale lumii cu milenii în urmă. 
Fie că a sosit ajutat de vînturile Pacificului, 
fie că a trecut peste ghețurile strîmtorii 

Teracotă roșie lustruită, reprexentlnd un bărbat.

CALAVERAS — cranii (motiv decorativ tradițional)

Behring sau prin apele reci ale Groenlandei ei sînt aceia, care descoperind sacralitatea
cum se presupune, arheologii i-au descope
rit urmele chiar în straturile epocii de 
piatră. Ampla expoziție de la Dalles, «Ca
podopere ale artei mexicane» vine să ne 
prezinte o parte din succesiunea de civili
zații care au dat strălucire Americilor de-a 
lungul timpului. Expoziția cuprinde o pe
rioadă cam de trei mii de ani,de ia civiliza
țiile arhaice (amplu reprezentate), pînă la 
arta Noii Spânii, apoi cea modernă, arta 
populară, încheind o superbă călătorie în 
lumea gîndirii stilurilor și expresiilor ar
tistice latino-americane.

Firesc și simplu, toate triburile și popu
lațiile arhaice care s-au succedat pe pămîntul 
mexican s-au supus legilor vieții dintot- 
deauna; au vînat și au cultivat pămîntul, 
le-a fost teamă de secetă și s-au bucurat de 
ploi, s-au ucis în războaie și și-au pus ne
numărate întrebări: de ce se nasc, de ce 
mor, de ce există cerul și soarele. Ocupîn- 
du-se de cer și de aștri, au uitat cîteodată 
de ei înșiși și atunci au inventat și ei astro
nomia, și calendarul fără să fi auzit de Ba- 
bilon, nici de Memphis-ul egiptean al Re
gatului Vechi. Ocupîndu-se de astronomie 
și de calendar ei au descoperit, prin cine știe 
ce întîmplare fericită, cifra absolută care-l 
salvează pe om din chingile propriilor lui 
limite, cifra zero și care-i permite să fie 
ființă cosmică, să poată trece dincolo de cele 
zece degete și să numere.

Toți invadatorii planetei se spune că au 
venit din nord, tot așa și spre Mexic au 
coborît din regiunile boreale de-a lungul 
timpului, urmînd o succesiune neexplicată 
olmecii (XI-VI î.e.n.) toltecii (secolul al 
Vl-lea), chichimecii (secolul al Xl-lea), az
tecii (secolul al Xlll-lea), aducînd cu ei 
credințe și deprinderi, un repertoriu de 
forme proprii și o voință formativă mereu 
inedită, alcătuind acea succesiune de civi
lizații numite precolumbiene.

Prima dintre remarcabilele culturi pre
columbiene (cultura olmecă) de pe conti
nentul american se dezvoltă pe coasta gol
fului Mexic, într-o teocrație al cărui centru 
religios era insula La Venta. Acum apare 
sistemul de numărare vingesimal, un sistem 
de scriere hieroglifică, dar și o artă a colo
salului care se va răspîndi pe o arie întinsă. 
Statuile sînt uriașe și capetele monumentale 
(trei metri) și totdeauna ele vor reprezenta 
un bărbat. S-a spus despre arta precolum-

CIHUATEOTL — divinitate adorată 
de femei (teracotă)

biană mexicană că motivul ei dominant este 
teama, că ea proslăvește mai degrabă moar
tea decît viața. Dincolo de aceste generali
zări nu totdeauna concludente, vom ob
serva că arta olmecă propagă enormul, o 
anume ferocitate în reprezentările umane, 
latura stranie a ființei (pitici, cocoșați, copii 
obezi plîngînd etc.), animalitatea. Dar tot 

soarelui îi vor da acestuia un chip uman, 
reprezentîndu-l sub forma unui cap sferic, 
cu părul în explozie de raze.

Piramidele egiptene erau de acum bătrî- 
ne, aveau cîteva mii de ani, cînd pe platoul 
înalt central al Mexicului se construiește 
un oraș imens pentru vremea aceea: Teo
tihuacan, în care clădirile sacre au forma 
unor piramide cu șiruri de trepte urcătoare 
pe una din laturile lor, sau sînt structuri 
piramidale așezate în succesiune crescîndă. 
Monumentele sînt uriașe (piramida Soa
relui are 65 de metri înălțime, cea a Lunii 
42 de metri) și ele rămîn operele capitale 
ale arhitecturii «civilizației Teotihuacan» 
pe care alte popoare migratoare le vor dis
truge pînă la urmă (secolul al Vll-lea). 
Paralel în timp, în provincia Oaxaco din 
inima Mexicului, se dezvoltă civilizația za- 
potecă cu centrul de cult situat pe Monte 
Alban. Orașul e construit în terase în care 
rigoarea geometrică se îmbină cu fantezia. 
«Monte Alban, prin însăși originea și ca
drul său, nu se supune legilor naturii. Con
structorii nu numai că nu au respectat 
configurația terenului, dar chiar au ne
glijat-o interpretînd-o ca pe un haos pe 
care omul are obligația să-l ordoneze» 
(Paul Westhelm). Acum și arta ceramicii 
cunoaște o mare înflorire. Se creează mi
nunatele urne închipuind divinități ale pă- 
mîntului și acele vase monocrome (cenușii 
sau de culoarea lutului) sau bicrome (negre 
cu pete albe sau vișinii). Repertoriul de 
forme se diversifică, iar inciziile motivelor 
geometrice alternează cu decorațiile pic
turale. Ne aflăm la începuturile sculpturii 
în relief și a creației frescelor.

Culturi materiale există paralel în această 
lume a civilizațiilor precolumbiene. Ele se 
influențează reciproc, suportă transferuri 
de motive si ritualuri, apărîndu-și în același 
timp, individualitatea expresiei artistice 
obiceiurile într-o lume care e în plină miș
care.

Dar preocuparea acestor mici populații 
pare să fie timpul. Ele se grăbesc, presim
țind parcă venirea corăbiilor spaniole. Ele 
caută mereu durata temporală și un punct 
de sprijin; ele îl caută și cred că-l găsesc în 
zeul Soare, în care-și pun speranța, căruia 
îi ridică temple și idoli, pe care îl numesc 
tată al vieții și-l adoră sacrificîndu-i nenu
mărate vieți omenești, într-un ritual neîn-



In 13 ani 
de 60 
de ori

Unitate considerată pilot al produc
ției naționale de mașini, utilaje, și piese 
de schimb pentru toate sectoarele in
dustriei ușoare. ÎNTREPRINDEREA DE 
MAȘINI TEXTILE din Tîrgu Mureș (fostă 
I.U.I.U.) realizează astăzi o gamă de 
produse complexe, moderne pentru 
industria ușoară, cum ar fi mașinile 
automate de țesut, de bobinat sau de 
dedublat. în numeroase tipodimensiuni.

Dacă la începuturile activității ei in 
nomenclatorul întreprinderii figurau 
doar un număr restrîns de piese de 
schimb destinate industriei ușoare, as
tăzi. datorită investițiilor acordate și 
creșterii productivității muncii, pro
ducția globală a crescut, în 1973, față de 
anul 1960, de 60 de ori. iar de la înce
puturile actualului cincinal de două ori.

Tehnologiile, sculele și dispozitivele 
verificatoare ale unor piese de mare 
complexitate, asimilate în ultimul timp 
aici, au fost create în atelierul propriu al 
unității.

Demn de remarcat este și faptul că 
organizarea montajului în flux continuu, 
în halele de montaj general, a permis 
obținerea unui volum de producție de 
trei ori mai mare, pe aceeași suprafață 
de lucru.

Din 1968 — data realizării primului 
război de țesut — ptnă în 1973, produc
ția întreprinderii a crescut de 14 ori, fapt 
care a permis ca noile unități ale secto
rului industriei ușoare, intrate în func
țiune în ultimii ani: «Argeșana» Pitești, 
«Dunăreană» Giurgiu, filaturile de bum
bac din Cîmpulung Moldovenesc și Olte
nița,precum și noile secții ale cunoscute
lor întreprinderi «Dorobanțul» Ploiești, 
«Fabrica de postav» Buhusi. «Postăvăria 
română» București și altele să fie dota
te cu utilaje care poartă pe ele stanța 
întreprinderii din Tîrgu Mureș.



manole 
aldescu 

a încetat 
să mai fie 

singur

Fotografii de Elena GHERA

La o lună și ceva de la publicarea articolu
lui «Amurgul unui campion», l-am revăzut 
pe Manole Aldescu. De dau asta, întîlnirea 
a avut loc la București, pe strada Romulus, 
în sala de așteptare a Institutului de exper
tiză medicală și recuperare a capacității de 
muncă.

îl lăsasem la Bușteni, în acea zi cu viscol 
de pomină, înfrînt și abătut, fără nici o în
credere în oameni și în dreptate, pe jumă
tate resemnat, convins că va puru pînă la 
capăt povara infirmității și a indiferenței 
generale. L-am regăsit într-o cu totul altă 
stare sufletească. întărit. Optimist. Dîrz. 
Dornic de a trăi și de a învinge soaru 
potrivnică, de a se lua de piept cu nedrep- 
utea și birocrația, pentru a-și recăpăta 
șansa — sau vorbind mai pe românește 
DREPTUL — de a munci, de a trăi.

l-am spus că-l găsesc schimbat și mi-a 
zîmbit. Căldura oameni lort mi-a explicat, 
căldura mi-a dat înapoi dragostea de viață.

L-am invitat să-mi relateze ce s-a în- 
tîmplat după apariția articolului. O zi, două, 
nu >-a întîmplat nimic. Apoi au început să 
curgă scrisorile. Mandatele de bani. Pa
chetele. Toate venite de la oameni de care 
nu auzise niciodată, de la necunoscuți. Sute 
de scrisori, zeci de mandate, zeci de pachete.

— înseamnă că ați avut un An nou liniș
tit și îndestulat.

Coboară privirea spre locul pe care ar 
trebui să stea talpa piciorului, dar pe care 
nu stă decît vîrful unei cîrje.

— Nu știu dacă am făcut bine, dar banii 
și pachetele nu le-am primit. Cineva mi-a 
trimis chiar o jumătate de porc. N-am 
primit-o. Știu eu, poate i-am jignit pe 
oamenii aceia, dar n-am vrut s-o fac. Pro
blema e delicată și le cer iertare, dar n-am 
acceptat banii pentru ca eu mai pot să mun
cesc. Să-mi ciștig singur plinea. Asta-i tot 
ce vreau.

L-am rugat să-mi vorbească despre reacția 
instituțiilor, a forurilor oficiale implicate în 
neregulile legate de pensie, și mi-a spus că 
oamenii din conducerea Fabricii de hîrtie 
din Bușteni l-au liniștit, confirmîndu-i că-l 
așteaptă și că îi rețin postul pînă se vor 
rezolva toate problemele. în plus, mă lămu
rește, m-a vizitat acasă un funcționar de la 
Asigurările sociale din Cîmpina. A venit 
să-mi explice că toată încurcătura cu ne- 
primirea la timp a pensiei s-a datorat unei 
greșeli de trimitere. Și-a cerut scuze și n-a 
trecut mult timp pînă am primit toată 
pensia.

Stimate Manole Aldescu. Mă numesc 
Cazaciuc Nicu. Locuiesc in București, 
sînt în vîrstă de 21 de ani, sînt căsă
torit, cu doi copii, lucrez în meseria 
de electrician la Uzina de țevi «Repu
blica». împreună cu soția am citit 
articolul publicat sîmbătă 22 decem
brie în revista «Flacăra». Cazul dum
neavoastră. Am rămas profund indig
nat de felul cum poate fi tratat un om 
care la timpul său a adus glorie spor
tului nostru, și mai ales ce sport, în 
care nici la ora actuală nu obținem 
rezultate bune. Daco situația mi-ar 
permite, vă asigur că v-aș ajuta. Sper 
ca în momentul în care voi avea un 
ciștig suplimentar să o fac. Vă jur pe 
copiii mei că vă voi trimite. îmi vine 
să plîng de ciudă că nu am nici o 
putere să vă ajut, dar vă rog să cre
deți că la București o familie este 
alături de dumneavoastră.

Stăm de vorbă în holul spitalului. Manole 
Aldescu a mai primit cîteva scrisori, dar nu 
găsește răgaz să le citească. Are o vizită. 
Cîțiva necunoscuți care au intrat cu greu, 
căci astăzi nu este zi de vizită.

— Spuneți-mi, Federația de schi n-a dat 
nici un semn de viață?

—• Nu. Oamenii de acolo m-au uitat cu 
totul. Și nu numai pe mine... Dar asta este 
de-acum o altă poveste.

Oricum, o poveste foarte tristă.

Vă va surprinde faptul că vă scrie 
cineva pe care nu-l cunoașteți, dar eu 
consider că acest lucru n-are prea 
mare importanță. M-a impresionat 
profund reportajul din revista «Flacăra» 
numărul 52 și m-a revoltat peste mă
sură nedreptatea care vi s-a făcut. 
Vă rog să nu vă pierdeți speranța, 
pentru că în toate situațiile în care a 
existat dreptate, legile socialiste au 
reușit să o facă și în cazul dumnea
voastră nu pot crede că dreptatea va 
întîrzia să-și spună cuvîntul. C. Ga- 
vrilovici. București.

Doctorul Vladimir Lazarevici, responsa
bilul salonului în care se află Manole Aldescu, 
este categoric:
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— Problema încadrării lui ca pensionar 
de gradul doi este absolut legală. Normală. 
Firească.

— Atunci ce rost mai are această nouă 
expertiză?

— Pentru mine situația este foarte clară 
și nu înțeleg de ce l-au mai trimis la Bucu
rești. Doar ca să-l poarte pe drumuri

Și asta nu e totul. Ar mai trebui amintit 
faptul că pentru a veni la București, invali
dul Manole Aldescu a fost nevoit să meargă 
la Sinaia, spre a semna, personal, primirea 
unei foi de drum. S-a încercat obținerea foii 
printr-un intermediar, prin însusi fratele 
fostului campion, dar încercarea a eșuat. 
Atunci, Manole Aldescu și-a luat cîrjele și, 
înfruntînd viscolul, a pornit spre Sinaia ca 
să semneze de primire și să evite — după 
spusele funcționarilor de acolo — o ilega
litate. Ar fi fost prima din viața sa...

Nu știu dacă vă mai • amintiți de 
mine, de Ailenei Zaharia Dorel, care 
era un fel de începător pe cînd erați 
mare campion... M-a durut mult ce-am 
citit în revistă și sînt sigur că drep
turile legitime vă aparțin și că ni
meni nu este îndreptățit să vă frustreze 
de ele. Fiți convins că o să vi se facă 
dreptate; meritați pe deplin să fiți 
ajutat și respectat. Federația română 
de schi și Clubul Dinamo Brașov nu 
trebuiesc slăbiți. Doresc să se focă uz 
de toate mijloacele posibile în spiritul 
umanității ca să puteți munci și trăi... 
Cu multă plăcere și fără să vă coste 
nici un ban vă invit la mine, la Con
stanța, la vară, ca să faceți plajă. 
Aștept cu respect rindurile dumnea
voastră.

Mă amestec în discuție și îl iau de-o 
parte pe Șerban Demetriu. îmi mărturisește 
că nu l-a cunoscut niciodată pe Manole 
Aldescu, că nu l-a văzut pînă astăzi, dar că 
articolul din «Flacăra» l-a determinat să 
încerce să-l ajute. împreună cu cîțiva colegi, 
cu Stavrache, cu Cîmpeanu și cu alții, îmi 
relatează, i-am expediat pachete și bani, l-am 
trimis portocale, ciocolată, salam de Sibiu 
și cîte cinci sute de lei. Le-am primit înapoi. 
M-am hotărît atunci să-l vizitez, dar nu 
l-am găsit la adresa indicată în revistă. 
M-am dus din nou la Bușteni. O dată, de 
două ori, degeaba... Era la părinți. Atunci 
i-am scris și ne-a răspuns că vine la Bucu
rești în aceste zile, lată de ce sîntem aici.

— Vi s-a făcut milă de Aldescu?
— Nici vorbă de așa ceva.
— Atunci din ce motive v-ați agitat și vă 

agitați atît?
— Din omenie. Pentru că sîntem oameni 

și pentru că sîntem români. Am învățat că 
strămoșii noștri au fost generoși, ospita
lieri, săritori. Cu noi e mai greu. Avem 
mai multe probleme și mai puțin timp 
liber ca să ne ocupăm de alții. Cu toate 
acestea, trebuie să ne ajutăm unul pe altul, 

căci trăim într-o colectivitate și nu într-o 
pădure.

Cu insistențe, Șerban Demetriu m-a rugat 
să nu scriu nimic despre el și colegii lui, 
să nu-i public numele în revistă, l-am pro
mis. Cu jumătate de gură. Acum însă, re- 
flectînd mai adînc, regret că am făcut-o și, 
după cum vedeți, îmi încalc promisiunea.

Sper să mă înțeleagă și să mă ierte.

Scumpe prietene necunoscut, să știți 
că am fost profund impresionat in mo
mentul în care am primit mandatul 
retur. Factorul poștal mi-a spus că 
sinteți plecat din localitate. N-ați fost, 
dar lucrurile s-au lămurit în momentul 
cînd am primit plicul dumneavoastră. 
Noi nu ne supărăm, dar dacă nu veți 
putea face față vieții, vă rugăm să ne 
scrieți ca să vă putem da un sfat și o 
mină de ajutor frățesc. Florența și 
Valeriu Galeș.

Dau să plec. Manole Aldescu este vesel 
de-a binelea. Din veștile aduse de noii săi 
prieteni se pare că problema motocicletei 
este pe jumătate rezolvată. Ministerul mun
cii a promis că o va furniza imediat, îmi 
spune Șerban Demetriu. Oamenii de-acolo 
au rămas surprinși de complicațiile cazului. 
Le-am povestit despre nefericirea lui Ma
nole Aldescu și au rămas impresionați. Nu 
știau nimic. Nu citiseră revista.

îmi iau la revedere. Cel mai mare schior 
din istoria sportului românesc se oferă să 
mă conducă pînă la ușă.

Prietene, am cetit ce ai pățit. îmi 
pare foarte rău, deși nu te cunosc. 
Am fost răcită. Stau în casă, că so
seam la Bușteni să vă cunosc și să vă 
aduc daruri de aceste sărbători. Dacă 
aveți nevoie de medicamente să-mi 
răspundeți să le caut. Cu modesta mea 
pensie doresc să ajut oameni care sînt 
oameni. Voi sinteți tineri și veți În
vinge pe toate, numai că trebuie să 
vă luptați. Vă doresc viață liniștită, 
sărbători cu încredere la bine. Lizica 
Enescu — București.

— Vă mulțumesc pentru ce ați făcut 
pentru mine, chiar dacă articolul nu m-a 
onorat. Aș vrea să înțelegeți foarte bine că 
tot ceea ce vreau eu este dreptul de a munci. 
De a-mi cîștiga singur pîinea.

Eu am înțeles de mult acest lucru, Manole 
Aldescu. A venit timpul să-l înțeleagă și 
alții. Pînă la capăt.

Ovidiu IOANIȚOAIA

ce este și ce vrea un

adolescent
«Chipul senin ce dorește să-și păstreze 

limpezime^ ochilor și speră să dobîn- 
deasca înțelepciunea fără cutele aduse 
de vreme». Frază patetică, poate, dar 
cine are, într-o mai mare măsură, drep
tul la patetism, dacă nu adolescentul? 
Este exprimarea (nu tocmai spontană!) 
a Gabrielei Ricu, elevă în anul IV al Li
ceului «Mihail Sadoveanu» din Bucu
rești, viitoare specialistă în cibernetică.

Colega ei Angela Sebe spune, simplu 
și precis, că adolescența e cea mai fru
moasă perioadă în evoluția omului, mo
mentul personalității născînde. Ziua cînd 
a avut pentru prima oară întîlnire cu 
un băiat nu se numără printre evenimen
tele de neuitat ale vieții ei; mult mai 
memorabil i se pare întîiul examen, dat 
după clasa a Vlll-a. Vrea să devină avo
cat și va pleda numai cauze drepte. Nu 
are idoli, afară poate doar de mama ei, 
exemplu de bunătate și de dîrzenie în 
fața greutăților vieții.

Amintindu-mi de eroul filmului 
Blow-up, Marian Măceșanu a demonstrat, 
în tot timpul discuției, că pentru el esen
țialul este imaginea. De aceea, un ado
lescent este omul care începe să vadă. 
Pentru el și sunetele sînt tot imagini, 
în timpul liber face fotoreportaj, cu pa
siune și talent. Despre ținuta vestimen
tară la modă spune că e acceptabilă cel 
mult dacă și în măsura în care îți avan
tajează personalitatea. Apoi, aprobat u- 
nanim și vehement de colegele lui, de
clară că fetelor le stau categoric urît 
tentativele de golăneală, reprobabile 
dealtfel și la băieți. Drept carieră are în 
vedere tot cibernetica.

Un amestec exploziv de candoare, 
entuziasm, curiozitate, sete de viață, in

tezaurul de la pietroasa—
operă de cult dacică

«Dacii știau să prelucreze fierul, argintul, aurul, băteau monezi, 
foloseau scrisul...» (Din cuvîntarea tovarășului Nicolae Ceaușescu 
în fața activului de partid Hunedoara,14. IX. 1966)

Problema originii tezaurului de la 
Pietroasa, pe care poporul nostru îl 
numește «Cloșca cu pui», începe să ca
pete forme definitive. De curînd s-au 
descoperit lîngă Istrița zidurile unei 

cetăți dacice, iar poetul Ion Gheorghe 
a găsit 40 de statuete din gresie (a se 
vedea revista «Flacăra» numărul 41/73).

Scriitorul Al. Odobescu amintește în 
scrierile sale că preotul evanghelic Neu- 
meister din București a sugerat că textul 
inscripției de pe colanul de aur — piesă 
a tezaurului — este gotic,ipoteză* care 
a fost preluată și de alți cercetători.

Profesorul Kurt Haredt din Cluj.ocu- 
pîndu-se de originea tezaurului de la 
Pietroasa (Tribuna României numărul 
21/1973), afirmă că pasărea pare a fi 
vultur de proveniență hunică, scrierea 
de pe inel este irano-persano-ardașir, 
celelalte piese fiind aduse ca pradă din 
ținuturi îndepărtate răsăritene de către 
goți în timpul invaziei lor din Europa, 
domnia-sa o atribuie ostrogoților.

Istoricul Tacit scrie despre popoarele 
germanice: «Zeii nu le-au dat aurul și 
argintul, dar ei nici nu arată vreun 
interes față de obiectele de aur pe care 
nu le prețuiesc mai mult decît vasele 
de pămînt».

Ipoteza originii gotice a tezaurului 
este combătută atît de cercetătorii ro
mâni cît și de cei străini.

De Linas și doctorul Bock în «Origi- 
nes de l’orfevrerie» declară că figurile 
din interiorul paterei tezaurului nu au 
nici o legătură cu mitologia goților și 
a neamurilor germanice. Labarte în 
«L’histoire de l’art industriei» scrie: 
«Este imposibil ca goții, jefuitori și 
desfrînați, să poată avea opere de cult 
atît de prețioase»-

Din contră, atît scrierile vechi, cît și

DIVERSE

tenții bune, nerăbdare: Carmen Băltă- 
rescu. Perorează, cu îmbelșugate digre
siuni, despre, după ea, cefe trei etape 
ale adolescenței: la început, visuri fru
moase de tot, dar atît de nerealiste; 
apoi basmele cu Făt-Frumos se prefac 
treptat în întrebări; în sfîrșit, la 17-18 
ani este apogeul adolescenței, pragul spre 
tinerețe, momentul cel mai frumos al 
vieții. Despre persoana ei. Carmen spu
ne că, în primul rînd, este o fire foarte 
optimistă; crede că ea însăși este, sau 
poate să fie, autoarea propriului ei des
tin. Care anume vor fi faptele și iposta
zele acestui destin nu se știe prea bine, 
dar va fi utilă oamenilor, societății, asta 
neapărat.

Convorbirea cu acești patru adoles
cenți, elevi în ultimul an de liceu, oas
peți ai redacției noastre, a durat multe 
ceasuri; plăcute, cred, pentru ei, tonice 
pentru noi. Din cîte s-au spus atunci ar 
mai încăpea în spațiul acestei coloane 
un singur lucru: cei patru ne-au reamin
tit că momentul patetic al vieții nu este 
străin nici de aspectele ei, hai să le zicem 
grave (Noi ce putem ști? Citim, aflăm 
multe, dar nu le putem compara cu ceea 
ce trăim. Deci noi cunoaștem o singură 
realitate și alta nici nu e de conceput. 
C.îutăm să înțelegem și să ne apropiem, 
problemele politice, este și un interes 
aici, la urma urmei e vorba de viitorul 
nostru; ai tuturor, dar și al fiecăruia în 
parte). Adolescentul este așadar omul 
tuturor începuturilor și vrea, nemaifiind 
totuși copil, ca aceste începuturi să nu 
fie oricum și să nu ducă oriunde.

Mircea FODOREANU

cele moderne laudă măiestria dacilor 
în ceea ce privește prelucrarea și orna
mentarea metalelor prețioase, a arme
lor, a obiectelor de uz casnic.

Pausanias și Martial afirmă că «arta 
decorativă a dacilor este neîntrecută» 
fapt care se poate constata pe scuturile 
dacilor, pe armele lor, pe harnașamen- 
tul cailor, reprezentate pe Columna lui 
Traian.

Gunther Rekenchorn, în cartea sa 
«Das Dakische», tipărită la Heidelberg 
în 1966, scrie: «Este de neîngăduit și 
antiștiințific să se afirme de către cineva 
că dacii nu au avut o artă superioară 
și nu cunoșteau scrisul». Dacia bogată 
în aur și-a bătut monede proprii din 
acest metal.

Textul inscripției de pe colanul de 
aur, descifrat corect de către cercetă
torul M. Bărbulescu este următorul: 
«lanus, Regele geților». Cele 16 inter
pretări date de cercetători străini sînt 
eronate. Inscripția este scrisă în limba 
traco-getică — arhaică,dovedind origi
nea dacică a tezaurului.

Pe patera cea mare sînt reprezentați 
toți zeii și regii daci, iar pasărea nu 
este un vultur de proveniență hunică, 
ci un cocoș, pasăre care prin cîntul său 
anunță răsăritul soarelui, fapt pentru 
care dacii l-au sculptat ca piesă princi
pală în tezaurul amintit, ei avînd cultul 
soarelui (francezii aplică cocoșul galic 
pe steagul lor, iar Brâncuși reia ideea în 
opera lui. Păsările măiastre). Este firesc 
ca preoții daci să fi ascuns în munte 
tezaurul de cult, ca să nu fie pîngărit de 
năvălitori. (Năvălitorii nu aduc cu ei 
comori, ca să le îngroape în pămînt 
străin).

Constantin IORDACHE
sculptor
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Mircea Florian: «Pe mine Mircea mă cheamă»

in premieră la Călărași, Florian Pittiș!

«Mă numesc Dan Chebac și cînt pentru dumneavoastră»

cum a fost (XVII și XVIII)
Așadar, după o scurtă vacanță. Cenaclul Flacăra 

și-a reluat activitatea. La invitația Comitetului județean 
de cultură și educație socialistă al județului Ialomița, 
sîmbătă, 26, și duminică, 27 ianuarie, Cenaclul Flacăra 
a fost prezent la Slobozia și. respectiv, Călărași

Văzusem pînă acum această parte a Bărăganului nu
mai vara, cînd griul incendiază cîmpîa, primăvara, cînd 
la cei 70 de ani ai săi Dumitru Badea din ceapeul 
Ciuinița pregătea semințele ce aveau să fie semănate 
în acea duminică Văzusem pînă acum această parte a 
Bărăganului toamna, cînd la I.A.S. Pietroiul, Dumitru 
Dumitru continuă să depene pentru noi povestea ade
vărată a vieții sale, amintindu-mi că «nu e frumos, 
nici cinstit să duci cu tine in pămînt prea multă 
viață». Ei, oamenii acestor locuri, s-au obișnuit cu 
adevărat să lase urme adînci pe pămînt și să-ți explice 
liniștit că «pensia e ca ți cum ai scăpa de lume». 
Dar a trebuit să vină această iarnă, care face din cîmpie 
un spectacol mai puțin fascinant, și să observăm că 
în Ialomița sînt și orășeni, adică oameni care lucrează 
în combinate chimice, în spitale, în complexe alimen
tare. La Slobozia, una din cele mai tinere capitale de 
județ ale țării, în sala Casei de cultură a tineretului, 
sîmbătă, la o oră cînd poți sta liniștit în papuci în fața 
televizorului, acești oameni ne așteptau cu mare curio
zitate deși pe afișe nu figurau numele celebrelor vedete 
ale vreunui teatru de estrada încet, încet, nouă, invi- 
taților, ne-a ieșit din minte prejudecata omului de la 
centru, prejudecată conform căreia în orașele mici 
oamenii sînt mai comozi, preferind să se-ntîlnească 
numai cu cei pe care-i aud la radio sau îi văd la televi
zor. La Slobozia, oamenii prezenți la întîlnirea cu 
Cenaclul Flacăra i-au aplaudat cu aceeași căldură și 
pe Ion Marinescu și pe Mircea Vintilă, au ascultat în 
liniște și poezii de Eminescu și cîntecele lui Doru 
Stănculescu. Dealtfel, iată ce a cuprins programul 
susținut de cenaclul nostru la Slobozia.

LA-ul l-a dat Cornel Ionescu, care a interpretat, ca 
de obicei, la muzicuță două melodii populare și Balada 
lui Ciprian Porumbescu. Apoi au trecut prin fața 
microfonului lea Matache (în mai, de Nicolae Labiș, 
Doină de Ana Blandiana), Constantin Băltărețu (între
bările unui muncitor de B. Brecht, Segment de 
Marin Sorescu), Ion Marinescu (Dar priviți-mă-n 
ochi de Geo Dumitrescu, Ce-ți doresc eu ție, dulce 
Românie de M. Eminescu), Ștefan Velniciuc (întoar
cere la brazdă de T. Arghezi, Noi, de O. Goga), 
Dorin Tudoran (Tații noștri, domni de țară de el 
însuși). Din partea gazdelor a recitat poetul Aurel 
Safciuc o poezie. Prevestire, nu numai frumoasă ci 
și emoționantă.

Partea muzicală a fost susținută de Doru Stănculescu 
și Sorto Minghiat (Ai, hai!, Șambala, Baladă de 
copilă'rie, Tango des roses, Săraca, fată, săracă), 
Mircea Florian (împreună, Inorogul, Declarație 

despre unele probleme ale păcii, Podul de piatră), 
Mircea Vintilă (Lordul John, Cheia, Un om pe 
niște scări), Erika Jozsa ți Carol Horvath (Rămii cu 
bine, Florile, Unde ai fost). Dan Chebac (Plouă, 
Balada morții. Romanța unui om) ți formația 
Flacăra Folk 73 (Melcul, Nunta Zamfire# fragment, 
O. rază. Balada voinicului fără noroc).'

In final, toți cei care erau posesori de instrumente 
muzicale și știau să le folosească l-au acompaniat pe 
Adrian Păunescu care a recitat Boala eternă. Numă
rătoare, Caii, Nici sabie, nici umilință, Repeta
bila povară.

Peste noapte a trebuit să ne despărțim de Ion Mari
nescu (care venise special cu un tren de seară pentru 
a participa la întîlnirea de la Slobozia), Ica Matache, și 
Constantin Băltărețu, toți trei rechemați pentru dumi
nică dimineața de treburi teatrale bucureștene. In 
schimb, l-am recuperat pe Florian Pittiș (surprins 
împreună cu consilierul său muzical. Sorin Chifiriuc 
în gara Ciuinița de unde ne trimitea mesaje scrise pe 
vagoanele de tren ce veneau spre Slobozia).

Din cauza ceții ce ne-a ținut calea, întîlnirea de la 
Călărași a început cu o întîrziere de o oră, dar specta
torii din sală nu ne-au lăsat să înțelegem, nici pe departe, 
că sînt indispuși. în această stare de destindere dumini
cală, programul nostru s-a desfășurat în cele mai bune 
condiții.

Florian Pittiș (Mihai vodă și turcii — parodie. 
Scrisoarea a lll-a fragment, variantă de interpretare 
personală 3 strofe despre Rita, folclor orășenesc) 
a obținut succesul zilei. Față de programul de la Slobozia 
am notat următoarele modificări: Ștefan Velniciuc 
(Aș putea să v-arăt cum crește iarba de Geo 
Dumitrescu, Puncte de vedere de Marcel Breslașu 
și Cioc, Cioc, melodie populară), prezența poetei 
Constanța Buzea care a recitat poeziile Vîrstă și 
E înflorită lintița în baltă, debutul lui Stanca George 
ca muzicuțist. In recitalul lui Doru Stănculescu și 
Sorin Minghiat au apărut Ion Crîșmaru și Fără 
petale, piese excelente, în cel al lui Mircea Vintilă 
primele două strofe din Balada contabilului șef. 
iar în al Erikăi Jozsa și Carol Horyath Lumina.- Mircea 
Florian a susținut că pe el Mircea-Ji cheamă. Flacăra 
Folk 73 s-a jucat puțin de-a Icar, tot Cornel Ionescu 
a reușit să cînte ți pe-o muzicuță breloc (!). Au citit 
ți doi poeți localnici: Constantin Ionel (Nu-i alta 
să-ți semene) ți Scarlat Niculescu (Pacea, scump 
tribut). Adrian Păunescu a recitat în două reprize 
poeziile Da, mai avem, între bine și rău. Repe
tabila povară.

Am părăsit județul Ialomița cu gîndul la acei tineri 
care și-au construit singuri, prin muncă voluntară. 
Casa de cultură din Slobozia, ctitorie a colectivității, 
semn al dragostei pentru tot ceea ce este frumos: 
muncă, poezie, muzică.

Dorin TUDORAN
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TERTRU
cronica sbectacolelor

chiar dacă aplaudă, 
publicul rămîne lucid teatrul „lucia sturdza-bulandra“ 

noile suferințe ale tînăr ului „W“

Pentru a străpunge zidul politeței spec
tatorului de teatru, pentru a afla ce gin- 
dește omul din sală cînd aplaudă frenetic 
sau mai puțin frenetic, am inițiat un dialog 
scris cu participanții la spectacolul cu piesa 
Puterea și Adevărul, ai Teatrului «Bu- 
landra». Grupul care a comentat cele două 
întrebări ale noastre (In ce măsură răs
punde aspirațiilor dumneavoastră de 
frumos ți de adevăr dramaturgia româ
nească? Dar teatrul românesc ?), com
pus din 21 de spectatori, se structurează pe 
criterii de vîrstă, de sex și ale îndeletniciri
lor profesionale, astfel: 10 sînt tineri și 
foarte tineri (între 13 și 24 de ani), 6 — în 
jurul vîrstei de 40 de ani și 5 — trecuți de 
50 de ani; 14 sînt bărbați, 7 — femei: 
3 — muncitori calificați, 8 — elevi și stu- 
denți, 10 au profesii intelectuale sau sînt 
funcționari și unul pensionar.

Confruntat stagiunea trecută cu un nu
măr mare de premiere românești acești 
reprezentanți ai publicului Capitalei se dove
desc deosebit de receptivi la criteriul calita
tiv. in special tinerii demonstrează spirit 
critic în aprecierile lor asupra dramaturgiei 
contemporane, reproșîndu-le unor autori 
lipsa de înțelegere față de problemele care-i 
frămîntă. «Am dori mai mult probleme 
ale noastre, ale tinerilor; poate ar 
trebui ca dramaturgii să vină în mijlocul 
nostru, mai des, după un seminar, la o 
discuție cît mai apropiată. Avem atîtea 
preocupări, aspirații, probleme, încît 
despre un singur tînăr s-ar putea scrie 
două-trei piese». — Lia Tudor, 23 ani, 
studentă; «...este necesară transfigura
rea artistică a faptelor cotidiene, iar 
cei mai potriviți pentru aceasta ar 
putea fi și tinerii dramaturgi. Trebuie 
mai multă încredere în puterea, con
cepția și chiar îndrăzneala tinerilor! 
Teatrul politic trebuie, după părerea 
mea, să ocupe locul central în preocu
pările dramaturgilor noștri, pentru că 
societatea acceptă întotdeauna opere 
ale căror implicații ideologice întîm- 
pină idealurile ei». — Vasile lon-Bazil, 
23 ani, student. Și mai categoric, un altul 
își explică astfel dorința ca dramaturgia 
noastră să abordeze teme specifice acestui 
moment si ale arestm popor: «îmi vine 
foarte greu ca, în clipa aceasta, să enu
măr 3—4 piese noi românești care să 
mă fi satisfăcut.Se publică și se joacă 
unele piese rupte de obiceiurile funda
mentale ale românului care trăiește 
aici, acum și dintotdeauna: bucuria 
de a întîmpina o dimineață gata de 
muncă, evlavia cu care privește o floare, 
dorința de a vorbi în poezii. De multe 
ori scenele unor teatre devin locul unde 
se transplantează, de aiurea, niște expe
riențe și idei care sînt incompatibile 
cu existența noastră de români» — 
Constantin Crînganu, 22 ani, student.

Considerînd prima noastră întrebare 
«fiind foarte prețioasă ca fond», o tî- 
nără ne întreabă la rîndu-i: «N-ați vrea s-o 
puneți ți dramaturgilor?» — Magdalena 
Chiciudeanu, 24 ani, desenator. Probabil că 
o să le-o punem:

Nu numai spectatorii de vîrstă tînără — 
vîrstă clasică a revendicărilor — au sesizat 
unele neîmplinita ale dramaturgiei româ
nești contemporane, ci și oameni care, după 
vîrstă și profesie, nu pot fi suspectați de 
lipsă de maturitate. «Există preocupări 
pentru tratarea marilor probleme — 
din păcate n-au apărut încă ți marile 
lucrări dramatice, nu mă refer la co- 
mediU— Dorin Săndulache, 40 ani, inginer; 
«Tema pieselor social-politice este, 
după părerea mea, mai profund reali
zată de Titus Popovici (de exemplu 
«PUTEREA Șl ADEVĂRUL») decît în 

piesele lui Aurel Baranga» — Cornel 
Benjamin, 58 ani,jurist; «Cu UN FLUTU
RE PE LAMPA, A DOUA FAȚĂ A 
MEDALIEI și PUTEREA Șl ADEVĂ
RUL, dramaturgia românească con
temporană a marcat un real progres»

Angela Chiroiu, 47 ani.
In schimb, aprecierile la adresa artei 

spectacolului au fost într-o majoritate covîr- 
șitoare favorabile, actului teatral, privit ca 
spectacol. Din 21 de persoane, doar două 
și-au exprimat reținerile cu privire la arta 
teatrală, dar la modul general, subiectiv 
și nemotivat. «Teatrul contemporan cau
tă prea multe forme noi de prezentare, 
pentru care numărul spectatorilor este 
în descreștere» — H. Adalbert, 38 ani, 
profesor; «Nu-mi plac montările cu 
caracter abstrâcționist,după cum nu-mi 
place nici sculptura abstracționistă cu 
care au fost înzestrate unele parcuri 
și grădini publice» — A. Goldstein, 70 ani, 
pensiona^W-

Aprecierile celorlalți spectatori depășesc 
insă granița opiniilor strict subiective, con- 
figurîndu-se cîteodată în posibile judecăți 
de valoare.

Din nou studenții își dovedesc ascuțimea 
spiritului critic. «Este pentru mine sin
gurul domeniu al artei în care ne pu
tem compara cu ce are mai bun cul
tura mondială» — Victor Macri, 21 ani, 
student; «Cred că în teatrul românesc 
s-au realizat acumulările cantitative 
necesare saltului calitativ pe care îl 
așteaptă toți iubitorii lui, în special cei 
tineri» — Vasile lon-Bazil; «Trupele de 
teatru românesc sînt recunoscute peste 
hotare, dar vrem nu numai Caragiale 
și Cehov, vretn piese care să oglindească, 
mai bine problemele noastre dintot- 
deauna; să mergem la teatru ca să 
găsim un răspuns la marile noastre în
trebări» — Lia Tudor; «în discordanță, 
greu explicabilă, cu ceea ce se scrie, 
ceea ce se joacă la noi, îmi produce 
o reală delectare. Avem actori foar
te talentați și niște oameni de tea
tru care — pe orice scenă din lume — 
pot face niște spectacole uimitoare. 
(Exemplele sînt prea numeroase și cu
noscute). De foarte multe ori mă în
cearcă un imens regret că talentul și 
experiența oamenilor noștri de teatru 
nu pot fi folosite pentru a lansa în cir
cuitul valorilor universale niște piese 
românești Păcat, pentru că e posibil, 
stimați tovarăși scriitori» — Constantin 
Crînganu.

Valorile artei noastre interpretative sînt 
însă apreciate indiferent de vîrstă sau de 
profesia spectatorilor. «Teatrul românesc 
EXISTĂ. înțeleg prin asta că are o 
misiune precisă, ale cărei rezultate se 
văd. Totuși, prea puține spectacole ca 
număr — anual are puține piese — ca 
titluri, pe scene, și prea multe cinema
tografe cu filme multe și ușurele» — Ion 
Șt. Fulga, 26 ani, analist sisteme; «Avem la 
ora actuală multi actori mari de renume 
mondial Prilejul de a fi asistat recent, 
la Paris, la spectacolele jucate de Jean- 
Louis Barrault și Georges Meurisse, mă 
îndreptățește să afirm că arta interpre
tativă românească nu e cu nimic mai 
prejos» — Constanța Benjamin, 50 ani, 
conferențiar doctor.

Aceste gînduri nu sînt lipsite de interes 
nici pentru dramaturgi, nici pentru oamenii 
de teatru. Pentru că rostul artei teatrale nu 
constă doar în desfășurarea activității, cu sau 
fără casa închisă, ci și, în mod special și funda
mental, acela de a comunica adfevăruri, sen
timente și idei, capabile de a forma și de 
a dinamiza conștiințele.

Rodica POP

O coincidență întîmplătoare suprapune 
un «W» (Edgar Wibeau), numele eroului 
din piesa lui Plenzdorf, cu un alt «W» 
(Werther) din romanul lui Goethe. «Calchie
rile» care urmează după modelul clasic, 
(iubita Charlotte logodită cu un altul și 
moartea prematură a eroului) sînt abilități 
de construcție care incită Povestea, «sufe
rințele» dacă vrea dramaturgul, ale noului 
tînăr «W» — solicită compasiunea specta
torilor numai în punctul inițial; înmormîn- 
tarea sa. Apoi, retrăirea faptelor alături de 
personajele care l-au cunoscut dă posibili
tate tinerei «fantome» să-și dezvăluie dis
ponibilitățile sufletești. Prezența sa vie în 
scenă este necesară pentru a-și apăra amin
tirea de erori. O mamă îndurerată pe care 
a părăsit-o pentru a se simți de capul său la 
Berlin, un tată dispărut încă de cînd era mic 
(prin divorțul părinților) străjuiesc îndoliați 
și intrigați de dispariția odraslei lor. De aci 
încolo, retrospectiv, începe piesa. Edgar 
Wibeau găsește p carte jerpelită fără pri
mele pagini și, mai în glumă mai în serios, 
și-o face carte de căpătîi (este vorba de 
«Suferințele tînărului Werther»). Eroul nos
tru nu se confundă după cum s-ar crede cu 
eroul romantic al lui Goethe. Noul «W» 
privește divergent povestea, amuzat de cu
vintele și întîmplările cărții care, în mod 
ciudat, traduc propriile lui trăiri. Puntea 
care se creează între cei doi tineri dă între
gii povești o tentă poetică. Piesa poate fi 
socotită un monolog în care lumea este vă
zută din unghiul celei mai tinere generații. 
De la «înălțimea» celor 17 ani, eroul suge
rează cu delicatețe erorile părinților, ale 
celorlalți, atrăgînd atenția asupra unor tră
sături ale celei mai tinere generații (drama
turgul susține că Wibeau ar fi un «portret 
de grup»). Excluzînd exteriorul (blugi, ple
te), ieșit din stas, iritant pentru unii din 
generațiile mature, Edgar ne arată o față 
extrem de plăcută, normală și inteligentă, 
în consens cu ideile societății moderne, tî- 
nărul «zidar» socotește socialismul drept 
«cel mai înțelept lucru din lume». Erorile 
inerente, ochiul critic deschis în afară și mai 
puțin în sine, teribilismele afișate, dragos
tea fulgerătoare și accidentul mortal (în 
urma unei «invenții») sînt toată biografia 
acestui fermecător adolescent. Celelalte per
sonaje cu care vine în contact par doar un 
joc de culori pe care Edgar le reașază după 
chipul adevărului trăit de el. O piesă bună, 
care a dat prilejul teatrului «Bulandra» să 
prezinte publicului său un spectacol sur
prinzător prin farmec, și ritm, și mesaj.

Regia, Olimpia Arghir, a găsit soluții pen
tru adecvarea decorului și mișcării condi
țiilor speciale ale scenei, deschisă în toate 
punctele cardinale, ca un ring de lupte. 
Sarcina regiei a fost dificilă în sensul că tre
buiau folosite mijloacele de expresie ale 
actorului de asemenea manieră, încît nimeni 
să nu fie păgubit. Acest lucru i-a reușit, fiind 
susținută de o excelentă distribuție. Virgil 
Ogășanu (Edgar) creează un tip de adoles
cent cu o deplină maturitate. Inteligența 
actorului, priza la public, fac din Edgar un 
personaj vedetă. Trăit cu intensitate, «de
functul» se mișcă cu degajare portretizînd 
cele mai variate ți pure sentimente. Distan
țarea de dramă, umorul sînt atuurile forte 

ale desăvîrșitului interpret. In rolul tatălui. 
Victor Rebengiuc poartă cu nobilă mîhnire 
o durere care îl împovărează Asistă mut și 
activ la reconstituirea faptelor reproșîn- 
du-și fără cuvinte viața boemă abdicarea 
de la îndatoririle de tată Actorul își tră
iește vina cu bărbăție împingîndu-și pînă la 
ultimele consecințe sila unei ratări. Valeria 
Seciu (Charlotte), volubilă completează cu 
talent un rol nu tocmai generos, Gheorghe 
Ghițulescu (Dieter), un logodnic mofluz. 
Inflexibilitatea și sîcîitoarea preocupare pen
tru propria-i persoană luminează prin con
trast de fapt, pe adevărații logodnici («W»+ 
Charlotte). Mama (Maria Gligor) a făcut tot 
ce-a putut într-un rol expediat de autor. 
Cornel Coman, Dorin Dron, Jean Reder, 
Rodica Suciu, Mihai Vasile Boghiță Emil 
Reisenauer și mai ales Radu Vaida își împli
nesc prin aparițiile lor fulgerătoare calita
tea de martori.

Părerea unor spectatori:
Lia Glăvan, elevă: «Tînărul «W» este 

într-adevăr un personaj real, unul din ne- 
numărații tineri care vor să facă cu tot 
dinadinsul ceva deosebit. Ar avea posibili
tăți intelectuale dar situația din familie nu-l 
ajută Buni sau răi, părinții, să fie alături de 
copil, pentru ca el (copilul) să poată selecta 
ce trebuie. Ar mai fi multe de spus...»

I. Băieșu, inspector principal la compar
timentul de personal al T.S.M.A.-Piatra 

Neamț: «Mi-o plăcut. Ar trebui să luăm1 

sama mai cu grijă la băieții aiștea. La ceea 

ce au ei în cap. Noi tot ne uităm la plete 

și la haine în loc să ne uităm în sufletul lor. 

Așa zice piesa».

Coman ȘOVA
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Fiun

mania grandorii 
nu e bună nicăieri

Eficiența este un termen care se impune 
tot mai mult, cu forța necesității, și în alte 
domenii, nu numai în sfera producției mate
riale. Nici în activitatea cultural-educativă 
nu ne mai putem permite luxul de a folosi 
oricum fondurile puse la dispoziție, mijloa
cele materiale și energia umană. Ca oricare 
alta, și acest gen de muncă nu se poate 
justifica prin sine însăși.

într-un asemenea context iese discrepant 
în evidență gratuitatea unor fastuoase și 
zgomotoase acțiuni culturale, întreprinse 
numai să strălucească efemer, să fie numă
rate și incluse în dările de seamă.

«A PLÎNS TATA ÎN BIROU LA 
MINE»

Oricît de idilice ar fi ele, filmelor din 
copilăria cinematografiei noastre nu putem 
să nu le recunoaștem patosul romantic, în
cărcătura emoțională și, mai ales, deschi
derea spre viitor. Nu le putem judeca prea 
aspru tocmai pentru că aparțin unui ciclu 
ce se încheie pe pragul de maturitate al celei 
de a șaptea arte.

Desigur că este greu de închipuit un film 
încă și mai idilic în anul în care ne aflăm. 
Dar iată că el nu numai că a fost închipuit, 
dar și realizat. Nu cred să existe în toată 
istoria cinematografiei noastre un film mai 
plin de fast și mai idilic decît cel turnat pe 
cheltuiala Comitetului județean al culturii 
și educației socialiste-Argeș, sub titlul de 
«Legende contemporane».

Dar despre ce este vorba? Filmul (acesta) 
nu se poate povesti, pentru că în afara epi
sodului care cuprinde legenda Meșterului 
Manole nu se mai întîmplă nimic pe par
cursul celor 90 de minute. Nu se poate 
descrie pentru că, la rîndul său, nu descrie 
nimic. Pentru că nu face altceva decît să 
ilustreze naiv și colorat, niște crîmpeie 
dintr-o realitate aranjată sărbătorește în 
fața camerelor de luat vederi.

Munți semeți (teribil de semeți), cer 
albastru (splendid albastru), plaiuri însorite 
(nemaipomenit de însorite), ape limpezi 
(extraordinar de limpezi) și flori, multe 
flori, mai ales trandafiri, orgie de roze. 
Și, printre ele, cam în treacăt, realizările 
industriale, sociale și, bineînțeles, culturale, 
despre care s-ar putea crede, așa cum o 
arată filmul, că menirea lor principală este 
să pozeze frumos și cuminte. Cît ai bate 
din palme se reconstruiește un baraj, o 

platformă petrochimică, o uzină de auto
turisme. Ni se înfățișează construcțiile, pe 
afară și pe dinăuntru, luminate feeric cu 
reflectoare și, în medalion, directorii între
prinderilor și șantierelor, îmbrăcați ca de 
recepție, făcînd niște declarații pentru care 
se vede cît de colo că se jenează. Ca să mai 
«umanizeze» pelicula, să-i dea un aer de 
«autenticitate», obiectivul mai potrivește 
și cîte un cadru de cabinet directorial, cu 
multe telefoane, care sună la comandă, cu 
mape somptuoase, cu biblioteci doldora (de 
cărți tehnice), cu fotolii masive. «Cînd a 
venit tata și a văzut, a plîns bătrînul aici în 
birou la mine» — spune cu voce altă unul 
dintre conducătorii de întreprinderi.

Dar oamenii? Unde sînt oamenii care fac 
baraje, mașini, mase plastice etc.? O pe
reche de actori de la teatrul din localitate, 
frumoși, talentați și fotogenici, îi substituie 
peste tot, mimîndu-i pe constructori, mi
neri, montori, șoferi, tractoriști, medici, 
profesori, ingineri etc. etc. Mereu și pretu
tindeni aceeași pereche de actori, obse
dant de imperturbabili, de surîzători, de re
confortați (deși trebuie să-și schimbe echi
pamentul de la un cadru la altul). De fapt, 
întregul film nu face altceva decît să mimeze 
realitatea, într-o grimasă pe cît de idilică 
pe atît de golită de fiorul autenticității. 
Nimic din adevărata epopee a muncii, din 
viața oamenilor în haine de lucru, din fap
tele lor nu de puține ori eroice.

Privind acest film hibrid chiar ca gen (nici 
artistic, nici documentar) nu știi cine abdică 
de la criteriul valoric, cine și cui face con
cesii: cinematografia — Comitetului jude
țean al culturii și educației sociaiiste-Argeș, 

sau viceversa? Lucrurile se lămuresc (dacă 
nu cumva se încurcă mai rău) de-abia atunci 
cînd aflăm că tratativele de conciliere dintre 
«beneficiar» și «executant» s-au purtat între 
reprezentantul C.j.C.E.S.-Argeș, prin preșe
dintele său, regizorul Constantin Dinischio- 
tu, și unul dintre realizatorii filmului, care, 
mai mult sau mai puțin întîmplător, este 
același regizor, Constantin Dinischiotu.

Se spune că la o întîlnire cu cineaștii, un 
spectator înscris la cuvînt s-ar fi adresat 
acestora cu vorbele: «Eu am o nedumerire, 
de ce a plîns bătrînul în biroul șefului?». 
Răspunsul, se zice, i l-ar fi dat un alt specta
tor: «Pentru milionul de lei care s-a chel
tuit cu acest film». Poate că aceasta nu este 
decît o anecdotă. Nimic mai nepotrivit ca 
epilog pentru niște «legende contemporane»

Marin IONIȚĂ

Actori si roluri *9

LIZA MINNELLI — Oscarul dobîndit pentru Cabaret a adus definitiva consacrare, de 
actriță pe cont propriu, celei care a debutat tirînd după ea dificilul titlu de «fiică a lui Judy Gar
land». •

Cine, ce, unde, cînd?

• O interesantă experiența cinemato
grafică se anunță a fi pelicula cineastului 
bulgar Todor Dinov «Dragonul», o alegorie 
populară transpusă pe ecran cu ajutorul unei 
combinații dintre filmul de animație și 
filmul cu actori.
• Scriitorul și cineastul Alain Robbe- 

Grillet pregătește pentru ecran «o come
die polițistă bizară», ai cărei interpreți vor 
fi doi actori de mîna întîi, Jean-Louis Trin- 
tignant și Philippe Noiret.
• După unele surse de informare, după 

ce va termina filmul «Călătoria» al lui De 
Sica (parteneră — Sophia Loren) Richard 
Burton se va întoarce în Anglia unde va 
filma, în regia lui Claude Chabrol, serialul 
TV, Goody.
* Ca în fiecare an, revista studenților 

de la Universitatea din Harvard, celebra 
«Harvard Lampoon» a acordat «Oscarurile» 
sale celor mai proaste filme și celor mai 
slabi interpreți. in 1973, hazlia distincție a 
revenit lui Robert Redford și — caz unic 
în analele «Lampoonului» — pentru a doua 
oară lui Aii McGraw.
• Drama «Mazepa» a scriitorului clasic 

polonez Slowacki va fi transpusă pe ecran 
de către actorul Gustav Holoubek, con

vertit. după cum se vede, și el la regie.
• Implicațiile unui asasinat politic comis 

în Cehoslovacia anului 1933 constituie tema 
coproducției germano-cehosîovace «împuș
cături la Marianske Lazne». Regia — Ivo 
Toman.
• Uitată, oarecum, de regizorii de film, 

frumoasa Maria-Grazia Buccella (fotografia 
din stînga) încearcă o nouă ipostază, aceea 
de actriță de cabaret, alături de popularul 
Enrico Montesana, specialist al genului. Ti
tlul spectacolului — «Ce mult ne-am iubit». 
Subiectul — o comedie pe tema regimului 
de austeritate impus de penuria de combus
tibil.
• Rod Taylor este protagonistul filmu

lui «Partizanii», realizat de regizorul iu
goslav Stoje Jankoviei. Actorul american, 
de origină australiană, are ca parteneră 
pe Xenia Gratzos, cunoscută din serialul 
«Bonanza».
• Deși a jurat că nu va mai pune piciorul 

la Las Vegas, Dean Martin a semnat de curînd 
un contract pentru trei ani, în virtutea 
căruia va cînta la Grand Hotel. Un amă
nunt — onorariul trece drept cel mai mare 
din istoria spectacolului.

21J



RRCHETR FLACRRR

Nu mai sintem copii.și nici miinile noastre nu mai sînt de mult «mînuțe».

dacă am avea 
o problemă 
de suflet, 
nu ne-am duce 
la dînsa

Luni, 28 ianuarie 1974, ora 14,30 . Liceul 
de muzică nr. 2 — București. Intrăm în can
celarie și-l cunoaștem pe profesorul de filo
zofie Stelian Țugurlan, director adjunct, 
secretarul organizației de partid. îi cerem 
permisiunea de a asista la o oră de dirigen- 
ție. Cea mai apropiată — aceea de la clasa a 
Xl-a A — se consumase. Ca și minutele pau
zei, dealtfel. în schimb, urma pauza mare, 
timp în care puteam să vorbim cu elevii, ne
stingherit. Fără asistența dirigintei sau a 
vreunui alt profesor. Dumnealui, tovarășul 
director adjunct, ne conduce într-adevăr la 
clasa a Xl-a A, ne prezintă— un reporter și 
un fotoreporter de la revista «Flacăra» — 
și îi întreabă pe elevi dacă prezența sa este 
supărătoare; un cor de-o indubitabilă sin
ceritate răspunde că nici vorbă, profesorul 
Țugurlan să rămînă, pentru că nu-i va stîn- 
jeni în nici un fel. Dimpotrivă. Dealtfel, cît

Do, am vorbit și eu atunci.

a durat pauza mare, adică 20 de minute, 
tovarășul din conducerea școlii n-a avut 
nici o intervenție în dialogul dintre echipa 
revistei și clasa a Xl-a A.

După o foarte scurtă uvertură (eram doar 
într-o școală de muzică) discuția s-a înche
gat ușor, cu înțelegere din ambele părți. 
Orele de dirigenție? în trimestrul I le-a fost 
dat să audă mereu și mereu că nu au: edu
cație, personalitate, spirit de solidaritate, 
că nu știu ce vor, că dînsa, diriginta, se vede 
obligată să-i educe de la A la Z. înaintea 
vacanței de iarnă, tovarășa dirigintă Liliana 
Săftoiu i-a poftit să-și spună sincer și deschis 
părerea despre dînsa ți despre ceea ce ar 
dori ei să însemne o oră de dirigenție. Invi
tația a fost imediat luată în serios. Eleva 
Raluca Strugurescu a spus că toți din clasă, 
fără excepție, s-au bucurat constatînd că au 
o dirigintă tînără, apropiată de vîrsta lor,
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că sperau într-o înțelegere perfectă, dar ul
terior au fost destul de dezamăgiți. Diana 
Focșăneanu a încercat să explice de ce 
anume s-au simțit ei jigniți: fiindcă au 17-18 
ani, au încetat să fie copii și nu doar că fie
care este o personalitate distinctă ca om. 
ci mai mult încă, fiecare elev dintr-a Xl-a A, 
indiferent la ce instrument cîntă.are deja 
trasat idealul în viață, este idealul de muzi
cian pentru care lucrează cu toate puterile 
sale. Deci, nu poate fi vorba că «nu știu 
ce vor», cum spunea adesea tovarășa diri
gintă. Vasile Crețu (despre care colegii spun 
că e un «tip deștept, cu principii filozofice») 
s-a căznit să exprime deosebirea între un 
profesor-pedagog în sens de salariat și un 
profesor-pedagog în sens de colaborator al 
elevilor, pentru desăvîrșirea personalității 
lor. a acestora din urmă. Ruxandra loanid, și 
Vasile Hanciu,și Mugur Văceanu au vorbit 
și ei, deschis, după cum li se ceruse, au făcut 
observația că se consideră un colectiv unit 
și oricît de copilăroși par,sau sînt încă, toți 
dintr-a Xl-a A știu ce au de făcut, adică nu 
trebuie să-i ia nimeni de la A, cu toate că 
mai au nevoie de limpeziri, mai au nevoie de 
un prieten cum ar dori să le fie tovarășa 
dirigintă, care a trecut la rîndul său, și nu 
de prea multă vreme, prin acele nedumeriri 
specifice vîrstei de 17-18 ani.

Dar, spre stupoarea generală, tovarășa di
rigintă s-a înroșit violent, a devenit neliniș
tită și nervoasă, le-a spus că nu mai vrea 
să audă nimic, le-a «promis» că din clipa 
aceea nu va mai exista omul din dînsa, ci 
numai profesorul, așadar, nu care cumva 
să-și imagineze ei că va admite lipsa de res
pect și intimitatea pe care scontaseră. Nu ! 
Orice speranță de acest fel trebuie să dis
pară! Și acestea fiind zise, tovarășa dirigintă 
a pornit decis către ușă. Elevul Dan Zemlicka 
iși flutura disperat mîna prin aer, a mai putut 
îngăima doar că «vedeți, noi am discutat 
deschis.așa cum ne-ați cerut,și uitați-vă ce 
a ieșit!»

După sus-amintita reconstituire a reieșit 
că, în trimestrul II, adică de scurtă vreme, 
diriginta Liliana Săftoiu nu mai risipește cu 
atîta generozitate invective, iar la ora de 
dirigenție, după o succintă trecere în revistă 
a observațiilor și notelor, le citește dintr-o 
carte maxime și cugetări, pînă cînd sună 
de pauză Putem crede că incidentul a fost 
uitat și, în cel mai rău caz, între clasă și diri
gintă s-a încheiat în mod tacit un armistițiu. 
Am făcut această presupunere cu voce tare, 
dar, în afară de expresia gînditoare, ba chiar 
tristă de pe fețele elevilor, în afară de unele 
observații și cuvinte desperecheate, două 
precizări ne-au lămurit asupra adevărului 
situației. Elevul Vasile Crețu a adăugat la 
cele spuse anterior: «Nu sîntem nemulțu
miți luînd ca termen de referință comporta
rea ideală a unui diriginte. Nemulțumirea 
noastră se raportează la ceea ce în mod 
foarte normal, obișnuit, înseamnă un peda
gog învestit cu acest titlu». Cît despre ultima 
remarcă a lui Dan Zemlicka, greu poate fi 
imaginat ceva mai concludent (și mai amar): 
«Dacă am avea o problemă de suflet, nu 
ne-am duce la dînsa».

Pauza mare luase sfîrșit.

*
Tovarășul director-adjunct Stelian Țu- 

gurlan, odată ajunși în biroul său, ne-a măr
turisit că nu era străin de neînțelegerile 
dintre dirigintă și elevii clasei a Xl-a A. 
«Profesoara Liliana Săftoiu a terminat facul
tatea cu medie mare, anul trecut și-a luat 
examenul de definitivat «cu brio», este, în- 
tr-un cuvînt. bine pregătită din punct de 
vedere profesional. Dar nu se poate concepe 
un profesor bun fără calități de bun pedagog. 
Lucrul acesta i l-am repetat și tovarășei 
Săftoiu. mai ales cînd și-a exprimat dorința 
de a nu mai fi dirigintă. Am întrebat-o. cît 

se poate de serios, dacă, în acest caz, renunță 
la activitatea din învățămînt, pentru ca limba 
engleză poate fi folosită, la urma-urmei, și 
în alte domenii. Mi-a răspuns că activitatea 
didactică este visul ei vechi și-atunci m-am 
simțit dator să-i atrag atenția că are nevoie 
de multă răbdare, pentru că,tînără fiind, 
va avea de educat, în adevăratul sens al cu- 
vîntului, multe clase de elevi.

V-am mai spus și vă repet, e bine pregătită 
profesional, dar are o fire îngrozitor de 
inflexibilă. Dacă, în școală, elevii ar avea 
nevoie doar de cunoștințe am putea folosi 
benzi de magnetofon sau alte mijloace me
canice de transmitere a informațiilor utile.

Or, dacă folosim încă oamenii, profesorii, 
pentru predarea feluritelor discipline, în
seamnă că avem a transmite elevilor și alt
ceva decît cifre, date, formule. Un profesor 
are obligația de a fi și diriginte. Nu se pot 
da «scutiri». Se dau doar calificative. Deci, 
n-o putem scuti nici pe profesoara Săftoiu 
de această funcție pedagogică. Dînsa pare că 
nu înțelege sau, în orice caz, înțelege foarte 
greu...»

Tovarășul profesor Stelian Țugurlan și-a 
cerut scuze — avea, la rîndu-i, ore. Ne-a 
prezentat-o, în continuare, pe Liliana Săf
toiu, lăsîndu-ne în compania sa.

*
— îmi luați un interviu?!!
— Dacă preferați termenul acesta, fie. 

Dorim să avem cu dumneavoastră o discuție.
— Nu cred că este cazul! în primul rind 

că sînt și eu publicistă și aș putea să vorbesc 
prea literar și, pe urmă, n-am experiență 
în învățămînt, lucrez doar de cinci ani. Nu 
cred că veți afla de la mine problemele care 
vă interesează.

— Deocamdată, nici nu am enunțat su
biectul discuției. Dacă ne permiteți, am 
vrea să știm care sînt raporturile dumnea
voastră, ca dirigintă, cu elevii clasei a Xl-a A.

— A-a-a? Da? în primul trimestru am fo
losit metode mai drastice, conform pcda- 
g'.’giei lui Makarenko A< um, m semestrul 
ii, simt cum copiii se apropie din ce în ce 
mai mult de sufletul meu, încep să fie parte 
integrantă din viața mea. Inima mea ban 
foarte tare pentru fiecare destin, mă gin 
dese la ei în fața televizorului sau la bucătărie 
între două feluri de mîncare. Copiii îmi dau 
liniște, calmează stress-urile mele din alte 
domenii. Știți, ochii contează foarte mult, 
mă uit în ochii lor și mă uit că fiecare mînuță 
spune cîte ceva, apropiindu-mă de fiecare 
elev, parcă mă apropii de un artist. Sînt 
foarte receptivi...

— Ați avut o discuție sinceră, deschisă, 
cu ei, la o oră de dirigenție...

— Da! Am avut și discuții libere — o do
vadă a democratismului aplicat de mine în
tr-o măsură mai mare decît toți profesorii 
din școala românească.

— Si cu ce anume s-au soldat aceste «dis
cuții libere»?

— N-au reieșit probleme de consemnat 
în presă. A fost doar dorința mea de a mă 
apropia mai mult de ei.

— Se pare că n-ați prea izbutit. Elevii nu 
simt cît de mult v-ați legat sufletul de ei.

— Ei bine! Chiar dacă acum catedrele au 
coborit de pe podiumul de odinioară, eu 
nu pot să tolerez lipsa de respect. Aplic 
metode diferențiate, eu am o intuiție care 
mă conduce în viață, poate copiii sînt deru
tați și nu știu dacă sînt bună sau rea, dar 
eu nu trăiesc decît pentru binele lor. în 
orice caz clasa a Xl-a A nu este semnificativă 
pentru ceea ce vă trebuie dumneavoastră. 
Copiii sînt un colectiv foarte crud! Iar eu 
nu sînt cel mai negativ exemplu de di
riginte.

— Dar cel mai pozitiv, sînteți ?
— Poate nici cel mai pozitiv. V-am spus, 

încă nu am suficientă experiență.
în sfîrșit, după îndelungul recital dema

gogic (ați citit bine: demagogic și nu peda
gogic) profesoara Liliana Săftoiu recunoaște 
că nu-i cel mai pozitiv exemplu de dirigintă.

Din stimă pentru inteligența cititorilor 
noștri ne abținem de la comentariu. Două 
precizări sînt însă neapărat necesare: 1) în 
aceeași după-amiază de 28 ianuarie 1974, 
într-una dintre ultimele pauze, diriginta 
Liliana Săftoiu a intrat ca fulgerul în clasa 
a Xl-a Aîntrebînd cine a vorbit cu.Flacăra» 
și amenințînd că se va supăra foarte tare: 
o nouă dovadă a democratismului, pe care 
dînsa îl aplică la modul superlativ. 2) în 
dimineața zilei de 29 ianuarie la redacția 
revistei «Flacăra» a venit o femeie în vîrstă 
care voia să discute cu redactorul-șef sau, 
in absență, măcar cu subsemnata și cu co
lega mea Elena Ghera. A început un ade
vărat rechizitoriu: dacă am fost. în ajun, 
la Liceul de muzică nr. 2?! De ce?! Cum am 
procedat?! Ce știm?! De unde știm?! ctc. 
etc. etc. Ne-am luat și noi libertatea s-o 
întrebăm pe vizitatoare care-i este calita
tea și am aflat în cele din urmă că este 
mama profesoarei Liliana Săftoiu. Deci, diri
ginta clasei a Xl-a A și-a trimis ambasador 
asemeni unei eleve persecutate înduioșător!

Viorica CIORBAGIU

0 prezență care nu stinjenește, ci îndeamnă la mărturisiri.

Cum să vă spun ? Am fost jigniți... Fotografii de Elena GHERA

Diriginta Liliana Săftoiu: «...am o intuiție 
care mă conduce in viață...»
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starea comerțului

noi, stimate domn, 
am crezut că e ca la 
noi la cooperativă, 
cu autoservire

Cu o jumătate de oră înaintea pauzei de 
prînz, în magazinul de încălțăminte din 
strada 13 Decembrie salariatele comerțului 
cu amănuntul se relaxează sprijinindu-se 
de rafturi. Ușa se întredeschide ți înăuntru 
se strecoară un bărbat urmat de o femeie, 
amîndoi în cojoace de oaie; înaintează cu 
sfială în liniștea încăperii privind în răstim
puri spre bagajele lăsate lîngă intrare. în 
clădirea de vizavi, sediul cantinei I.A.P.S., 
intră și ies tineri cu alură de sportivi.

— Cizme 38, se adresează bărbatul primei 
vînzătoare.

— La 38, îl îndrumă fata continuînd să 
privească prin geamul vitrinei.

Urmat de femeie, bărbatul se oprește în 
dreptul rafturilor cu numărul cerut. Pri
vesc, șușotesc, apoi din nou privesc.

— Astea, arată femeia o pereche de cizme 
maro tivite cu blană. Cumpărătoarea vor
bește șoptit.

— Mai avem maro?, se interesează la o 
colegă, vînzătoarea A. Rîbu.

în locul celor cerute, cumpărătoarea pri
mește o pereche de cizme, același model, 
dar roșii. Femeia le privește jenată; bărbatul 
încearcă s-o convingă; intervine și vînză
toarea:

— Roșii, mătușică, roșii. Tinerețe!
Dar mătușica le refuză, cu toată sfiala de 

care e capabilă o femeie de la țară, așezîn- 
du-le cu. respect la locul lor în vitrină. Cei 
doi sf retrag, defilînd prin fața vînzătoarelor 
care, de o desăvîrșită discreție, privesc în 
partea opusă.

— Să nu vă mai lăsați bagajele la ușă, îi 
sfătuiește cu blîndețe șeful unității, s-ar 
putea să rămîneți fără ele.

— Noi, stimate domn, se explică femeia, 
am crezut că e ca la noi la cooperativă, cu 
autoservire.

în magazin este din nou liniște și cald.
— Cu planul, răspunde șeful unității, nu 

stăm prea bine. Anul trecut am realizat un 
deficit de două milioane. Din 1001 (o mie 
și-unul) de motive. Primul ar fi anotimpul. 
A fost, după cum probabil știți, uscat. N-a 
nins și oamenii dacă nu sînt împinși de 
vreme nu intră prin magazine. Se descurcă 
fiecare cum poate, cu un pantof, cu o săn- 
dăluță...

— Pentru dumneavoastră, domnule, adi
că pentru talia dumneavoastră, cel mai bine 
se potrivește această stofă în carouri mari.

Un alt magazin, «Romarta» din Calea 
Victoriei, un alt vînzător, Emilian Proto- 
popescu, și firește un alt client, care la 
insistențele amabile ale vînzătorului zîm- 
bește jenat:

— Știu, dar de la o anumită vîrstă...
— Vă ofer același model pe maro, insistă 

vînzătorul.
— Nu e subțire?
— Mai gros avem un gri închis...
— Aș dori o cașa.
— Cașa? Regret, domnule, nu avem, dar 

vă sfătuiesc să încercați la magazinul «Meri
nos», imediat după Centrocoop.

Discuția nu este Inventată; ea a avut în- 
tr-adevăr loc. Din- păcate,întîmplarea de la 
început este la fel de autentică. Dar, dacă 
politețea, solicitudinea și simțul comercial 
sînt date ale disciplinei de breaslă, ca să 
citez o observație găsită într-o condică de 
sugestii, de ce atunci nu sînt definite și for
mulele dezinteresului în apărarea prestigiu
lui comerțului și nu se aplică sancțiunile 
corespunzătoare?

Nicolae CRISTACHE

secretarul directorului general
De curind am cunoscut o femeie la Uzina «Independența» din Sibiu, lăcătuș de me

serie, specialitate pe care sîntem obișnuiți s-o considerăm bărbătească, dar nu mai e. Fe
meia e o ființă delicată, cu trăsături frumoase, calme. La 33 de ani arată tînără,tristă și e 
precum zice «singură pe lume cu un copil». Lucrează de cinci ani în uzină, în această uzină, 
și s-a hotărît greu să-mi vorbească despre necazul ei, mai mult la insistențele celorlalte 
femei lăcătuș din jur, care i-au zis: «Cine știe cînd vei mai întîlni un ziarist din București». 
Eugenia Boboc stă cu chirie la un proprietar. Ea și copilașul ei. Motiv pentru care ar fi vrut 
să fie luată în considerație, aici în uzină, pentru casă, fiindcă oricum lucrează de cinci ani 
în locul acesta, e singură pe lume cu un copil și are situație grea, precum zice, nu se poate 
întoarce de unde a plecat, în casa din care a plecat, de-aia a și plecat, că nu mai putea sta, 
și nici de întors nu poate fi vorba. De aceea ar fi vrut să fie luată în considerație aici fa uzină, 
și ea pentru casă, nu chiar să i se dea imediat dar să fie luată în considerație deocamdată, 
chiria la proprietar fiind destul de mare fără să mai vorbim și de faptul că el, proprietarul, 
nici nu prea vrea s-o mai țină. Iar femeia asta cu trăsături frumoase și triste, crede,mi-a zis 
«sînt convinsă» că ar fi luată în considerație pentru casă (ea nu se îndoiește de înțelegerea 
celor meniți s-o înțeleagă), dacă ar ajunge numai să vorbească, să-i explice directorului 
general. Dacă ar fi avut prilejul o dată să-i spună directorului general povestea ei. Deși în
cearcă de multă vreme, Eugenia Boboc n-a reușit pînă acum să pătrundă în biroul directo
rului general, pentru că în anticamera acestuia stă un secretar, căruia femeia i-a spus po
vestea ei, așa fiind, în general, jocul, așa cerînd secretarele și secretarii aproape tuturor 
directorilor și directorilor generali să li se spună lor mai întîi de către oameni păsurile, să 
le spui lor tot ce ai pe suflet, altfel nu te lasă să treci,ca o barieră, ca un grănicer, pentru 
care dreptul oamenilor de a vorbi cu directorul nu e un pașaport valabil. Eugenia Boboc 
s-a împotmolit, spunîndu-i secretarului directorului general povestea ei, necazul ei. Astfel 
s-a împotmolit Eugenia Boboc. Secretarul care n-are competența să rezolve asemenea 
probleme s-a apucat să decidă el într-un caz cum e acesta. El a hotărît că odată ce femeia 
n-are buletin de identitate de Sibiu n-are nici ce căuta la directorul general, n-are nici drep
tul să fie luată în considerație pentru casă. Femeia nu pretinde nimic, nu zice «am drep
tate, vreau!», ea dorește numai să stea de vorbă cu principalul conducător al uzinei, con
vinsă ca și mine, ca și dumneavoastră, că o asemenea problemă nu e de competența secreta
rului directorului general. El nereprezentînd, după toate regulile, vreo instanță de decizie. 
Dar povestea ei n-a fost impresionantă pentru secretar, el n-a lăsat-o să intre, iar ea, ființă 
timidă, nu s-a adresat pînă în prezent organizației de partid sau organizației sindicale. Pe 
Eugenia Boboc situația o amărăște tare. Zice, «mai mult mă chinuiesc decît trăiesc din cauza 
asta, din cauza casei». Numai secretarul tovarășului director general al Uzinei «Independen
ța» e liniștit, se simte bine, fiindcă a reușit să rezolve simplu de tot un caz atît de dificil.

Romulus BALABAN

cronica pretențiilor

poluarea folclorului

grafomanii II. violență
Un alt grafoman, «preocupat», ca și MIRCEA MORMOCEA, de soarta literaturii și 

criticii noastre, este V. LĂZĂRESCU din Galați, Micro 19, Bloc D-1, ap. 32. Deși scrie la 
fel de prost românește ca și M. MORMOCEA, V. LĂZĂRESCU este mult mai violent, sti
loul său părînd a fi umplut nu cu cerneală, ci cu otravă. Scrisoarea pe care ne-o trimite V. 
LĂZĂRESCU se vrea un protest, o luare de atitudine față de un articol semnat de noi la 
rubrica «Scriitori de azi»,din numărul 32/1973 al revistei noastre, articol consacrat 
poetului Gellu Naum.

După ce ne informează că în urmă cu 6-7 ani a citit în Contimporanul (poate Contem
poranul) poezia lui Gellu Naum intitulată HEROCLIT (poate HERACLIT), V. LĂZĂRESCU 
se dezlănțuie: «Pînă la acea dată, ochii mei nu se mai oprise (poate opriseră) să des
cifreze, d observație și o mai mare inepție, și care totuși cu un binevoitor concurs, 
să fie și publicată în cea mai expresivă revistă literară, și mai mult, ca o sfidare 
a bunului simț, această «OPERA» să fie publicată în pagina întâia (poate întîia), 
considerind-o probabil de mari (poate marii) noștri critici, mult prea reușită ca 
să fie strecurată pe la periferia revistei». Apoi, fără să dea vreun exemplu, fără să facă 
o singură precizare, V. LĂZĂRESCU ne trage la răspundere pentru faptul că am sprijini 
«acest curent al ARTEI GHICITOARE de azi». V. LĂZĂRESCU ne mai informează 
că «librăriile noastre sînt pline cu cărți ale poeților noștri de azi și care își așteaptă 
cititori, fapt evidențiat și la programul TV» etc. Important ar fi fost să aflăm de la 
V. LĂZĂRESCU ce volum semnat de Gellu Naum a văzut zăcînd în librăriile prin care pre
tinde că a intrat. în continuare, V. LĂZĂRESCU ne mai comunică un lucru zguduitor: citi
torii nu și-au pierdut gustul pentru poezie (!) «dar nu vor să citească inepțiile ce se 
debitează prin aceste așa-zise poiezii (poate poezii), ce se confundă cu proza redată 
într-un stil mai poetic, fără rimă. Poporul, are (tovarășul Lăzărescu, nu mai puneți 
virgulă între subiect și predicat) un simț mai rafinat decît îl crezi dumneata și ple
iada ce creiază (poate creează,tovarășe Lăzărescu) acest gen literar». Și, ca să ne convingă 
de acest lucru, V. Lăzărescu ne propune: «ia cea mai puțin inspirată poezie a lui Emi- 
nescu, Cojbuc (Aoleu! Poate Coșbuc, tovarășe Lăzărescu), Goga, Arghezi sau Bacovia, și 
cea mai reușită poezie a unui-a (poate unuia, tovarășe Lăzărescu) din ciraci (poate ciracii) 
D-tale de azi gen(G. N.) și consultă masa cititorilor, ve-ți (n-ar fi mai corect veți, tova
rășe Lăzărescu) vedea rezultatul și răspunsul la stocurile de maculatură poetică din 
librări (poate librării)». V. Lăzărescu mai crede că poezia scrisă azi la noi constituie un curent 
FUTURIST și ne anunță patetic: «Nu, nu, NU!! nu e de rîs domnule Tudoran, ci de 
plîns, cînd oameni ca dumneata și ciracul dumitale Gellu Naum, se ascund așa 
de bine după vîrful condeiului și reușesc să se expună'și în vitrina unei reviste 
ca FLACĂRA sau CONTIMPORANUL (Contemporanul, tovarășe Lăzărescu, Con
temporanul.)

Sigur, nu e de rîs, tovarășe Lăzărescu. E altceva de făcut. Dumneavoastră, de pildă, 
ar trebui să vă apropiați cu mai multă căldură de gramatica limbii române,, să aflați că nu
mele unuia din poeții dumneavoastră de căpătîi este Coșbuc și nu Cojbuc, să nu mai faceți, 
mai ales în scris, afirmații neadevărate («Constat că este foarte plastic procedeul re
vistei Flacăra, cînd la toate scrisorile mele folosește din plin proverbul Cîini 
(poate cîinii, tovarășe Lăzărescu) latră, caravana trece») pentru care ați putea fi tras 
la răspundere. Pînă atunci, fiți liniștit, faptul că părerile dumneavoastră cu privire la litera
tură, critică, artă nu sînt preluate și puse în practică nu se datorează vreunei mașinații, ci 
simplului motiv că ele, aceste păreri, sînt, după cum o demonstrează toate scrisorile dum
neavoastră, ale unui neavizat. Violența cu care scrieți nu înseamnă nimic decît violență.

Dorin TUDORAN

gînd la gînd 
cu bucurie...

Terminîndu-mi săptămînalul meu articol 
îmi arunc ochii pe pagina în care Șerban 
Cioculescu își publică ale sale Memorii.

Cu surpriză constat că, aproape cu ace
leași vorbe, autorul își exprimă ca și mine 
plăcerea ce o simte uneori, de cîte ori pri
mește scrisori din partea cititorilor necu- 
noscuți. Oarecum tulburat îmi spun, mai 
folcloric decît domnia-sa: gînd la gînd cu 
bucurie, și hotărăsc să-mi schimb subiectul.

Recitindu-le cu atenție îmi dau seama că 
scrisorile primite de mine au o semnificație 
mult mai generală decît satisfacția pe care 
mi-o prilejuiesc măgulitoarele aprecieri pri
vitoare la activitatea mea. Din această pricină 
socotesc mai nimerit să trec cu vederea 
neașteptata întîlnire în paginile «Flăcării» 
cu domnul Cioculescu și să-mi văd mai 
departe de treabă.

Cînd am inaugurat rubrica de față, am 
făcut-o cu gîndul ca, înfățișînd o seamă de 
constatări privitoare la «drama folclorului 
nostru», scrisul meu să fie util acelora care, 
de multe ori în necunoștință de cauză, au 
făptuit greșeli ce se doresc a fi înlăturate.

Nu m-am gîndit ca gîndurile mele să 
creeze un curent de opinie în rîndul marelui 
public. Din scrisorile ce le primesc constat 
că rubrica ce o semnez este citită și de oameni 
ce nu au o contingență imediată cu 
folclorul. Mulți dintre aceștia dovedesc o 
participare activă întru salvarea bunurilor 
artistice și culturale ale poporului.

Această participare a cititorilor este foarte 
îmbucurătoare, căci (trecînd peste anumite 
interese sau animozități personale ce se 
strecoară uneori printre rînduri) ea con
stituie un fenomen ce ar putea să contri
buie pozitiv la îndreptarea lucrurilor.

Cînd cititorul din îndepărtatul colț de 
țară îmi aduce la cunoștință practicile nesă
nătoase privitoare la gospodărirea folclo
rului (iertată-mi fie expresia) din regiunea 
lui, înseamnă că răul, începînd să fie recu
noscut, poate fi înlăturat cu mai multă 
ușurință.

lată, de pildă, un fragment din scrisoarea 
primită din Reghin de" la A.L.: ...«sînt așa 
de puțini cei care luptă pentru păstrarea 
autenticului în tot ce ne-au lăsat moștenire 
sfîntă strămoșii; costume, cîntece, jocuri 
și datini... după ce am citit articolul din 
ultimul număr al Revistei «Flacăra» «Te 
întreabă și socoate», multe aș avea de 
spus cu privire la păstrarea autenticității 
în jurul Reghinului. Dar pentru a vorbi 
despre acest subiect nu sînt destul de docu
mentat și nici «pană» nu am care să scrie 
ce durere îmi cuprinde sufletul cînd văd 
(cu ocazia diferitelor sărbători) ce au ajuns 
costumele naționale din bătrîni».

Stimate tovarășe, citindu-ți rîndurile, cre- 
de-mă că nu îți dau dreptate cînd susții că 
îți lipsește darul de a te exprima în scris. 
Din cîte am avut prilejul să constat, să 
știi că nu sînt chiar atît de puțini cei care 
luptă, cei «care luptă pentru păstrarea 
autenticului». în ceea ce te privește, nu 
fii timid , ci așterne pe hîrtie tot ceea ce 
te supără.

Gîndurile frumoase ce te îndeamnă să-mi 
scrii valorează mai mult decît cine știe ce 
vorbe meșteșugite, de care se folosesc 
prea mulți pentru a-și acoperi judecățile 
găunoase.

Hari BRAUNER



DIVERSE

ce profețim, ce profesăm principii și năravuri

a răspunde la obiect
De aproape douăzeci de ani de cînd pro

fesez cuvîntul foii tipărite, și cu atît mai 
mult de cînd sînt cititor al acesteia, n-am 
putut să nu remarc un cusur frecvent întîlnit 
la oamenii publici, ori de cîte ori trebuie 
să răspundă unui redactor sau unui simplu 
cititor. Parcă anume a fost născocită expresia 
«a te da după corcoduș» sau «după buget» 
pentru a defini un asemenea mod de a 
răspunde la întrebările omului, altfel destul 
de precise, omenești, fără nici o ambiguitate 
care să-ți permită s-o-ntorci ca la Ploiești, 
cum se spune într-o persiflare românească 
la adresa a tot ceea ce e abatere de la drumul 
drept. Se poate spune că s-a ajuns chiar la 
un anume rafinament, la o sofisticare ameți
toare, care pînă la urmă, scuturată de cuvin
tele de prisos, apare în toată nuditatea sa 
cînd e s-o evaluezi potrivit vechii devize 
latinești: acta, non verba.

Și cu toate acestea este de ajuns să răs
foiești chiar și ziarele acestui început de an 
pentru a constata că oameni, altfel demni de 
toată considerația, își permit să dreagă 
busuiocul, să jongleze cu vorbele cu abilitatea 
unor prestidigitatori. Ce întrebi și ce-ți 
răspund s-ar tradute în logica unor astfel de 
interlocutori prin înțeleaptă vorbă «unde 
dai și unde crapă», sau mai exact prin reci
proca ei. Fiindcă într-un loc crapă și, omul 
nostru, altfel avînd toate obligațiile să-ți 
răspundă la obiect, îți vorbește despre nu 
știu ce planuri destinate cu totul și cu totul 
altei probleme.

E de-a dreptul jenant de pildă, să vezi că 
un funcționar însărcinat cu distribuția lap
telui în Capitală îi răspunde unei femei care 
întreabă de ce nu se găsește lapte suficient 
la orele 6 dimineața, după ce face tot felul 
de piruete, eschivîndu-se de la un răspuns 
clar, conchide prin a ne convinge că nu e 
nimic rău dacă vei găsi lapte de vînzare și 
la orele 17.

lată însă și un exemplu dintr-un domeniu 
ceva mai elevat și pe care-l cunosc atît de 
bine, încît cu greu preopinenții m-ar putea 
dezminți: de mai mulți ani, de cînd ființează 
ca modalitate de pregătire superioară a ca
drelor cu durată scurtă. învățămîntul de 
subingineri continuă să fie, e drept că în tot 
mai mică măsură, o formă care-și caută 

fondul. Nu mai departe decît în urmă cu 
numai o lună, două, un distins profesor 
universitar și om de tehnică, el însuși activist 
de stat cu înalte răspunderi în domeniul 
îndrumării învățămîntului superior, atrăgea 
atenția asupra concepției deficitare care stă 
la baza multor cursuri universitare desti
nate subingineri lor. Și totuși, încă de pe cînd 
acest tip de învătămînt era în fașă, diverse 
persoane care activează în acest domeniu 
ne asigură că totul s-a rezolvat, că nici nu se 
poate o mai fericită alegere decît să urmezi 
cursurile de subingineri. Aceasta în timp ce 
nu unul, ci numeroși factori ai producției, 
demonstrează în mod public că statutul 
profesional al tinerilor care absolvă aceste 
cursuri nu este încă bine definit.

Nu este cazul să recurgem și la alte 
exemple, cum, de asemenea, e departe de 
noi gîndul că în modul lor de a răspunde 
publicului nu întîlnim destule cazuri în care 
probitatea civică socială întrunește în cel 
mai înalt grad sufragiile noastre. Ne-a fost 
dat însă, nu o dată, în discuții directe sau 
în importante confruntări publice, in forum 
cum s-ar zice, să admirăm franchețea mun
citorească, simplitatea și limpezimea judecă
ților unor activiști cu serioase răspunderi 
pe linie de partid și de stat. Fără înconjur, 
la obiect, chiar cînd situația nu era prea 
plăcută pentru ei, nu ezitau să înfățișeze 
lucrurile așa cum stăteau în realitate.

Atunci, de ce atîta slalom printre cuvinte, 
atîtea explicitări, cînd adevărul gol-goluț e 
altul? Dincolo de a fi o chestiune de profesie, 
o asemenea atitudine ține de respectarea 
unui ferm democratism, de obligația de a 
răspunde prin presă sau direct cetățeanului 
de modul cum un anumit om public înțelege 
să fie loial față de cel care l-a învestit. Altfel 
această posibilitate de control asupra mo
dului cum își exercită răspunderile în virtu
tea îndatoririlor sale față de popor nu poate 
să nu se afle în suferință.

Răspunsuri la obiect, așadar,stimați inter- 
locuri ai presei și ai cetățeanului.

Niculae STOIAN

conștiință manifestă
Farsele poștei m-au împiedicat să particip la vernisajul expoziției de grafică militantă 

(perioada 1926-1973) a lui Vegh Eugen. Pe plastician nu-l știam decît «din auzite». Mai 
exact spus, i-am descoperit cîndva numele (locuiește la Brașov) într-o investigație de-a 
mea, pe cînd mă aflam pe urmele unui tragic destin — un tînăr mort de dorul mamei sale 
necunoscute, care-l părăsise imediat după naștere... în casa Vegh își găsise tînărul acela 
(devenit strungar) un fel de a doua familie, alături de copiii actualului «expozant», aici își 
alunga, cînd și cînd, tristețea fundamentală, aici învăța desenul, căci era înzestrat...

Vizitînd, recent, expoziția — și citind catalogul de sală — am înțeles mai profund, 
deși tardiv oarecum, cine-i omul-artist pe care-l descoperisem exclusiv «din auzite». 
Transcriu: s-a născut la Budapesta în anul 1908 (din părinți transilvăneni); la 10 ani este 
internat într-un lagăr din Ungaria (cu mama sa, comunistă); în 1926 execută primele sale 
desene antirăzboinice; învață pictura la Oradea, cu profesorul-pictor Barâth M.; în 1928 
călătorește prin Ungaria, Austria, Italia, Franța, Germania, Cehoslovacia cu bicicleta, pentru 
a cunoaște mai bine aceste țări; în 1934 este expulzat din Italia din cauza atitudinii sale anti
fasciste; în 1937 expune în Cehoslovacia, publică desene de-ale sale în revistele «Arbeiter 
Bunte Zeitung» (ABZ) și «PAX» ale emigranților politici germani; în anul 1937— expoziție 
personală la clubul muncitoresc «Stăruința» din Brașov; i se publică desene antifasciste în 
revistele «Cuvîntul liber». «Lumea Românească», «Reporter» sub pseudonimul Genio; 
în 1938 este arestat și condamnat pentru activitatea sa antifascistă-comunistă în Brașov; 
din 1946 expune la expozițiile județene, republicane, de grup, personale, itinerante...

Și iată, la galeria «Amfora» (cam dosnică — să-mi fie cu iertare!) treizeci și una «piese» 
expuse. Amintesc doar cîteva: «Cu forțe unite împotriva fascismului» — desen, 1934; 
«Manifeste în ilegalitate» — linogravură, 1936; «Percheziție» — desen, 1936; «Presa bur
gheză» — desen, 1936; «Cenzura burgheză» — desen, 1936; «Interogatoriul la Siguranța 
fascistă» — desen, 1938; «Spre camerele de gazare» — desen, 1943; «Fasciștii germani 
părăsind Galațiul» — desen, 1944 (deosebit de impresionant pentru subsemnatul, gălă- 
țean de origine, căci am văzut cele 5 600 de case dinamitate și azvîrlite în aer, într-o sin
gură noapte, de către fasciștii aflați în retragere, am văzut și știu c-am regăsit atunci, pe 
locul fostei case a copilăriei mele, un unic reper: o gură de canalizare); «Eliberarea» — 
tuș, 1972; «Republica» — tuș-peniță, 1973».,.

Expoziția s-a închis la mijlocul lui ianuarie, n-am citit ecouri cu privire la cele înfăți
șate publicului și nici n-am pretenția că pot emite vreo judecată de valoare, specializată, 
asupra lucrărilor de grafică sus-amintjte. Dar îmi pot îngădui să subliniez meritele omului- 
artist, dintr-o viață de muncă, de acțiune și creație, adăugînd ideea, deloc secundară, că 
aproape o jumătate de secol de conștiință manifestă merita, oricum, o altfel de primire.

Mihai STOIAN

P.S. N-am rezistat tentației (poate facilă) de a face o minimă referire — paralelă — 
la unele indescifrabile și deloc emoționante «producțiuni artistice», care stîrnesc totuși 
laudative dialoguri, monologuri etc., cu toate că «miza» lor umană e minimă. Oare să fie 
chiar un paradoxal obstacol claritatea mesajului? Adică: de ce-aș mai comenta ceva 
limpede ca lumina zilei... Ei, dar nici așa să n-o luăm...!

cuvinte încrucișate

probleme în suspensie

Cazul De la cine se așteaptă 
rezolvarea

Apariția în re
vistă, autorul

De cîte săptă- 
mîni figurează

Agresivitatea
ghidului cu numărul 47

B.T.T. nr. 52, pag. 21 
FL.

1

Credeți că Năstase o să 
salveze și fotbalul?

F.R.F. nr. 52, pag. 27
Marius Popescu 1

Apa
nu ne mai vrea la Erghevița.

Consiliul popular al 
județului Mehedinți

nr. 1-2, pag. 30
Valeriu Armeanu 1

Să renunțăm la berze Ministerul Educației 
și Învățămîntului

nr. 1-2, pag. 35 
Ionela Dorian 1

Un caz de urgență
Spitalul din Cîmpeni are nevoie 
de o bază materială ca lumea și 
cadre suficiente

Ministerul Sănătății nr. 3, pag. 7
Cici lordache 1

Pentru invenții
Un sistem de selecție și promo
vare menit să lichideze birocra
ția și să facă inofensivi misiții 
de idei

Consiliul Național 
pentru Știință și 
Tehnologie

nr. 3, pag. 17 
Liviu Timbus 1

La Caracal 
nepăsarea și ploile 
macină un monument 
istoric de la 1500.

Direcția monumentelor 
istorice

nr. 4, pag. 9
Ovidiu loanițoaia

—

Cititorii sînt, rugați să propună mereu noi cazuri, precum și eventuala renunțare la unele dintre 
cele mai vechi. Fiecare scrisoare va fi însoțită de talonul respectiv, decupat din partea de jos a 
paginii.
Primele ecouri ale acestei rubrici cu rol de memento nu au întîrziat să sosească și exprimă speranța 
că efectele ei nu se vor lăsa prea mult așteptate. Cîțiva cititori — între care Gheorghe Stănescu și 
Vlad Dumitru din București, Vasilica Năstase din Oradea, Petre Neagu din Slobozia — cer intro
ducerea în listă a cazului La Caracal, căruia, ca și celorlalte mai vechi, îi dorim o ședere cit mai 
scurtă.

M.F.

numai bine
ORIZONTAL: 1) Dat de bine! — Nu e bine. 

2) Poet roman care în «Arta poetică» ironi
zează critica literară a timpului său prin cuvin
tele: «Frumos, bine, drept» — Cei mai buni 
între buni. 3) Unul dintre părinții expresiei 
«Ubi bene, ibi patria» în piesa «Plutus». 4) 
Filozof idealist și scriitor german, autor al 
cugetării: «Frumosul este simbolul binelui» — 
Calificată... de bine, de rău. 5) Rîu în U.R.S.S. 
— La firul ierbii (fem. pl.). 6) Case! — Primul 
cîntăreț din nai — Un nor în exprimare poe
tică. 7) A privi cu încordare (reg.). 8) Erou 
antic a! unei întîmplări pline de tîlc în urma 
căreia a fost consacrată expresia cu «limbile», 
erou care a reușit să înfățișeze astfel același 
lucru sub două aspecte contrare, bine și rău 
— Localitate în Ciad — Cu jumătate de gură! 
9) Un semn bun sau rău care-și află originile 
tocmai în antichitatea romană — împărat ro

man (79-81 e.n.), care își încheia ziua, atunci 
cînd constata că n-a realizat nimic folositor, cu 
vorbele: «Prieteni, am pierdut o zi!» 10) Bine 
sau rău, fac întotdeauna ceva. 11) Pavel din..., 
autor al maximei «Nu pregetați să faceți bi
nele !» — Iubit de odinioară.

VERTICAL: 1) «Totul e bine cînd se termină 
cu bine», proverb francez... importat din 
Anglia, după titlul comediei acestui mare dra
maturg al lumii. 2) Cum s-ar spune, un fel de 
intrări în pămînt... cu bună știință — Rîu în 
Egipt. 3) Un fruct de pe... malurile rîurilor de 
munte — îmbelșugat. 4) Țeastă (pop.) — A 
aduce locuitori într-un ținut nou. 5) O inter
jecție spusă printre dinți — Darul grecilor care 
numai bine n-a adus în tabăra troienilor — 
Curs de apă în Algeria. 6) O femeie «rămasă 
tablou», cu un zîmbet al cărui mister a intrigat 
nenumărați admiratori și a inspirat un titlu 
celebrului Aldous Leonard Huxley— Zis pe de 
lături! 7) Un adjectiv derivat din vestimentație 
— Ca ăsta mai rar! 8) Stea de primă mărime 
din constelația Taurului — A nu ține bine 
minte. 9) E bine, adică n-are nimic! — Degețe
lul care își pune toate forțele în scopul trium
fului binelui asupra răului. 10) Cap de isteț! 
— O linie specială — Spune vrute și nevrute! 
11) Este... cu el și devine ceva frumos — Bine 
și gata.

Dicționar: EJA, ASU, SUE, TAST, RIR, AȚIN,

Toma MICHINICI

Dezlegarea jocului IARNA apărut în 
numărul trecut

ORIZONTAL: 1) AVALANȘA — TA 2) PITICI 
— BLEG. 3) AFARĂ — GAURA. 4) ROSITA — 
TAM. 5) ER — CĂLDUROS. 6) C—SA — PETE 
— O. 7) EST— BIGA — MA. 8) PATINE — NOR. 
9) DOGORITOARE. 10) ARN — OSEBIT. 11) 
STATUT — IVIT.

TALON NR. 2 — PROBLEME IN SUSPENSIE



SPORT

tenis cronica de fotbal

100 000 de rachete, 
dar unde și pe ce vom juca?

starea echipelor (II)

Dincolo de spectacolul fascinant pe care îl 
oferă jocul campionilor și de excelentul su
port publicitar care face adesea din tenis o 
afacere bănoasă, el rămîne un important 
mijloc de recreare, de întărire a sănătății și 
de dezvoltare armonioasă a organismului, 
în ultimul timp se vorbește din ce în ce mai 
mult despre o așa-numită explozie a tenisului 
în lumea întreagă. Tenisul a trecut în multe 
țări pe primul loc în ceea ce privește populari
tatea, fiind unul dintre puținele sporturi în 
care copii și adulți, tineri și bătrîni, bărbați 
ți femei se bucură deopotrivă de binefacerile 
mișcării în aer liber.

Nouă, fabrica din Reghin ne promite anul 
acesta peste 100 000 de rachete. Peste o 
sută de mii de rachete a căror calitate este 
superioară celor produse cu ani în urmă și 
care corespund chiar unor exigențe impuse 
de obținerea performanțelor. Sînt convins 
că odată cu rezolvarea și a altor probleme 
legate de rezistența, elasticitatea și într-o 
oarecare măsură de pielea minerului, calita
tea rachetelor se va îmbunătăți în conti
nuare.

Vom avea așadar cu ce juca. Dar mă gîndesc 
însă că este foarte important să ne întrebăm 
unde și pe ce vom juca? Fără îndoială că în 
ultimii ani numărul terenurilor a crescut 
considerabil. S-au construit terenuri în 
foarte multe orașe și sate din toate colțurile 
țării. Iar inițiativa Consiliului popular al 
sectorului 7 din Capitală, de a pune la dispo
ziția doritorilor șase terenuri la care accesul 
nu este îngreunat de nici o formă organiza
torică, mi se pare demnă de toată lauda. 
Este vorba de acele terenuri publice unde se 
joacă de dimineață pînă seara, din martie 
pînă în noiembrie,ți pe care le amintesc în 
fițele lor biografice mulți campioni. Tere

repriza a treia

atentie!
A început treaba. Semnele sînt de toate 

felurile.
în cel mai judicios lot reprezentativ pe 

care l-a chemat pînă acum la lucru. Valentin 
Stănescu experimentează, totuți, o linie de 
fundași în care nu poți crede; Anghelini — 
Someș — Dinu — Nistor nu va fi niciodată o 
soluție de viitor. Sîntem slabi în zona care 
înainte reprezenta primul nostru atu. Amin- 
titi-vă liniile Sâtmăreanu — Dan (Lupescul — 
Dinu — Deleanu sau Sâtmăreanu—Boc—Dinu 
— Deleanu. în restul compartimentelor au 
fost strînși cei mai buni jucători, exceptîn- 
du-l, firește, pe Beldeanu — mijlocaș de 
clasă — care de vreo trei, patru ani este 
«sărit» mereu la lot din vina altora, iar acum 
din vina lui. Mai sînt unii, printre care ți 
subsemnatul, care mai cred într-un come
back Dumitrache. Nu se țtie însă precis dacă 
mai crede — cît și cum crede— Dumitrache 
însuși in come-back-ul său.

începe, se pare, să se deseneze timid 
un început de calendar internațional pen
tru echipa noastră reprezentativă. O chestiu
ne de reală importanță pe care ani de zile 
federația a minimalizat-o sau n-a fost în stare 
s-o rezolve. Majoritatea reprezentativelor 
europene au calendarul fixat pe 2-3 ani; noi 
am jucat, mai mereu, cu cine s-a nimerit, cu 
cine a avut amabilitatea (sau mila) să ne 
primească, în condiții nu o dată umilitoare. 
Și vina, la acest capitol, nu trebuie aruncată 
tot în capul fotbaliștilor — nici cei de azi, 
nici cei din generația lui Ozon, care jucau 
doar 3-4 meciuri internaționale pe an — ci 
pusă pe seama federației, organism extrem 
de timid (ca să folosim cel mai dulce eufe
mism) în raporturile sale cu soccerul inter
național.

Fără a invoca la infinit exemplul Năstase, 
trebuie să înțelegem — odată și odată — că 
llie n-ar fi ajuns niciodată asul de astăzi dacă 
ar fi fost și el oprit de vama incompetenței 

nuri asfaltate, care nu necesită nici o între
ținere, dar care ridică unele probleme de 
construcție. Deocamdată fiecare construiește 
cum poate ți cum crede el c-ar trebui să 
arate un teren de tenis asfaltat. Nu s-au făcut 
studii, nu s-au recomandat soluții ți de 
aceea suprafețele de joc prezintă adesea 
denivelări, crăpături ți chiar gropi. La 
majoritatea terenurilor construite nu este 
rezolvată problema scurgerii apei. Colorarea 
suprafeței de joc, necesară din punct de 
vedere tehnic, este foarte costisitoare, de
oarece vopselele existente nu prezintă su
ficientă rezistență la schimbările atmosferice 
și la solicitările mecanice.

lată de ce găsirea unor soluții optime dii. 
punct de vedere tehnic și economic este, 
după părerea mea, o necesitate de primă 
urgență. O necesitate impusă de dorința de 
a face un lucru bun și de a preveni risipa de 
materiale. Totodată, sînt convins că mai 
devreme sau mai tîrziu se va pune problema 
acoperirii acestor suprafețe cu covoare elas
tice din material plastic, care să amortizeze 
șocurile și să menajeze picioarele jucătorilor, 
în multe țări, acoperirea suprafețelor dure 
cu covoare elastice a și început, iar rezulta
tele sînt din ce în ce mai bune. Această 
problemă ar trebui poate să ne preocupe ți 
pe noi, deoarece fabricarea unor astfel de 
covoare nu mi se pare un lucru deosebit de 
complicat. Ele pot fi găsite, dealtfel, la 
dimensiuni reduse, în magazine sub forma 
covoarelor pentru baie.

Mă gîndesc la toate astea fiindcă de ele, de 
terenurile pe care le construim astăzi, 
depinde, cred eu, în foarte mare măsură 
soarta tenisului nostru de mîine.

Ștefan GEORGESCU

ne rîd copiii
unor birouri ale federației. Avem nevoie 
și în fotbal de cît mai multe întîlniri interna
ționale — comparative, instructive, sti
mulative etc.— pentru a progresa. Refrenul 
pro-domo «n-avem firmă» e fals și ipocrit. La 
Guadalajara ți în Campionatul european 
ne-am făcut — cît de cît — o firmă. Este 
adevărat — așa cum remarca și V. Miro- 
nescu — că anul 1973 este un fel de zero tăiat 
pentru fotbalul nostru, situație care ne-a 
adus, bineînțeles, pe toate planurile preju
dicii, dar firma nu ți-o pierzi, așa cum nici nu 
ți-o cîștigi, într-un singur an. Ceea ce ne 
lipsește realmente în această direcție este o 
muncă responsabilă, competentă, controla
bilă și controlată, adusă, fără falsă «pudoare», 
la cunoștința opiniei publice.

O ultimă idee, privind «bursa vorbelor 
goale», iscată de tragerea la sorți în Cam
pionatul european. Facem pe grozavii — 
absolut gratuit! — în jurul acestor sorți care, 
cică, ne... avantajează, ne fac fericiți, ne aduc 
liniște în cămine, o liniște pe care numai 
într-o companie ca a noastră, cu Spania și cu 
Scoția în serie, puteam s-o dobîndim.

Cîte vorbe și povești de duh și de adevăr 
n-avem noi, românii, cu lungul nasului, cu 
lupul din pădure, cu cioara de pe gard și cu 
ursul la pescuit etc ți, uite, în fotbal nu 
vrem nicicum să ne învățăm minte. Le învață 
morala și copiii la școală, numai în fotbal o 
ținem înainte cu poveștile. Avem o serie 
grea, foarte grea, trebuie să muncim pe 
rupte să ne calificăm și noi — în loc să ne 
vedem de treabă la locul nostru (ca bulgarii, 
de pildă), să facem mai întîi ceva ți de-abia 
apoi să «facem vorbe» — îi dăm zor cu șan
sele apreciabile, reale, cu adevărate raționa
mente caragialețti, de ne rîd ți copiii. Că 
ți ei citesc ziarele.

Marius POPESCU

Ciudate aceste două echipe: Steaua și 
Dmamo! Ele ocupă locurile trei și patru 
intr-un clasament foarte controversat, a 
cărui formă finală o vom ști abia in vară. 
La lectura numelor care compun loturile 
acestor «bucureștene» ne dăm seama că 
și Steaua și Dinamo ar fi putut pretinde 
mai mult. Dealtfel, militarii anunțau un 
an al lor fără doar și poate in care scop 
numeroase achiziții imbrăcaseră tricoul 
roș-albastru. După citeva meciuri s-a 
dovedit că inocularea cu nume noi nu este 
suficientă și că in foarte tinerii Agud, 
Szabados, Răducanu, Amarandei, Steaua 
nu avea încă acele vedete mult visate. 
Confuzia conducerii tehnice s-a accentuat 
pe tot parcursul turului ți rezultatele au 
fost sub așteptări. Steaua nu a avut o 
idee de joc. Situația și la această oră este 
destul de confuză; prezenta lui Teașcă 
la cirma echipei nu garantează prin ea 
însăși că situația se va limpezi. Steaua 
suferă de o aglomerare de jucători și 
noul antrenor principal trebuie să se hotă
rască la un lot restrins de nume, pe care 
să se bizuie. Flotarea de pe post pe post, 
schimbul de jucători in pachet, in diferite 
formule, nu e sănătos. Sper că experimen
tatul «Napoleon» înțelege ce scriu eu 
aici și că va proceda in consecință. Cu 
toată abundența de nume de care dispune, 
o să credeți că sint dornic de paradoxuri. 
Steaua nu poate alinia in startul returului 
decît o formație fragilă. Am să mă explic: 
Dintre portari la ora asta nu se poate conta 
decît pe Haidu, lordache fiind bolnav, 
iar Coman la sfirșitul carierei. In linia 
de fund, Sâtmăreanu încheie și el o viață 
sportivă prodigioasă și nu văd cine l-ar 
înlocui cu succes. Prezența lui Someș 
nu mi se pare concludentă, precum nici 
a lui Nae Ionescu. Trist dar adevărat, 
Steaua trebuie să-și caute urgent niște 
fundași. Ceva mai bine stau militarii 
in linia de mijloc unde prezența străluci
toare a lui Dumitru dă o mare siguranță 
echipei. Ion Ion și Dumitriu IV pot să cola
boreze foarte bine cu fostul rapidist. 
înaintarea, dacă ar fi să ne luăm după jocul 
de duminică, formată din Pantea, lordă- 
nescu, Năstase, Amarandei (Szabadoș) este 
ți ea destul de lipsită de forță. Dealtfel 
in acest compartiment s-au produs cele

totuși, calul râ’mîne!

ne punem pe treabă?
Am abordat, într-un număr anterior, 

problema nivelului tehnic al pregătirii cailor 
și călăreților noștri. Revenim cu cîteva 
sugestii.

După cum se constată în alte țări, noile 
generații de călăreți sînt formate din tineri 
de ambele sexe, bine pregătiți, care au 
început sportul hipic din fragedă vîrstă.

La noi exista odată un curs de călărie de 
trei ani, organizat ți condus cu pricepere, 
care a dat rezultate bune. Astăzi însă recru
tarea copiilor se face la întîmplare, iar pregă
tirea lor suferă din cauza priorității care se 
acordă cadrelor mai vechi.

Călăria are nevoie de o bază mai largă de 
selecție, care ar putea fi realizată prin intro
ducerea ei la școlile sportive. Accentul prin
cipal ar trebui pus pe durata și intensitatea 
procesului de instruire (păstrînd măsura 
acolo unde este cazul), precum și pe mărirea 
capacității de efort la cai ți călăreți.

Tehnica individuală — element esențial, 
care influențează în mod direct calitatea 
execuției unui parcurs de obstacole — nu 
va putea fi îmbunătățită cît timp se va con
tinua cu aranjarea pe pistele de concurs a 
unor parcursuri lipsite de variație și cu 
obstacole miniaturale. Lipsa de exigență în 

mai dese accidente. Răducanu, lordănescu, 
și chiar Năstase sint jucători care, oricînd. 
pot să fie trimiși pe tușă de către apărări 
mai decise. Și aici Piticul va avea mari 
probleme. Nu i-am citat pină acuma pe 
Ciugarin, Tătaru, Smarandache dintre care 
cred că numai primul mai poate figura 
in formația pe care și-o propune noul 
antrenor, lată, deci, că la o analiză mai 
aspră cauzele rezultatelor mediocre obți
nute de Steaua por explicabile. Dar să 
avem răbdare.

La Dinamo lotul e ceva mai subțire. 
Aici se petrece cu totul altceva. Adevăratele 
vedete ale echipei, și cind spun asta mă 
gîndesc la Numveiller VI, la Dinu și la 
Dumitrache, au obosit sau nu mai pot să 
joace la valoarea lor. Singurul jucător 
din vechea gardă, care s-a comportat 
foarte bine după o lungă absență a fost 
Lucescu. Ceilalți mai tineri nu au atins 
încă valoarea primilor. Prezența lui Dudu 
Georgescu a înviorat înaintarea dinamo- 
vistă, dar nici el nu a reușit să facă un 
cuplu cu Dumitrache. Echipa din Ștefan 
cel Mare are o apărare masivă dar pene- 
trabilă, o linie de mijloc inegală și o înain
tare care ar putea foarte mult, dar nu a 
realizat ceea ce și-a propus. Dinamoviștilor 
le lipsește acut -Pircălab, iar pe Florian 
Dumitrescu nu-l servește nimeni; de unde 
un joc imbicsit la mijlocul terenului și o 
confuzie in exprimarea prin goluri. Și 
aici o triere severă a lotului ar da rezultate 
foarte bune. Pentru sezonul care a trecut 
i-aș menționa pe Cavai, Lucescu, Deleanu, 
Dinu (cu toate păcatele lui), Dudu Georges
cu, Moldovan, și cam atit. Mă îngrijorează 
lipsa de personalitate in joc a lui Dumitrache 
care se ferește tot mai des de angajamente 
directe cu adversarii. Poate că absenta 
lui de la națională îl va ambiționa și vom 
putea spune intr-o zi că Mopsul a redevenit 
ceea ce a fost totdeauna: un mare jucător.

lată deci că așa cum demonstrează 
exemplele de mai sus, aglomerarea de 
nume mari nu duce totdeauna la victorii 
sigure. Și e păcat, pentru că noi vedem 
in Dinamo și Steaua două formatii de 
mare forță ale fotbalului nostru care 
ar trebui să ajungă Io inâltimea reputație: 
lor.

Eugen BARBU

construirea și plasarea obstacolelor pe te
ren duce la stagnare, plasînd caii ți călăreții 
la un anumit plafon de pe care cu greu se 
mai pot desprinde.

în încheierea acestor scurte reflecții pe 
marginea actualului stadiu al sportului hipic 
românesc, preiau, în mod adaptat, cele spuse 
la analiza rugbyului de către antrenorul 
Buzoianu: «Dacă se va pune pe treabă, mica 
lume a călăriei noastre ar putea deveni mare 
ți puternică».

Cristian ȚOPESCU

P.S.: Pe lîngă clubul sportiv al munici
piului București funcționează un «cen
tru de agrement călare», pus la dispozi
ția oricui, fără a fi membru legitimat. 
Cu timpul, copiii ți tinerii care frecven
tează acest centru hipic s-au «molipsit» 
de călărie ți, pe măsură ce îți însuțesc 
tehnica necesară, doresc să participe la 
întreceri. Oare nu ar fi bine ca secția 
hipică a clubului sportiv municipal să 
fie afiliată la federația de specialitate 
pentru ca în afara călăriei de agrement 
componenții ei să poată participa și la 
competițiile de juniorii



. SERIAL FLACĂRA

lupta cu necunoscutul (I)

— Din amintirile unui criminalist —

Aduceri un omagiu acestor oameni care rămin cel mai adesea anonimi pentru 
marele public. Acestor oameni a căror muncă devine nu o dată faptă de eroism. 
Acestor oameni a căror muncă apără munca și roadele ei. Cu atît mai emoționantă 
pentru noi, cu cit, uneori, ea îmbracă, cum este cazul eroului serialului nostru, 
o haină neobișnuită.

O fișă personală este, prin definiție, o 
înșiruire de date seci, concludente doar in 
măsura în care un buletin de identitate, 
de pildă, poate cuprinde în cele cîteva ru
brici ale sale personalitatea complexă a 
persoanei respective.

In serialul pe care-l inaugurăm cu numă
rul de azi al revistei nu intenționăm defel 
să vă prezentăm date seci. Cele trei decenii 
de activitate în miliție ale unuia din cei mai 
experimentați criminaliști români, colone
lul Dumitru Ceacanica, reprezintă un ade
vărat roman. Mai bine-zis, mai multe ro
mane și fiecare în parte ne spune: realita
tea este adesea mai puternică, mai colo
rată. decit imaginația scriitoricească.

Fie-ne totuși îngăduit să începem cu o 
fișă-prolog la povestirea adevărată care 
va urma.

Vl-L PREZENTĂM PE COLONELUL 
DUMITRU CEACANICA

Născut la Cernavoda, la 27 octom
brie 1918.

La vîrsta de 13 ani, în urma morții tatălui, 
a trebuit să preia asupra sa grija întreținerii 
familiei, fiind cel mai mare dintre frați, lată 
de ce, începînd din clasa a treia de liceu 
și pînă la încorporarea în armată, a fost 
nevoit, în perioada vacanțelor de vară, să 
lucreze ca muncitor necalificat.

După eliberarea din armată, în primă
vara anului 1945, cu recomandarea munci
torului Gheorghe Istrate, comunist ilega
list, și cu asentimentul scriitorului Con
stantin Nisipeanu — în acea vreme chestor 
al sectorului de poliție I Galben — a fost 
încadrat comisar ajutor, în poliția demo
crată, la secția I din centrul Capitalei. A 
fost apoi avansat comisar și apoi comisar 
șef, conducătorul Brigăzii volante din ca
drul Prefecturii Poliției Capitalei.

Din 1946 este membru al Partidului Co
munist Român.

îndrăgostit de specificul muncii de com
batere a criminalității și antrenat în nu
meroase cazuri care prezentau aspecte di
ficile, bizare, el a studiat criminalistica, psi
hologia judiciară, medicina legală, acumu- 
lînd o vastă experiență profesională, pe 
care a împărtășii-o și continuă și azi s-o 
împărtășească celorlalți colegi în diverse 
publicații (de pildă în revista «Probleme de 
medicină legală și de criminalistică»). Tot
odată, pe lingă activitatea practică, a ținut, 
sporadic, cursuri și prelegeri pentru pregă
tirea ofițerilor de miliție, iar la diverse sim
pozioane de specialitate a prezentat refe
rate și comunicări științifice avînd un ca
racter inedit. Astfel, lucrarea sa «Aspecte 
ale practicii privind cercetarea crimelor cu 
mobil bizar» a fost prezentată în cadrul 
celui de-al V-lea Simpozion internațional 
de criminalistică de la Moscova, unde s-a 
bucurat de apreciere.

în 1968 a făcut parte din delegația română 
la sesiunea a ll-a a Conferinței O.N.U. de 
la Geneva pentru prevenirea criminalității 
și tratamentul delincvenților.

în decursul celor trei decenii de activi
tate, colonelul Ceacanica a instrumentat 
1 200 de cazuri din care 54 de o deosebită 
anvergură și periculozitate. Cifrele vorbesc 
de la sine și nu au nevoie de comentarii.

O BĂTĂLIE PE DOUĂ FRONTURI

Fișa biografică de mai sus nu face decît 
să schițeze un anumit cadru. Este un fel 
de sumar, o înșiruire de titluri de capitole. 
A venit, așadar, momentul să începem... 
chiar cu primul capitol, care va fi redac
tat — ca și cele ce vor urma — în colaborare 
cu însuși personajul central al povestirii. 
Dumitru Ceacanica.

— Tovarășe colonel, care au fost începu
turile carierei dumneavoastră In politie, cum 
i se spunea pe atunci?

— Așa cum alți tineri doresc să ajungă 
aviatori, marinari, exploratori, eu visam să 
devin detectiv, criminalist. îmi imaginam 
lupta cu necunoscutul, cu infractorii — de 
la borfașii de rînd la criminalii de talie in

ternațională — drept una din activitățile 
care îți oferă posibilitatea celei mai depline 
dăruiri și căreia poți și trebuie să-i con
sacri întreaga putere de muncă, toate re
sursele de inventivitate.

Nu mi-am putut realiza visul decît atunci 
cînd după actul istoric de la 23 August 
clasa muncitoare în frunte cu partidul său 
comunist a început să transforme treptat 
vechiul aparat de stat — care nu mai co
respundea noilor condiții social-politice — 
creînd premisele unor noi înfăptuiri revo
luționare. în aceste condiții am intrat în 
poliție.

— Era o perioadă grea...
— Da. Bătălia se dădea pe două fronturi: 

atît pentru stăvilirea valului de infracțiuni 
declanșat în anii tulburi imediat următori 
războiului, cît și împotriva acelor vechi 
cadre polițienești ostile noilor rînduieli. 
Așadar, lupta cu necunoscutul îmbrăca 
aspecte complexe, pe care nu le prevăzu
sem și care îngreunau considerabil sarcina 
celor care abia se inițiau în criminalistică.

în condițiile mai sus-amintite, noi, cei 
trimiși de partid să lucrăm în poliție,trebuia 
să furăm meseria de la vîrstnici, căci mulți 
din aceștia ne'priveau fie cu neîncredere, 
fie de-a dreptul cu ostilitate. în plus, tre
buia să introducem în activitatea noastră 
un suflu nou, interpretînd și aplicînd legile 
existente într-un spirit de clasă, în interesul 
forțelor progresiste.

GENERALUL NU DOARME 
iN PICIOARE

lată un exemplu aparent minor, luat de 
la începuturile activității mele, în 1946. Ge
neralul în rezervă F.L, proprietarul unei lo
cuințe luxoase, a reclamat la comisariat 
furtul unei cantități infime de alimente. 
Vinovatul, un student în drept aflat în 
gazdă la reclamant, a fost imediat arestat. 
Acuzatul și-a recunoscut vina, dar a invo
cat în apărare faptul că foamea îl împinsese 
la furt. De fapt, ce se întîmplase?

Studentul cu pricina ocupa o cameră 
mobilată la locuința generalului. Era com
plet lipsit de posibilități materiale; rude 
care să-l ajute nu avea, așa că nu plătise 
chiria de cîteva luni. Cît despre mîncare, 
să nu mai vorbim: abia își trăgea sufletul.

în preajma examenelor, studentul invi
tase la el acasă pe un coleg pentru a învăța 
împreună. Și iată-i tocind dreptul roman, 
flămînzi, în timp ce de pe verandă le făcea 
cu ochiul o bucată de slănină. Deși chiar 
manualul pe care-l învățau cei doi conținea 
opreliști exprese privind însușirea unui 
lucru străin, tinerii nu au rezistat tentației: 
prea tare îi chinuia foamea. Zarurile au fost 
aruncate, dar cum să treacă la acțiune?

Noaptea tîrziu unul din ei a sărit pe fe
reastră și a tăiat o bucățică de slănină, în 
timp ce complicele său, înarmat cu o 
forfecuță, s-a furișat la locul crimei, avînd 
misiunea să șteargă urmele și să-l deru
teze pe păgubaș. Cum? Ciupind din slă
nină cu foarfecă și făcînd mai multe găurele, 
pentru a da impresia că furtul fusese făp
tuit de... păsărele.

Am fi putut vorbi de o «crimă perfectă», 
dacă n-ar fi intervenit neprevăzutul în însăși 
persoana domnului general. Acesta, chinuit 
de insomnie tocmai în noaptea cu pricina, 
a făcut un tur de inspecție la slănină. A 
urmat surprinderea în flagrant delict, iar 
proprietarul i-a înșfăcat pe cei doi delinc
vent! și i-a dus, în aceeași noapte, la comi
sariatul secției I, cu slănină cu tot. Informat 
telefonic de cele întîmplate și dornic să-i 
fie pe plac generalului, comisarul șef a 
dispus trimiterea acuzaților în instanță.

La secție, unde îndeplineam funcția de 
comisar ajutor, rămăsesem doar eu, ca 
ofițer de serviciu. Întîmplarea făcea ca 
pentru mine noaptea aceea să nu fie una 
obișnuită. în adevăr, noaptea și cele 12 ore 
care urmau trebuiau să constituie un fel 
de perioadă de încercare: în funcție de 
cazurile rezolvate de mine și în funcție de 
întreg modul meu de comportare în cele 
24 de ore, urma să primesc o caracterizare

Colonelul Dumitru Ceacanica: A FI SAU A NU FI criminalist.

care să ateste dacă aveam sau nu stofă 
de polițist, perspective de a face carieră. 
Ghinionul făcuse însă ca tocmai în acea 
noapte să pice generalul cu cei doi stu
denți.

«SÎNT JUDECĂTOR!»

După ce am luat cuvenitul interogatoriu, 
în sinea mea hotărîsem deja ce aveam de 
făcut. Și totuși, ezitam să pun imediat în 
practică o decizie care, date fiind relațiile 
sus-puse ale păgubașului, s-ar fi putut do
vedi funestă pentru viitorul meu. Singurii 
cu care mă puteam sfătui atunci, pe loc, 
erau agentul și gardianul de serviciu. Sub
alternii mei mă povățuiau să nu care cumva 
să-i pun în libertate pe studenți, chit că 
obiectul infracțiunii fusese o biată bucată 
de slănină. Și totuși, pînă la urmă am acțio
nat conform primului impuls, punîndu-i în 
libertate pe cei doi flămînzi și — culmea! — 
permițîndu-le ca înainte de plecare să în
fulece și corpul delict adus de general: 
slănina.

A doua zi, furtună! Comisarul șef m-a 
sancționat pentru «favorizare de infractori» 
și mi-a dat să înțeleg că-mi începusem ca
riera cu stîngul. Și totuși, simțeam că nu 
greșisem.

— L-ați mai intilnit pe «hoțul de slănină» ?
— în mod surprinzător da, și în condiții 

pe care merită să le amintesc. După vreo 
15 ani de la această întâmplare mă aflam 
într-un oraș din nordul țarii. Și iată că un 
necunoscut se apropie de mine, mă pri
vește lung și mă îmbrățișează, spunîndu-mi:

«Eu sînt hoțul de slănină căruia acum 
15 ani dumneavoastră i-ați redat liberta
tea».

«Mă bucur» — i-am răspuns eu, retrăind 
într-o clipă noaptea petrecută în subsolul 
secției I de poliție din București.

«Vă mulțumesc din suflet. Cine știe? 
Dacă n-ați fi procedat așa, aș fi înfundat 
pușcăria pentru o bucățică de slănină și 
întreaga mea viață ar fi luat poate un alt 
curs».

«Cu ce vă ocupați acum?»
«Sînt judecător. Și aflați că eu însumi 

am fost în situația să vă imit. într-un proces 
în care lipsa pericolului social era evidentă 
am hotărît achitarea inculpatului, un tînăr 
cam de vîrsta mea de acum 15 ani. Și m-am 
gîndit cu recunoștință la dumneavoastră!»

RĂZBUNAREA N-A AVUT LOC

— Dar să revenim la perioada 1945-1946. 
Eliberarea celor doi studenți nu v-a dăunat, 
așa cum v-ați temut?

— Ba da. Întrucîtva. Cazul a făcut ca să 
fiu caracterizat drept un sentimental, un 
blajin care nu avea ce căuta în poliție. Dar 
în anii care au trecut de atunci am anchetat 
mii de infractori de toate categoriile, care 
și-au primit pedeapsa cuvenită. Față de 
criminali, de elementele antisociale, n-am 
procedat niciodată cu duhul blîndeții. Dim
potrivă, am considerat totdeauna că adevă

rata omenie constă în reprimarea tără cru
țare a acelora care acționează împotriva 
umanității.

— V-aș ruga acum să ne vorbiti despre 
citeva cazuri mai de amploare, la solutiona
rea cărora ați participat in acei ani.

— Mai înainte, aș dori să spun cîteva 
cuvinte despre condițiile în care eu, ca 
viitor polițist, mi-am conturat trăsături de 
caracter specifice acestei profesiuni, lată 
un asemenea moment.

încă înainte de crearea miliției, luasem 
deja parte la o serie de acțiuni judiciare 
importante pentru depistarea sau prinde
rea în flagrant a unor infractori periculoși, 
reușind să cunosc bine pe o parte din 
aceștia și, la rîndul meu, să fiu cunoscut 
de ei. Dovezi ale acestei cunoașteri reci
proce erau, mai ales, amenințările la tele
fon sau prin scrisori anonime, ca și alu
ziile unor arestați. începusem să mă obiș
nuiesc cu asemenea stări de lucruri și 
nu-mi puneam problema că mi s-ar putea 
întîmpla ceva. Aceasta pînă într-o seară 
cînd am avut ocazia să verific pe viu o ase
menea posibilitate.

Mă aflam într-un cartier mărginaș al 
Bucureștiului. Era tîrziu și străzile rămăse
seră pustii. în acele timpuri și mai ales prin 
asemenea locuri era riscant să circuli de 
unul singur. în plus, s-a întimplat să mă 
aflu chiar în cartierul unde organizasem, 
cîteva seri mai înainte, o descindere pentru 
capturarea unui infractor. Știam foarte bine 
că acesta mai avea complici dispuși să-l 
răzbune.

în timp ce mă gîndeam la toate acestea 
am recunoscut într-un grup de 7-8 indivizi 
adunați in jurul unui felinar pe cîțiva dintre 
prietenii celui arestat. în aceeașiclipă mi-am 
dat seama că și ei mă recunoscuseră și că 
se pregăteau de răfuială.

— Presupun insă că erați inarmat...
— Ar fi fost simplu dacă mi-aș fi pus 

nădejdea în pistolet, mizînd pe efectul unui 
avertisment surpriză. Dar, ca de obicei 
cînd nu plecam în acțiuni organizate, nu 
purtam arma la mine! Este ușor de presu
pus ce ar fi urmat dacă și cei din fața mea 
ar fi cunoscut acest amănunt. Aș fi ne
sincer cu mine însumi dacă n-aș mărturisi 
că am simțit atunci pentru prima dată ce 
înseamnă teama. Totuși, nu m-am pierdut 
cu firea și am căutat pe loc o ieșire din 
impas, recurgînd la crearea unui moment 
psihologic avantajos. în loc să-mi continui 
drumul căutînd să-i evit, am traversat strada 
îndreptîndu-mă glonț către grup, cu mîi- 
nile în buzunar. Surprinși de gestul meu — 
raportul de forțe era de 1 la 8! — indivizii 
s-au împrăștiat...

Am plecat mai departe, mîndru că reu
șisem să-i domin prin prezența de spirit, 
prin tact și abilitate, ceea ce mi-a întărit și 
mai mult încrederea în posibilitatea de' 
orientare în situații dificile.

Lionel NIȚESCU
(Va urma)



ASIGURAREA 
FAMILIALA 

□E 
ACCIDENTE

Cel mai apropiat mediu social al omului este familia sa. Afecțiunea și interesul de sprijin reciproc 
cimentează legăturile de familie.Omul, atent cu familia sa, încheie asigurări de accidente pentru toți 
ai săi. S-ar putea interpreta ca un semn de nepăsare cazul în care capul familiei încheie asigurarea numai 
pentru sine.

Acestea au fost motivele pentru care ADAS a pus în practică «Asigurarea familială de accidente», 
care i-a fost solicitată de masele muncitoare.

Această asigurare se încheie cu persoane în vîrstă de la 16 la 70 de ani. Pe lîngă asiguratul principal 
(soțul sau soția),care semnează polița de asigurare,sînt cuprinși în asigurare și celălalt soț (în vîrstă 
de pînă la 70 de ani), cum și toți copiii, indiferent de numărul lor (în vîrstă de 5 pînă la 16 ani neîmpli
niți).

Sumele asigurate: 10 000 de lei pentru invaliditate permanentă totală și 5 000 de lei pentru deces 
(ambele din accidente).

Durata asigurării este de 3 luni, iar prima de asigurare (plătită de asigurat) este de 25 de lei.
Riscurile asigurate sînt aceleași ca la asigurarea de accidente obișnuită: explozie — prăbușire de teren 

— lovire — cădere — alunecare — acțiunea violentă a unei persoane — atacul unui animal — trăsnet 
— electrocutare — arsură — degerare — înec — intoxicare subită sau asfixiere din cauze subite — cele 
întîmplate ca urmare a circulației mijloacelor de transport (sau din cauza accidentelor întîmplate aces
tora), precum și a funcționării ori folosirii mașinilor, instrumentelor, sculelor, armelor sau aparatelor.

De asemenea, sînt cuprinse în asigurare urmările imediate (deces sau invaliditate permanentă) ale 
efortului fizic excesiv și subit, determinat de cauze de forță majoră în timpul producției.

Prin această asigurare, familia este aliniată într-un front comun în fața primejdiilor.
Pentru încheierea asigurării vă puteți adresa responsabililor cu asigurările din unitățile socialiste, 

agenților și inspectorilor de asigurare sau — direct — oricărei unități teritoriale ADAS.



Majoritatea covîrșitoare a celor 
care au fost oaspeții COMPLEXU
LUI DE HOTELURI Șl RESTAURAN
TE «NORD» au declarat că unitățile 
sale reprezintă multiple garanții de 
ospitalitate, bună servire, confort, 
ambianță, pe care personalul uni
tăților face totul pentru a le con
firma.

245 de camere (totalizînd 490 de 
locuri) primitoare, echipate cu toa
te accesoriile unui confort modern, 
sînt puse la dispoziția turiștilor și a 
diferiților oaspeți din țară și străi
nătate.

Prezentă pretutindeni — și la res
taurantul cu cele 450 de locuri, la 
braserie, în sala de recepție sau la 
barul de zi, în cofetărie și la unitatea 
«Gospodina» — amabilitatea perso
nalului este exemplară, lată opinia 
unor turiști din R.F.G., consemnată 
în cartea de onoare a Complexului:

Am locuit în hotel și am rămas foarte 
mulțumiți de serviciile prestate de 
personalul hotelului și de confortul 
oferit. Sub opinia citată, o alta, 
similară, aparținînd unui grup olan
dez. Alte opinii se referă la eficiența 
tratamentului de geriatrie oferit aici, 
de care, în anul trecut, s-au bucurat 
foarte mulți oaspeți ai complexului.

O altă latură a activității complexu-

întreprinderea pentru turism, hoteluri și restaurante BUCUREȘTI

la 4 minute de drumul internațional 
„europa 15“ se află NORD HOTEL
lui, ne informează tovarășul Sever 
Dogaru, directorul Complexului de 
hoteluri și restaurante «NORD», o 
constituie activitatea punctului de 
informare turistică, unde un repre
zentant permanent al O.N.T. se 
îngrijește de rezolvarea în bune con
diții a serviciilor solicitate de turiștii 
străini — închirieri de mașini, orga
nizări de excursii ș.a. Ghișeul de 
schimb valutar, serviciile de spălare, 
gresare ți întreținere a autoturis
melor, consultațiile acordate de per
sonalul medical celor veniți pentru 
tratament reprezintă alte servicii 
care completează activitatea hote
lului.

in fiecare zi, maeștrii în arta culi
nară Vasile Ciofliceanu și Stan Co
druț pregătesc cele mai apetisante 
bucate din gastronomia națională și 
internațională.

lată de ce — dacă vreți să fiți ser
viți cu un meniu original vă reco
mandăm: NORD COMPLEX.

Dacă doriți ca în seara pe care 
v-ați hotărît s-o petreceți aici să 
ascultați și o muzică bună «NORD 
COMPLEX» vă invită să ascultați 
orchestra maestrului Victor Predes- 
cu.

In sfîrșit, dacă v-ați simțit bine 

ți nu știți cînd să mai reveniți, în
treg personalul de la NORD COM
PLEX, vă sugerează: cît mai curînd!



ELEVII PRin El Înșiși ——

vreau sâ vorbesc deschis unui om să ai deplină încredere în oameni

Ei bine, citind scrisoarea Didiei Ion, 
vă rog să mă credeți că n-am înțeles, 
n-am putut pur și simplu să-mi explic, 
de ce un om care doi ani la rînd a fost 
secretar U.T.C. al unui liceu, să se 
acuze de incapacitate.

De unde, pînă unde, ți-a format acest 
complex de inferioritate față de socie
tatea în care trăiețte?

Cum se poate explica acest fapt la un 
om căruia oamenii din jurul său i-au 
acordat credit?

Și dacă pămîntul acesta și dacă oamenii 
aceștia ne vor aminti că munca, la orice 
nivel ar fi, nu-i o rușine, noi ce vom 
putea răspunde?

«îmi vor cere mai mult?» Cum adică?!! 
Ar fi omenește posibil să se ceară mai 
mult decît devotament ți spirit de sa
crificiu pentru munca aleasă?

Ar fi posibil? Eu unul cred că nu. Și 
atunci, de ce un om ce dorețte atît de 
mull să-și ajute semenii. încearcă să 
fugă din mijlocul lor? De ce?!

Da. înțeleg că Idealul propus cere 
sacrificii. Dar atunci de unde pînă unde, 
atît scepticism și atîtea întrebări pline 
de incertitudini la un om de optsprezece 
ani?

în mod normal, părerea mea este că la

e vorba de mult mai multe!

încep prin a-i spune elevei Muscă 
Felicia că, pe trimestrul I, a avut loc, în 
cadrul colectivului din care fac parte, o 
foarte interesantă și instructivă masă 
rotundă, pe tema ELEVUL IDEAL. Prin
tre problemele discutate s-a numărat, 
desigur, și aceea a necesității purtării 
uniformei școlare, atît pe stradă, cît,

Colegii

de Marian MĂCEȘANU, 
anul IV, Liceul „Mihail

Sadoveanu", București 

acești optsprezece ani există o singură 
întrebare, și anume: eu, ca individ, ca 
membru al acestei societăți în care 
trăiesc, sînt sau nu sînt în stare să mă 
conformez regulilor de conduită morălă 
ale societății socialiste în care trăiesc? 
Sînt, sau nu sînt în stare, să-mbin munca 
aleasă cu pasiunea, în așa fel încît rezul
tatele obținute să mulțumească și socie
tatea în care trăiesc și conștiința mea 
de om?!

Nu știu. Vă rog să mă credeți că-mi 
este destul de greu, să «văd» cum un 
astfel de om încearcă să se ascundă după 
o fire cît se poate de sceptică asupra 

viitorului.
Vă rog să credeți că dorința mea de a 

încerca să «vorbesc» cît de cît deschis 
unui om, de aceeași vîrstă cu mine, 
trebuie luată ca atare și nu ca o prelegere 
dogmatizată.

Mi-ar părea foarte rău, dacă aș fi 
înțeles astfel...

închei mulțumindu-vă pentru atenția 
acordată, și-mi cer în același timp și 
scuzele de rigoare elevei Didia Ion 
pentru modul, cam indirect, în care 
m-am adresat.

Cu toată stima
Sandu Bogdan 

elev, an III, Liceul
«Nicolae Bălcescu» — Pitești

mai ales, la școală. S-a ajuns, în cele din 
urmă, la o concluzie unanimă: atîta 
timp cît ești elev(ă), uniforma este cea 
care te reprezintă. Este adevărat, sîn- 
tem tineri și culorile vii și deschise ne 
«prind» bine (nu numai pe fete). Nu ne 
oprește nimeni să nu le purtăm. Cu două 
condiții: 1) nu la școală, și 2) în limitele 
decenței, atunci cînd le purtăm în afara 
școlii. Gîndește-te la o problemă: de ce 
s-a introdus o uniformă specială pentru 
elevi? După părerea ta. Felicia Muscă, 
unde s-ar ajunge dacă fiecare ar veni la 
școală îmbrăcat după preferințele perso
nale? Poate că ție sau colegelor tale 
nu vă place uniforma. Dacă este așa. spu
neți, faceți propuneri, dați soluții, ară- 
tați cum ar trebui să fie, după părerea 
voastră! Eu cred totuși că uniforma nu 
are nici un cusur (chiar dacă sînt băiat și 
mă pricep mai puțin în astfel de pro
bleme). Nu uniforma este de vină, ci 
aceia care o poartă (rectific: aceia care 
nu o poartă). Trebuie să știți (și vă 
rog să spuneți și celor care nu știu) 
că uniforma nu trebuie purtată din 
OBLIGAȚIE. Este o părere complet gre
șită. După părerea mea, purtarea uni
formei trebuie să fie dictată de conștiința 
și mîndria noastră de elevi. Numai 
atunci ești un elev adevărat.

în legătură cu a doua problemă pe care 
o pui în discuție, cred că era mai bine 
dacă nu o puneai. Sau, mai bine-zis, o 
pui în mod greșit. Din rîndurile tale 
reiese că profesorii ar fi de vină pentru 
situația pe care o prezinți. Nu, colega! 
Niciodată nu ai să întîlnețti vreun cadru 
didactic care să permită elevelor sale 
(sau elevilor) să vină cu genți de toate 
culorile, cu pantofi de lac sau pardesiuri 
și paltoane multicolore. Dacă totuși 
ELE vin așa, sînt pasibile de pedeapsă 
(cu toate că termenul este cam drastic) 
pentru că încalcă litera regulamentului. 
Pentru că sînt elev la un liceu din pro
vincie, ca și tine, sînt de acord cu tine 
într-o singură problemă: că situația ară
tată există. Rezolvarea ei depinde însă 
numai de cele în cauză De ELE. Și, în 
cele din urmă, de colegii lor, atît din 
Capitală cît chiar și din țara întreagă.

Costel Stoica, elev, 
anul IV F, Liceul «Ion Maiorescu»

Giurgiu

M-am hotărît să scriu rubricii elevilor 
pentru a face unele referiri la ceea ce am 
citit în această pagină, în general, și la scri
sorile din numărul 49 în particular.

Mai întîi de toate cea a Didiei Ion, din Tul- 
cea. Nu știu ce se întîmplă cu această fată, 
dar scrisoarea ei m-a pus pe gînduri. Cel 
puțin abundența de întrebări îmi face im
presia că nu are deloc încredere în viitor, 
că se pierde pe drumul încîlcit al îndoielii 
excesive, de pe care îi va fi. cred eu, greu să 
găsească drumul cel bun, dacă nu se îndepăr
tează repede de această cale. Este curioasă 
optica ei și pi in faptul ca dorește nespus de 
mult să ajungă un coordonator (pentru că, 
socotește ea, numai așa va putea fi utilă

despre unele 
probleme

Sînt un tînăr de 18 ani, știu cine este Ci
prian Porumbescu, nu-mi «englezesc» nu
mele, respect muzica populară și-mi place 
muzica pop. Sînt chiar gata să-mi vînd hai
nele de pe mine (inclusiv blue-jeans «Levi 
Strauss») pentru a asista la un concert cu 
«Phoenix» sau — de ce nu? — «Led Zep
pelin».

Sînt pentru ce e valoros în muzică, detest 
grupul «Savoy». Faptul că-mi plac Dida 
Drăgan și Jonis Joplin, nu mă împiedică să-l 
ascult cu încîntare pe Beethoven.

Sînt convins că manualele școlare pot fi 
îmbunătățite.

Sînt împotriva anchetelor stupide, de ge
nul: «Ce înțelegeți prin sărut?»

Ce îmi place în «Flacăra»:
— că se spune lucrurilor pe nume
— pagina muzicală (aș vrea date despre 

Jonis Joplin)
— coperta
Ce nu-mi place în «Flacăra»:
— oltenismul extrem al redactorilor spor

tivi

o problemă 
de zoologie

Noi, elevii clasei a Vlll-a, din anul școlar în 
curs, sîntem nedumeriți de faptul că planu
rile de învățămînt din anii școlari anteriori 
nu au prevăzut și pentru seria noastră stu
diul zoologiei, care socotim că este foarte 
importantă pentru cultura noastră generală, 
pentru cunoașterea mediului înconjurător 
și a măsurilor de protecție a acestuia.

Lectura a numeroase cărți, reviste, ziare, 
emisiuni radio, TV., precum și activitatea 
recreativă de a dezlega unele teste și rebu
suri, observațiile directe în natură, au con
dus la concluzia că în bagajul nostru de cu
noștințe se află o mare lacună.

Nu se putea ca în loc de studiul anatomiei 
din clasa a V-a, care nu era altceva decît 
materia (mai redusă bineînțeles) din clasa 
a Vll-a, să studiem și noi zoologia?

Acum nu ne rămîne decît să căutăm în 
felurite dicționare ce reprezintă o felină, 
un marsupial, un pește ovovivipar.

Vom avea oare prilejul să studiem zoolo
gia într-o clasă mai mare?

Cu multă stimă și respect, 
Chițoran Georgeta 

Școala generală de 10 ani, Motru 
județul Gorj 

oamenilor). De ce? Oare nu poți să faci 
abstracție Didia că ai fost vreodată șefă? 
Gîndește-te, cea mai mică rotiță dintr-un 
angrenaj trebuie să meargă la perfecție, 
pentru ca întreaga mașină să dea un randa
ment optim. Bineînțeles, vreau să fiu clar 
din acest punct de vedere, nu doresc să pro
povăduiesc delăsarea totală. Dimpotrivă, 
prețuiesc ambiția, dar în măsura în care a- 
cordăm încredere deplină calităților tuturor 
chiar și adversarilor.

Cu respect
Junea Mihai 

strada 1 Decembrie 88
apartamentul 2 — Timișoara

— reclamele, prea numeroase și adesea 
nereușite (etc...)

Și îmi mai place fotografia cu «Phoenix».

Cu stimă,
Octavian Nemira, 

anul IV H, Liceul 1 
«Gh. Gheorghiu-Dej», Bîriad

Caricatură de Mihai MATEI 
elev - anul IV - București

poșta candidă

Mariana Șupeală, an lll-B, Liceul 
«A Șaguna», Brașov; Margareta Bis- 
trian, elevă. Lugoj — Rostul acestei pa
gini nu este acela de a înlesni corespondențe 
între cititori pe teme de prietenie, muzică 
sau schimburi de ilustrate, fotografii de 
actori etc., ci cu totul altul. Și anume, de-a 
favoriza schimbul de opinii (care după cum 
vedeți se referă și la prietenie și la muzică) 
între elevi pe teme care-i interesează direct 
și, dacă vreți, fundamental și major.

Didia Ion, elevă, Tulcea. — li roagă pe 
toți cei care îi scriu să-i comunice totodată 
și adresele lor, pentru a le putea răspunde 
personal.

Valentina Sîmbeteanu, anul IV, Li
ceul nr. 2, Tulcea. — Dorim ca bucuria 
vîrstei de 18 ani să nu vă părăsească nici 
atunci cînd vă veți fi realizat integral visu
rile de acum. Despre acest din urmă lucru 
puteți să ne mai scrieți.

Emilia-Carmen Croitoru, elevă, Ba
cău — Ar fi ideal ca «tinerii ce vor construi 
hidrocentrale» să vibreze«ascultînd atît un 
concert al formației Emerson, Lake and 
Palmer, cît și unul de Paganini». Și am 
putea să dorim acest lucru tuturor, nu 
numai tinerilor.

Valentina Cristiana Pop, Reghin — 
Puteți să ne mai scrieți despre prea tinerii 
dumneavoastră elevi, cu condiția să ne spu
neți întocmai ceea ce vă frămîntă.
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FELICITĂRI. Un număr de 190 
de orădeni au primit recent, din 
miinile primarului municipiului. 
Ștefan Szanto, insigne de frun
tași în gospodărirea și înfrumu
sețarea orașului, li felicităm și 
noi, le urăm să aibă cîți mai 
multi emuli și în alte orașe ale 
tării.
30 DE MESE, 500 DE TRAN
DAFIRI. Printre proiectele pe 
74 ale comunei doljene Vîrtop 
se numără dotarea cu mese de 
ciment a pieței în care are_ loc 
în fiecare joi tîrgul săptămînal, 
plantarea a 500 de trandafiri și 
replantarea a peste 100 de cas
tani, rupți sau deteriorați din 
diverse cauze, anul trecut.
O DATĂ OM! în calitate de 
președinte al Comisiei de jude
cată, Ion Uncheșelu din comuna 
Caraula, județul Dolj, rezolvă 
cîte 10-15 cazuri pe săptămînă, 
majoritatea pe loc. Ion Uncheșelu 
mai e și deputat, și medic veteri
nar, cu bune rezultate atît în 
prima calitate, cît și în cea de-a 
doua. Mai e și fiu al comunei, în 
care s-a înapoiat după termina
rea studiilor.
LACURI FOSILIERE OCRO
TITE. Conservarea fondului de 
floră și faună terestră și acvatică 
preocupă de mai multă vreme pe 
specialiștii din județul Constanța. 
Ținînd cont de amplele lucrări 
care vor avea loc pe teritoriul 
județului, se preconizează ca re
zervațiile naturale sau cele peisa
gistice cum sînt «Fîntînița» de la 
Murfatlar, lacul fosilier de la 
Cernavodă ori cel de la Seimeni, 
să fie ocrotite.
CARSTURI Șl NARCISE. O 
acțiune sistematică de inventa
riere a monumentelor naturii 
din județul Hunedoara a fost în
treprinsă în ultima vreme. Ca 
urmare se prevede punerea sub 
ocrotire a unor suprafețe în
semnate din zona Retezatului 
calcaros, de asemenea «podul na
tural de la Grohot» și carstul 
înconjurător, fînețele cu narcise 
de la Nucșoara, Cheile Criva- 
diei etc
«PRIZA — DUNĂRE» IN- 
TÎRZIE! La sfîrșitul anului tre
cut trebuia să intre în funcțiune 
sistemul de alimentare cu apă 
din Dunăre a Combinatului Si
derurgic Galați. O lucrare de 
multe milioane de lei investiți și 
care întîrzie la rîndu-i realizarea 
altor milioane de lei producție 
la C.S.G. Cine-i vinovatul? Pînă 
la urmă, se zice că tot con
structorul.
MADE ÎN SALONTA. Sa- 
lonta apare rar în buletinul nostru 
de știri, lată de ce ne-am hotărît 
să remediem azi această lacună, 
informîndu-vă că în prezent acolo 
se lucrează de zor la construcția 
unei noi filaturi.
ESTE CAZUL să se urgenteze 
începerea reparațiilor capitale și 
îmbunătățirile staționarului la 12 
paturi, anexă a dispensarului 
T.B.C. din Gura Humorului, din 
trei motive: clădirea arată ca o 
ruină, pereții sînt numai din 
lemn și netencuiți (iarna nu se 
pot încălzi suficient!), iar dușu
rile sînt inutilizabile. Deci, sti
mați tovarăși, spor la lucru!
APĂ ÎN LOC DE MAZĂRE. 
Exista sfîntul obicei ca ,pe eti
chetele cutiilor de conserve să 
fie tipărită și marca fabricii care 
le-a produs. Astfel puteam iden
tifica pe cei care ne livrează 
uneori, «din greșeală», vinete 
în loc de compot sau fasole în 
loc de tocană. Recent ni s-a pre
zentat o cutie de conserve în care 
in loc de «mazăre foarte fină» 
STAS 1503-62 (440 grame — 
3.30 lei) conținea un lichid alb- 
verzui. De data aceasta. marca 
de pe cutie demonstrează că 
acest «prețios» produs alimen

tar vine de la Zagna Vădeni 
(lîngă Brăila). Așadar, atenție pe 
viitor, tovarăși de la Fabrica de 
conserve, la ce expediati pe piață ! 
O VESTE DE LA GALILEO 
GALILEI. Din cînd în cînd fai
mosul astronom și matematician 
italian ne dă de veste. Vizitatorii 
Muzeului Olteniei din Craiova 
au ocazia de a se reîntîlni cu o 
interesantă lucrare de matema
tică și mecanică pe care Galileo 
Galilei a tipărit-o la Leyda. în 
Olanda, în 1638, deci cu patru 
ani înainte de a muri. Canea se 
află expusă în secția de științele 
naturii a muzeului.
SE CAUTĂ UN ZEU. La 
Constanța există patinoar, sînt 
și mulți copii, desigur, dar nu se 
găsesc patine și ghete de patinaj. 
Cine poate rezolva problema. 
Mercur olimpianul? Poate se gă
sește unul chiar constăntean.
GARDUL RISIPEL în' cadrul 
secției de Preparație a cărbune
lui de la Petrila sînt în perma
nență garate sute de vagoane 
încărcate cu diferite sortimente 
de cărbune, care așteaptă să por
nească spre beneficiari, și alte 
vagoane cu material lemnos sau 
de altă natură, necesare bunului 
mers al lucrului în mină. Toate 
ar fi bune, dacă gardul din spa
tele respectivei secții n-ar fi de 
mult deteriorat și prin spărturile 
lui «binevoitori» de tot felul nu 
s-ar servi fără nici un fel de 
opreliște din produsele bunuri- 
obștești rămase astfel de izbe
liște.
EXCURSII MUZEALE. Mu
zeul «George Bacovia» din Bucu
rești ne anunță organizarea prin 
O.N.T. și B.T.T. a numeroase 
excursii avînd drept scop vizi
tarea unor localități în care func
ționează case memoriale și muzee 
închinate unor mari personali
tăți ale culturii românești. De 
exemplu: la Cîmpina (muzeele 
«B.P. Hasdeu» și «N. Grigores- 
cu»). Bușteni (muzeul «Cezar 
Petrescu»), Bacău (casa-muzeu 
«G. Bacovia»), Văleni de Munte 
(casa memorială «Nicolaie lor- 
ga») etc.
MINUNAT, DAR INACCE
SIBIL Hanul Dealul Sasului, la 
10 kilometri de Podul Dîmbovi
ței pe Șoseaua Pitești-Rucăr-Bra- 
șov, primitor și bine dotat, avînd 
în apropiere și pîrtie de schi, 
așezat într-un splendid decor na
tural, este inaccesibil: autobu
zele D.G.T.A., care circulă pe 
ruta Pitești-Brașov și retur, nu 
se opresc în apropierea lui. Te
merarii. puțini la număr, fac pe 
jos drumul de la Valea Urdii, 
unde este stația, la han. Unde 
nu-i cap...
124-13=11 Pentru persoanele 
care locuiesc la etajul 12 al hote
lului ieșean «Unirea» și vor să 
ajungă la cofetăria de la etajul 13, 
se recomandă următoarele ope
rații: 1. Se ia unul din lifturile 
principale. 2 Se coboară pînă la 
parter. 3. Se ia liftul de serviciu 
pînă la etajul 13, adică la cofetă
rie. Pentru întoarcere se va exe
cuta operația inversă.
UVA este numele unui nou 
produs nealcoolic acidulat ca șam
pania și dulce ca mustul, preparat 
pe bază de struguri de către 
fabrica Viticola lași.
ÎN CADRUL «CUPEI 
LT.B.»? Cîțiva șoferi de pe linia 
autobuzului 40 și-au Scut o ade
vărată plăcere din a opri ceva 
mai încolo de stația Cosmonauți- 
lor, contemplînd surîzători cro
surile de masă spontane la care 
poate participa toată lumea în 
devălmășie. Să fie aceste crosuri 
mixte o nouă formă de partici
pare la vreo cupă a I.T.B.-ului? 
Si dacă sînt, cine înmînează cupa? 
UN ANUNȚ DESTUL DE 
INTERESANT: «NOU! LA

BARUL «GRAND HOTEL» 
TÎRGU MURES DISCOTECA 
«BLACK WHITE». Program de 
prestigiu care a funcționat la 
București și Mamaia, cu ultimele 
noutăti mondiale». Ah!
UN PROGRAM ORIGINAL 
DE VIZITARE are Muzeul Ma
rinei din Constanța: zilnic 8-15. 
marți închis. Simplu și comod, 
dar nu pentru virtualii vizitatori. 
Dacă sînt localnici, majoritatea 
lucrează în acest timp, iar dacă 
sînt turiști, bineînțeles că vara 
fac plajă. Rezultă că muzeul este 
deschis numai pentru excepțiile 
de la aceste două reguli. Fiind 
puțin, propunem ori adoptarea 
programului general al muzeelor 
din țară, ori, măcar, unul cu 
2-3 după-amieze pe săptămînă. 
FEL DE FEL DE PLASE. La 
Rîmnicu Vîlcea, se plîngea un 
responsabil U.T.C. cu activita
tea cultural-sportivă, nu se gă
sesc fileuri (plase) pentru tenis 
de masă, sportul acela care se 
mai numește ping-pong și se 
joacă mai ales iarna, în vacanța 
elevilor. Dar anul acesta, cînd 
iarna nu are zăpadă, șahul nu 
asigură, ca întotdeauna, o miș
care prea intensă, vîlcenii ama
tori de tenis de masă nu-și vor 
putea menține condiția fizică din 
cauza unei incompetente apro
vizionări.
TRECEȚI PE RECEPȚIE. 
I.G.O. Buziaș înlocuiește I.T.A., 
dar nu oferă abonament. 80 de 
salariați sînt obligați să circule de 
la Silagiu la Bacova fără abona
ment deoarece demersurile lor 
nu sînt recepționate. Ce spuneți, 
tovarăși de la I.G.O. Buziaș?
SOMN UȘOR. Mașina 79 cu 
numărul 33-B-7624 staționa la 
capăt de linie, în fața Uzinelor 
«Republica». Era sîmbătă, 19 ia
nuarie, ora 7,00. Pe la ora 8,00 
se afla tot acolo, cu motorul 
duduind, taxatoarea privea pe 
geam, iar șoferul dormea somn 
greu cu capul pe volan. N-am 
vrut să-i sară somnul. Nu l-am 
deranjat atunci.
VIITOARELE GRĂTARE.
C.A.P. Mihalț (județul Alba) a 
livrat statului, la 23 ianuarie, un 
lot de 47 bovine îngrășate. Peste 
jumătate din această cantitate a 
fost livrată la categoria I. Este 
pregătit de livrare și un lot de 
45 porcine, iar sătenii cu con
tracte individuale au predat 11 bo
vine. Visînd la viitoarele grătare, 
credem că exemplul de prompti
tudine va fi urmat pretutindeni 
si de toti contractantii.
ÎNCĂ 1 000 POSTURI TE
LEFONICE. Acesta este răs
punsul Oficiului P.T.T.R. la ce
rințele crescînde ale locuitorilor 
din Miercurea Ciuc. Doritorii 
pot înainta cereri pentru a fi 
iuati în evidentă. Deci, să se știe. 
VINE CÎND VREA, NICI
ODATĂ CÎND TREBUIE. 
Bolnav fiind, aștepți medicul să 
sosească la circumscripția respec
tivă la ora 8 dimineața și la ora 
10 asistenta medicală îți spune 
că medicul nu poate veni decît 
după-amiaza. Te reîntorc! după- 
amiaza, medicul sosește, dar cu 
două ore întîrziere. Poate vi se 
pare de necrezut. Dar așa s-au 
petrecut lucrurile în ziua de 
7 ianuarie a.c. la Circumscripția 
medicală numărul 14 din Plo
iești.
O CROITORIE — O SECȚIE 
DE ȚESUT PREȘURL Coope
rativa de consum Focșani pro
mite populației urbane și rurale 
din județ 96 secții noi prin care 
cooperația își oferă serviciile: 
tîmplărie, tapițerie, sifonărie, 
croitorie ș.a. © inițiativă ce tre
buie remarcată ca o noutate, în
ființarea în comuna Poiana Cristii 
a unei secții de țesut preșuri, 
care va valorifica deșeurile pro

venite de la croitoria din comună. 
UN MUZEU VERITABIL 
ALCĂTUIT DE COPIL Peste 
2 000 eșantioane de minerale și 
roci, colecții de insecte, pești, 
reptile și păsări, piese etnogra
fice și arheologice. Exponatele 
au fost culese de copii în cadrul 
acțiunilor «Căutătorii de comori» 
și «Temerarii vrînceni» din 
timpul vacanței și prin schimburi 
sau solicitări la diferite instituții 
științifice. Rodul muncii acestor 
elevi din Fitionești este mult 
apreciat de sătenii vizitatori care 
cu regularitate vin în muzeu. 
CARUL, SANIA Șl POȘE
TELE. Dacă ne-am obișnuit să 
facem iarna car și vara sanie, este 
bine ca femeile să-și repare poșe
tele destinate anotimpului rece 
cam prin luna lui Cuptor, iar pe 
celelalte după cum se subînțe
lege. Cel puțin așa pretinde Cen
trul de marochinărie din Șoseaua 
Ștefan cel Mare numărul 208. 
care nu poate restabili integri
tatea unei barete de la geantă 
decît începînd din iunie încolo. 
PREMIERĂ TV. Marți 5 fe
bruarie — eveniment teatral pe 
micul ecran: premiera pe țară a 
piesei lui Nicolaie lorga «Con
stantin Brincoveanu», în rcgi.i 
lui George Teodorescu. Protago
nist: Ștefan lordache. In celelalte 
roluri — Silvia Popovici, Costel 
Constantin, Raluca Zamfirescu, 
Constantin Codrescu, Con
stantin Dinulescu, George Buz-, 
nea. Alexandru Repan, Matei 
Gheorghiu, Mircea Bașta, Dan 
Damian, Florin Crăciunescu, Mir
cea Cojan, Tudorel Popa, Marin 
Negrea, Dorel lacpbescu.
TAXI FĂRĂ AUTOMAT. 
Oare să credem că I.T.O. Galați 
pune în circulație taximetre cu 
aparatele de taxare defecte? Cum 
o fi apreciat șoferul de pe taxiul 
1-GL-4444, în dimineața zilei de 
23 ianuarie a.c. că drumul de la 
hotelul de pe faleza Dunării pînă 
la gară costă 20 de lei? La ne
dumerirea noastră a replicat că 
încasează pe bază de bon. Cînd 
am ajuns la gară însă, uitase și 
de aparat și de bonier. Prin 
gest reflex dă înapoi aparatul 
de la căsuța cu 3 lei la 0 (deci, 
nu prea era defect) ți nu a făcut 
nici un gest de a elibera bon. 
Cerîndu-i-se totuși, numai după 
lungi căutări, a găsit bonierul 
prin portbagaj
PESTE CÎTEVA JLILE o nouă 
premieră bucureșteană pe scena 
Teatrului «Ion Creangă». Este 
vorba de piesa Omul invizibil, 
dramatizare după celebra crea
ție a lui Wells de Ion Hobana, 
în regia Olimpiei Arghir și sce
nografia Elenei Simirad-Mun- 
teanu. Așteptăm cu interes pri
mul gong cu atît mai mult cu 
cît nucleul de artiști ce și-au 
asumat sarcina realizării spec
tacolului, ne-au obișnuit cu mon
tări de o înaltă ținută artistică. 
IARBĂ GRASĂ, FÎN BO
GAT. In județul Galați a început 
o mare acțiune de fertilizare a 
pășunilor naturale. în acest an 
circa 22 000 hectare se vor bucura 
de binefacerile azotatului de amo
niu și alte îngrășăminte chimice. 
1 600 000 DE FLORL Vor în
flori anul acesta în comuna Gri- 
vița, județul Galați. Acum, în 
luna aflată încă sub semnul ză
pezii, cetățenii au selecționat să- 
mînța și i-au pregătit patul ger
minativ.
NOMENCLATURA STRĂ
ZILOR CLUJENE. Se pare că 
pentru edilii clujeni schimbarea 
denumirilor unor străzi e o treabă 
foarte grea din moment ce la toa
te sesizările, solicitările, obser
vațiile etc... au rămas neclintiți. 
Astfel mai întîlnești și azi străzile 
Oțetului, Grapei, Iepurilor, a Ce
pei. a Finului... în vreme ce 
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N. Titulescu, Tudor Arghezi. Lu- 
crețiu Pătrășcanu ș.a. nu figu
rează pe plicurile destinate ora
șului de sub dealul Feleacului, 
pentru deloc lăudabilul motiv că 
acestea nu s-au dat încă.
TURISMUL LA ARAD. In 
cursul lunii ianuarie baza teh- 
nico-materială a Oficiului jude
țean de Turism-Arad s-a îmbo
gățit cu două noi unități. Prima 
este hotelul turistic «Parc» de 
pe bulevardul Dragalina, avînd 
30 camere cu o capacitate de 
cazare de 60 de locuri și o «Casă 
de comenzi» în Piața Mihai Vi
teazul, unitate care răspunde ce
lor mai pretențioase exigențe 
ale gurmanzilor arădeni sau tu
riști, atît cu preparate finite cît 
si cu semipreparate.
FĂRĂ ANESTEZIE. Pe ușa 
cabinetului stomatologic al poli
clinicii întreprinderii de utilaj 
petrolier Tîrgoviște era pus acum 
cîtevazile un afiș: «Pentru extrac
ții nu avem injecții». Merită evi- 
dențiați cei care s-au încumetat 
să treacă proba de curaj, dar mai 
ales să nu fie uitați organizatorii. 
JUBILEU. Mult gustată de ascul
tători (anchetele de specialitate 
pretind, chiar, că ar ocupa pri
mul loc în ordinea preferințelor 
publicului) emisiunea de satiră 
și umor «Unda veselă» a împli
nit 15 ani de existență. Adunată 
la un loc, o enormă cantitate de 
muncă și energie, de cele mai 
multe ori cu folos cheltuite întru 
descreți rea frunților noastre. 
Emisiunea jubiliară din 27 ianua
rie. realizată de Stelian Filip, Sil
viu Georgescu. Ion Dianu, regizo
rul artistic Ion Vova și cel muzical 
Mihai Roman, ne-a confirmat vi
talitatea popularei emisiuni căreia 
îi urăm în viitor spor de calitate, 
fiindcă — vorba cupletului — 
mai bine mai multă decît prea 
putină.
CUM DE-L SUPORTĂ... PĂ- 
MÎNTUL «Toate popoarele ci
vilizate au respectat femeia» 
(j.-J. Rousseau). Atunci, de ce 
șeful centrului nr. 5 — I.C.R.A.L. 
Foișor, care după cum afirmă 
chiar el «este prea deștept pen
tru secolul 20», își compară, față 
de locatari, subalternele cu o 
întreagă grădină zoologică.
PUI FĂRĂ MĂRUNTAIE O 
fi vreo invenție a întreprinderii 
avicole Titu? Dacă va continua 
cu ea, o să-și cam piardă firma. 
Nenumărate . gospodine au con
statat, cînd au ajuns acasă, sîm
bătă 26 ianuarie, că puii (catego
ria I) cumpărați de la magazinul 
Gostat din Piața Amzei și purtînd 
marca de mai sus, nu au mărun
taie. A cui o fi afacerea? Și cînd 
te gîndești că erau însoțiți și de 
cuponul cu ștampila C.T.C.
CARATE. Bihorenii se mîndresc 
cu o aniversare destul de ne
obișnuită. Drept care n-o veți 
găsi înscrisă în calendar, ci în ini
mile oamenilor. Mihai și Floare 
Bitea din Sîntandrei. județul 
Bihor, au serbat nunta de aur. 
Caratele umane ale acestui cuplu: 
11 copii si 22 de nepoți.
NOTA ZECE! Exigentul semi
nar bilunar de matematică apli
cată, condus de academicianul 
N. Teodorescu, și-a luat dificila 
misiune de a coordona experi
mentul internațional de randa
ment școlar, în urma informării 
științifice a cercetătorului V. Ște- 
fănescu, care a evidențiat rezul- 
tatele*pozitive ale țării noastre 
ocupînd locul întîi în învățarea 
limbii franceze (unica disciplină 
cu care ne-am prezentat), față 
de Anglia. Olanda, Suedia, S.U.A., 
Noua Zeelandă etc., la un con
gres care a avut loc de curind 
la Boston. Nota zece pentru slu
jitorii școlii românești!
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mapamond ’74 cronica de trei secunde

al 5-lea punct cardinal la amalfi
Pe coasta amalfitană, de unde începe us

catul Campaniei, în lungul Peninsulei Sor
rento, orășelele apar ca amfiteatrele sco
bite de talazurile albastre în stîncă, încreme
nite în fața veșnicului spectacol al mării. 
Aici nu sînt decît trei culori pe fondul 
mereu cenușiu al stîncii: albastrul mării, 
verdele închis al vegetației de coastă și 
albul caselor. Ar mai exista, poate, cu
loarea nevăzută a tradițiilor, căci pămîntul 
cu oamenii lui și marea cu ambarcațiunile ei 
poartă povara unui trecut încărcat de glorii 
și căderi, de victorii și înfrîngeri, de măreție 
și declin.

Amalfi, nume de amor și suspin sub 
explozia pietrificată a albului zidurilor pe 
care două milenii de istorie n-au apucat 
să le înnegrească, apare în acest sens ca 
o tulburătoare amintire devenită trecut 
încă dinainte de a-l străbate. El însuși pri
vește veșnicia mării înmărmurit de propria 
sa istorie, uluit parcă de neputința de a 
și-o explica, de a și-o înțelege, de a și-o 
justifica. Există în lume orașe care nu se 
pot desprinde de ziua lor de ieri, oricît 
de năvalnic le-ar bate viitorul în porți, iar 
prezentul le apare doar ca o letargică tră
sură de unire între ceea ce a fost și ceea ce, 
poate, va reveni cîndva. Somnul nu le este 
tulburat decît de nostalgia fastului de altă
dată, de conștiința puterii apuse, de amin
tirea încețoșată a fătniciei strămoșești, de 
certitudinea istoriei și incertitudinea vii
torului.

Totul pare încremenit, zidurile vechi, 
casele, care parcă și-au întins una alteia 
brațe de piatră spre a se sprijini reciproc, 
formează întortocheate defileuri într-un la
birint de umbre, bătrînii orașului parcă 
s-au mumificat de vii, doar albul sclipitor 
al amfiteatrului scobit în stîncă, în care 
orașul întreg s-a așezat ca într-un jilț îm
părătesc, să privească mut către amintirile-i 
albastre, sparge negura atîtor întrebări adre
sate istoriei și rămase fără răspuns.

A fost cîndva un oraș fabulos, o cetate- 
republică temută de rivali, o capitală de 
principat stăpînă pe căile maritime medi
teraneene. Cu unsprezece secole în urmă 
avea 50 000 de locuitori, acum, după două 
mii de ani de istorie, nu mai are decît 5 000. 
Aici, unde nesfîrșirea scenei maritime pe 
care s-a desfășurat adevărata viață a orașului 
cerea un instrument de orientare, s-a con
struit prima busolă europeană, aici s-a 
scris «Tabula amalfitana», unul dintre cele 
mai vechi coduri de legi pentru stăpînirea 
a ceea ce era de nestăpînit: vastitatea Me- 
diteranei.

Busola amalfitanului Flavio Gioia arată

perfect cele patru zări terestre dar. în 
privința celui de-al cincilea punct cardinal — 
viitorul — rămîne neputincioasă. Și atunci, 
urbea navigatorului se întoarce cu fața spre 
fălnicia trecutului, spre forța pierdută, spre 
vigoarea de altădată, rămînînd în extaz. O 
dată pe an, aici, tradiția revine la ea acasă, 
și toată peninsula tresaltă, un imens pele
rinaj se scurge dinspre mare și de pe uscat 
către întîlnirea cu măreția apusă. Sub tur
nurile catedralei, în fața notabilităților oră
șelului care coboară, cu pas maiestuos, im
punătoarea scară ce duce spre criptele 
strămoșești se desfășoară parada și întrece
rile maritime ale simbolurilor faimoaselor 
republici maritime ale Italiei medievale. 
Orașul întreg este atunci numai ochi și 
urechi, Amalfi numără într-o singură zi 
atîția locuitori cîți a avut în vremurile de 
glorie, drapelele sînt scoase din sipete, 
costumele străvechi își desfășoară faldurile 
și pasul reînvață mersul sacerdotal. Tradi
țiile nu sînt decît idei condensate în imagini 
depozitînd sentimentele trecutului. Ele for
mează sinteza unei spiritualități și greul lor 
nu apasă strivitor, decît atunci cînd deta
șarea de ele devine neputincioasă. Mai mult 
ca oriunde, aici, într-o astfel de zi, capeți 
certitudinea că popoarele sînt comunități 
create de trecut, organisme colective care 
nu se pot modifica decît prin acumulări 
ereditare, prin experiență de viață și prin 
educație. Fără tradiții stabile, adică fără un 
suflet național, nici o civilizație nu este po
sibilă. Dar tot aici, privind somnul greu al 
orașului încremenit cu fața spre trecut, 
înțelegi că fără eliminarea lentă a apăsării 
tradițiilor progresul devine imposibil.

Poate că în spatele acestei uluitoare săr
bători,în care cele patru republici maritime 
ale Italiei medievale, cărora Amalfi li se 
oferă gazdă de o zi, nu se află altceva decît 
o rentabilă afacere turistică. Sînt mulți 
care, pentru înduplecarea zeului turism 
își scot pe tarabă trecutul,înfățișîndu-l în 
erzațuri mistificatoare, în efortul neprecu
pețit de a-l face pe zeu să-și scuture puțin 
portofelul. Nu știu dacă Amalfi poate fi 
acuzat de un astfel de interes meschin. 
Mai curînd, în defilarea sacerdotală a fiilor 
lui de azi, îmbrăcați în straiele străbune, văd 
o imperioasă nevoie a declinului, de a se 
privi în oglinda măreției apuse, o sete de 
conștiință de sine, o neprecupețită ardoare 
de a se trezi din somnolență, o certitudine 
că busola lui Flavio Gioia trebuie să învețe 
a le arăta amalfitanilor și cel de-al cincilea 
punct cardinal al navigării lor prin istorie: 
viitorul.

loan GRIGORESCU

Creștem pitpalaci.
Creștem cintezoi.
Creștem canari.
Creștem peștișori.
Creștem sticleți.
Creștem papagali.

unii papagali

Hrănim pitpalaci. Hrănim cintezoi. Hră
nim canari. Hrănim peștișori. Hrănim sti
cleți. Hrănim papagali.

Iubim pitpalacii noștri.
Iubim cintezoii noștri.
Iubim canarii noștri.
Iubim peștișorii noștri.
Iubim sticleții noștri.
Iubim papagalii noștri.

Sînt și mulți pitpalaci care ne iubesc. 
Sînt și mulți cintezoi devotați. Sînt și mulți 
canari care ne adoră. Sînt și mulți peștișori 
care ne îndrăgesc. Sînt și mulți sticleți 
care ar muri pentru noi. Sînt și mulți papa
gali care se identifică — prin fiecare vorbă 

— cu noi.

Dar mai sînt unii pitpalaci, unii cintezoi, 
unii canari, unii peștișori, unii sticleți — 
ingrați, nedevotați, inumani, care ne mă- 
nîncă semințele cu o ipocrizie îngrozitoare. 
Sînt unii papagali pe care îi creștem ca pe 
un șarpe la sîn.

dormeau 
și 

visau

Era în seara zilei de 23 ianuarie, in dormitoarele 
colegiului de băieți «Holy Heart» din Heusden (Bel
gia) se stinsese de mult lumina. După ce au zburdat 
cît au zburdat — nu atît cît au vrut ei ci atît cît le-a 
îngăduit pedagogul de serviciu — cei 25 de băieți, ocu- 
panții unuia din dormitoare, au adormit, obosiți de 
joacă, de lecții, de toate întîmplările zilei. Au adormit 
copiii și visau... Care la o bătaie strașnică cu bulgări de 
zăpadă, care la o notă bună la latină, care la soarele 
vacanței... Dar le-a fost dat visurilor să se transforme 
în coșmar, coșmarului în spaimele morții, spaimelor 
morții în însăși moarte. Nici unul din cei 25 de băieți 
n-a putut fi salvat din flăcările izbucnite, nu se știe de 
unde, dar cu o furie bezmetică.

Fotografia de față, transmisă prin telefoto la numai 
cîteva ore după dezastru, înfățișează ce a mai rămas 
din dormitorul în care 25 de băieți dormeau și visau 
într-o noapte oribilă.

Un asemenea papagal trăia la K6ln 
casa unui om care nu avea altă vină d 
aceea că evadase din închisoarea unde 
sese încarcerat. Omul fugise acasă și 
ascunsese după perdele; a năvălit po 
care l-a căutat peste tot și nu l-a găsit. C 
polițiștii au dat să plece, papagalul 
cățărat pe un scaun de bucătărie — a 
ceput să strige, fîlfîind nervos: «E aic 
aici, e aici»... Poliția l-a prins pe evs 

tocmai cînd acesta se pregătea să părăse: 
inspirata-i ascunzătoare pentru a sări 
fereastră. Propriul papagal s-a dovedit 
denunțător odios, un turnător, un tică 
încît te întrebi de ce l-ai mai crescut, de 
l-ai mai hrănit, de ce l-ai mai învățat 
vorbească, de ce l-ai mai iubit.

Dar oricîte te-ai întreba, în fața aces 
act care dezvăluie cum se dezvoltă sim 
denunțului printre papagali transform 
du-i din înaripate drăguțe în reptile încălz 
la piept — nu poți ajunge decît la condu 
că e preferabil să crești, să hrănești, 
iubești păduri cu zimbri, lei și mai ales p 
vighetori pe care poți conta.

Dar poți? Pe cine mai poți conta dint 
înaripate, dacă pînă și papagalii...

Oh, unde sînt pterodactilele?

Radu COSAȘI

oameni despre care se vorbește

BULENT ECEVIT (născut în anul 1925, ziarist și o 
politic turc; studii medii la Robert College din Istanb 
ți studii superioare la Universitatea Harvard d 
S. U.A.; a fost atașat de presă, director și redactor 
unor publicații de politică externă; a fost mjnisti 
al muncii între anii 1961-1965; președintele Partidul 
republican al poporului) premierul desemnat să co 
stituie un nou guvern turc pentru rezolvarea îndelu 
gatei crize politice din țară, a încheiat un acord depl 
cu liderul Partidului salvării naționale, Necmett 
Erbakan, pentru alcătuirea noului guvern.

MICHEL JOBERT, ministru de externe al Franț 
(născut în anul 1921, studii superioare de științe po 
tice; între anii 1952-1963 a fost, succesiv, consilier te 
nic pe lîngă cabinetul ministrului muncii și asigurării, 
sociale, secretariatul de stat pentru finanțe, cabinet 
primului ministru; în 1963 este director adjunct iar I 
1966, director al cabinetului primului ministru; d 
aprilie 1973 — ministru de externe); a întreprins i 
turneu prin mai multe țări arabe pentru discuții i 
legătură cu relațiile bilaterale și situația din Orient 
Apropiat.

JOOP DEN UYL (Johannes Marten den Uyl) primi 
ministru al Olandei (născut în anul 1919, studii unive 
sitare la Amsterdam, doctor în economie, ziarist; inti 
în viața politică a țării ca membru al Partidului Munci 
deputat în mai multe legislaturi, ministru al economii 
între anii 1965-1966 iar din anul 1973 prim-ministru) 
primit puteri speciale din partea parlamentului pentr 
a putea pune în aplicare măsurile menite să facă faț 
crizei de energie, care a afectat într-un grad înalt îi 
treaga economie și viața socială a Olandei.

THOR HEYERDAHL (născut în anul 1914, antropolo 
și explorator norvegian; studii universitare la Osl 
în specialitatea zoologie și geografie; conducători 
celebrei expediții Kon Tiki de la Callao — Peru — pîn 
la Raroia în insulele polineziene; a înființat muzei 
Kon Tiki din Oslo; a organizat și alte numeroase e> 
pediții cu osebire în emisfera sudică; autor al unor in 
portante lucrări științifice) a lansat de curînd un ape 
avertisment în legătură cu pericolul de distrugere, pri 
poluare, a oceanului mondial, distrugere echivalent 
cu piei rea planetei noastre.
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drame 
în largul 
oceanului

Din ziua în care omul și-a construit prima ambarcațiune pe care a pus-o să plu
tească pe valuri, din ziua aceea a acceptat — conștient sau nu — să plătească Molo- 
chului Ocean tribut de vieți și de bunuri.

Nimeni nu știe cîți oameni au fost răpuși și cite vase au pierit în «lumea tăcerii» 
de cînd a început istoria navigației. Se cunosc insă un număr de catastrofe navale de 
o celebritate tragică, în lumina cărora călătoriile milenare ale omului pe ocean apar 
în toată splendoarea pe care le-o conferă îndrăzneala, setea de a străpunge necunos
cutul și de a afla locuri noi, oriunde, cu orice risc, cu orice preț.

Și, acest preț a fost mare. Din păcate, de multe, de prea multe ori, prețul acesta a 
fost rezultatul neglijenței, al iresponsabilității, al suficienței care, ia scara numărului 
crescînd de pasageri ai marilor transatlantice, ia proporții de crimă.

Se va vedea, în șirul de episoade ce urmează a fi publicate, începînd din acest număr, 
că marile catastrofe navale au fost provocate de furtuni groaznice, de explozii, in
cendii, de ceață ori de ghețuri dar, în egală măsură, de neglijențe ori de greșeli de na
vigație, iar aceste neglijențe și greșeli, dacă nu au provocat, oricum au amplificat e- 
fectele naufragiilor.

„great western" contra „sirius"
Pasagerul care, instalat confortabil la 

bordul unui pachebot ultramodern, tra
versează astăzi, în numai cîteva zeci de 
ceasuri, Atlanticul, din Europa în Ame
rica, cu greu își poate imagina ce putea 
să însemne o asemenea călătorie cu 
aproape un veac și jumătate în urmă. 
Salomon de Caus, Denis Papin, James 
Watt, Robert Fulton spuseseră deja tot 
ce puteau spune în privința forței aburu
lui, a utilizării acesteia. Se aștepta acum 
o apariție spectaculoasă în navigația ma
ritimă, pe măsura locomotivei care revo
luționa transportul terestru. Și, într-ade- 
văr, ea s-a produs sub chipul celui dinții 
transatlantic.

Puțin a lipsit ca «spectaculoasa apari
ție» să se transforme într-o mare ca
tastrofă navală, sacrificînd viețile pre
țioase ale unor oameni inventivi și cura
joși. Totul s-a terminat insă cu bine, iar 
istoria navigației a putut 'consemna un 
mare eveniment.

lată faptele:

...E CA Șl CUM Al VOI SĂ FACI O 
CĂLĂTORIE IN LUNĂ!

în prima parte a veacului trecut, mulți 
erau cei care împărtășeau părerea căpi
tanului Moses Rogers, comandantul va
sului Savannah care reușise să traverseze 
Atlanticul folosind, în parte mașina cu 
aburi, iar în parte pînzele. Avînd expe
riența acestei călătorii, făcute în anul 1819, 
Moses Rogers, clătina din cap plin de 
scepticism: «Niciodată un vas nu va putea 
lua la bord destul combustibil pentru a 
traversa dintr-o dată Atlanticul». Doar 
așa se poate explica faptul că între 1830 
și 1840 multe vase care fuseseră inițial 
concepute «modern», pentru a fi echipate 
cu mașini cu aburi, au fost apoi'din nou 
transformate pentru navigația cu pînze.

De fapt, nu numai marinarii cei mai 
pricepuți erau neîncrezători în viitorul 
transatlanticelor cu aburi, ci și multe 
personalități științifice ale vremii. Ziarul 
londonez «The Times» din epoca aceea 
citează declarațiile doctorului Lardner, 
membru al savantei «Societăți pentru 
progresele științei» cea care avea să 
devină celebra Royal Society, declarații 
care sunau astfel: «Să speri a face o călă
torie directă din Anglia în America, este 
ca și cum ai voi să faci o călătorie în 
Lună».

Exista totuși, în vremea aceea, un om 
care, fără să se gîndească la călătoriile 
în Lună, credea, din toată inima, că tra
versarea Atlanticului «dintr-o dată» este 
posibilă. Acesta era tînărul inginer Brunei 
de la societatea britanică de căi ferate

Dintre sute de catarge 
Care lasă malurile 
Cite oare le vor sparge 
Viaturile, valurile ?

(Mihai Eminescu)

«Great Western». El nu era un vizionar, 
ci un om de acțiune. E drept, nu con
struise încă vapoare, dar săpase un tunel 
sub Tamisa, avea la activ construcții de 
căi ferate și poduri, era înzestrat cu mult 
curaj și avea numai 28 de ani. Tocmai de 
aceea, mulți nici nu-l luau în serios. La 
inaugurarea ultimului tronson al unei căi 
ferate cînd tînărul Brunei s-a sculat și a 
ridicat paharul pentru prelungirea liniei 
pînă la New York, mulți dintre cei de față 
au luat-o drept o glumă și au aplaudat 
amuzați.

Dar Brunei nu glumea, ci se lupta să 
convingă. Pînă în cele din urmă, după 
multe stăruințe, unul din directorii socie
tății de căi ferate «Great Western» a 
aprobat ideea și devizul.

în 1838, nava pusă la punct de Brunei, 
purtînd numele societății constructoare 
«Great Western», a ieșit din docurile 
londoneze. Era un adevărat gigant al 
timpurilor — primul transatlantic. Avea o 
lungime de 72 metri, o lățime de 11 metri 
și 1 800 de tone. Și, ca supremă eleganță 
și rafinament — un salon mobilat în stil 
Louis XV.

Era în luna martie 1838. Sub conducerea 
directă a lui Brunel, Great Western pornea 
în prima cursă, o cursă de probă.

INGINERUL PEARNE FACE UN 
GEST EROIC

într-o dimineață, la ora 7,30 pe o ceață 
groasă, vasul a ieșit în larg, îndreptîndu-se 
spre Bristol, cunoscutul port din sud- 
vestul Angliei. Acolo urma să îmbarce 
110 pasageri, nerăbdători să traverseze 
Atlanticul pe un «supervas de lux». Dar 
așteptarea s-a transformat în înfrigurare, 
apoi în iritare căci vasul nu mai sosea. 
Și, deodată, o știre de necrezut: Great 
Western a ars și a naufragiat.

Ce se petrecuse la bordul vasului?
La un ceas după plecare, ofițerul de cart 

a observat un fum gros — de altă culoare 
și cu alt miros decît cel pe care trebuia 
să-l scoată mașina. Fumul cu pricina ieșea 
din toate tuburile de ventilație și prin 
hublouri.

— «Foc în sala mașinilor! Echipa de in
tervenție la posturi!» — răsună comanda. 
Dar echipajul nu prea era pregătit pentru 
asemenea eveniment Mecanicii și fochiș- 
tii încercau să iasă dar se loveau de 
membrii echipei de intervenție care voiau 
să monteze furtunurile, acționate manual. 
Fumul și gazele împiedicau stingerea in
cendiului. Situația era gravă. Din ce căuză 
izbucnise focul? Izolația focarului mași
nilor fusese defectuos montată și după 

un ceas de mers, expusă direct flăcărilor, 
ea s-a aprins. Focul s-a întins la uleiul 
cald cu care erau unse mașinile. Incen
diul amenința să se transforme într-o ade
vărată catastrofă.

Brunei încearcă să intre în sala mași
nilor, ca să vadă ce se poate face, dar 
scara arsese și curajosul inginer se pră
buși la o adîncime de cinci metri, pe po
deaua incendiată a sălii mașinilor.

Păstrindu-și sîngele rece, căpitanul 
Hoskens, comandantul lui Great Western 
îndreptă vasul către un banc de nisip și 
eșuă. Pericolul de scufundare era acum 
evitat, dar vasul continua să ardă.

Cu un gest eroic, inginerul mecanic-șef 
Pearne, coborî pe o frînghie în cală și 
izbuti să deschidă vanele; apa stinse flă
cările și, în cîteva ceasuri, focul conteni. 
Great Western era salvat de la piei re.

De fapt situația nu era chiar atît de gravă, 
astfel încît, după cîteva zile, vasul a fost 
repus pe linia de plutire și a ajuns totuși 
la Bristol, unde nimeni nu-l mai aștepta.

Exteriorul lui Great Western arăta încă 
destul de bine, iar inginerul Brunei, mira
culos restabilit și el de pe urma rănilor pe 
care le căpătase, se apucă de lucru ime
diat. în scurt timp, vasul era din nou gata 
să înfrunte Atlanticul. Dar, dintre cei 110 
pasageri care-și reținuseră bilete, numai 
5 mai erau dispuși să plece cu acest 
transatlantic ghinionist. Chiar și din rîn- 
durile echipajului mai bine de jumătate se 
săturase de «mașinile diavolului» și se 
angajase pe alte vase.

în ciuda tuturor dificultăților, Great 
Western se pregătea febril de plecare. 
Tentată, însă, tocmai de aceste greutăți 
ale concurenților, o societate ambițioasă, 
«Compania anglo-americană», a găsit cu 
cale să încerce și ea prima traversare a 
oceanului cu un vas cu aburi. în acest 
scop, își retrase de pe o linie internă cel 
mai puternic vas Sirius (703 tone, 320 cai 
putere) și-l destină acestui scop. Tot ce se 
putea, fu transformat, mai cu seamă în 
cală. Vasul fu umplut cu cărbuni și lemne, 
îngrămădite chiar și pe punte. Cei 37 
oameni din echipaj și 40 pasageri se 
învîrteau într-un spațiu îndestulător, în 
cel mai bun caz, pentru 77 de găini.

Cele două vase erau aproape gata de 
drum. Totuși Sirius izbuti să plece din 
Bristol cu trei zile înaintea lui Great Western 
pe oceanul bîntuit de o puternică furtună. 
Cu viteza de 7 noduri, vasul, mic și ușor, 
tăia cu greu valurile.

Cînd, la rîndul său, Great Western ridică 
ancora, furtuna nu contenise. Cea dintîi 
grijă a ofițerilor de pe vas era însă aceea de 
a scruta zarea pentru a repera coloana de 
fum a lui Sirius.

în cazanul acela uriaș de valuri clocotind 
în furtună, traversarea Atlanticului se 
prefăcu într-o luptă acerbă pentru întîieta- 
te. Sub imboldul intereselor corrferciale, 
performanța tehnică și cea marinărească 
rămăseseră pe al doilea plan.

PRIMUL TRANSATLANTIC CARE 
SE SCUFUNDĂ?

Pe Great Western presiunea în cazan 
fusese mărită nebunește, supapele de 
siguranță fuseseră blocate, cu riscul ca 
totul să sară in aer. Sirius trebuia ajuns din 
urmă cu orice preț! Nimănui nu-i mai 
păsa de cei cinci pasageri care, potrivit 

în numărul viitor, «Adevărul despre Torrey 
Canyon».

unui martor ocular, «se simțeau scuturați, 
ca într-o tigaie».

Nici soarta celor de pe Sirius nu era 
mai bună. Vasul era mai mic și mai ușor, și 
din această cauză și mai tare zgîlțîit de 
furtună; pasagerii și marinarii nici nu mai 
puteau mînca. La un moment dat, echipajul 
a început să murmure: «Nu sîntem primul 
vas cu aburi care traversează Atlanticul, ci 
primul care se va duce la fund!» O delega
ție de marinari s-a prezentat la căpitanul 
Richard, cerîndu-i să înceteze cursa nebu
nească.

— Afară! — răcni comandantul drept 
orice răspuns și din ziua aceea nu se mai 
urca pe punte decît cu două pistoale, 
încărcate, la brîu. Astfel înarmat, Richard 
se simțea cît de cît în siguranță în privința 
echipajului. Dar grija lui cea mare, pe care 
pistoalele nu i-o înlăturau, era dacă nu 
cumva avea să zărească apropiindu-se 
din urmă coloana de fum a lui Great 
Western. Ba chiar, în seara de 21 aprilie I 
s-a părut că vede o dîră de fum și n-a mai 
dormit toată noaptea, dar nici nu a lăsat pe 
altcineva să doarmă. Atunci, de fapt, a 
început distrugerea vasului. Toată noaptea 
echipajul a spart și a tăiat pereții interiori, 
mobila, funiile, pînzele — orice putea să 
ardă. Totul fu adus în sala mașinilor și 
aruncat fără milă, în cuptor.

La 22 aprilie, deci a doua zi, căpitanul lui 
Great Western zări, în sfîrșit, pentru prima 
oară, fum la orizont. Vasul său era acum la 
o zi depărtare de New York. Prea departe, 
căci Sirius se și afla în largul portului New 
York, unde acostă a doua zi, la orele opt 
dimineața, salutat de sunetele sirenelor, 
salvele bateriilor de coastă și de uratele 
mulțimii adunate pentru a asista la un 
mare eveniment maritim.

CINE A CÎȘTIGAT ÎNTRECEREA?

Era, de fapt, o victorie «ă la Pyrrhus» 
căci, deși se mai ținea pe apă, Sirius nu 
mai avea nici un perete întreg, nici o 
bancă, nici o pînză. Totul fusese ars, tot 
atît de temeinic cum ar fi făcut-o un incen
diu.

în aceeași după-amiază, tunurile au 
bubuit din nou, la ora 16 — pentru Great 
Western care intra în radă, cu toți mateloții 
cățărați pe catarge. E adevărat că-și for
țase puțin cazanul, dar vasul era întreg, 
elegant și, pe deasupra, mai avea în cală 
două sute de tone de combustibil ne
consumat.

Cursa transatlantică a cîștigat-o incon
testabil Sirius, care a sosit la destinație 
cu opt ceasuri mai devreme. Dar dacă avem 
în vedere avansul de trei zile pe care-l 
avusese la plecare, precum și halul în 
care a ajuns la New York, e sigur că, dacă 
Atlanticul ar fi fost cu foarte puțin mai lat, 
rezultatul întrecerii ar fi fost invers.

Oricum, Sirius a realizat doar o perfor
manță fără viitor, în vreme ce Great 
Western, special conceput, construit și 
echipat pentru traversarea oceanului, a 
pus, cu adevărat, bazele primei linii 
transatlantice regulate.

Și, în acest caz, cine a învins?
A învins tehnica perfecționată!

Aurel CRISTIAN

sg



FLRCRRR LR DISPOZIȚIA DURinERUORSTRR........  — .......
Cînd și unde poate servi omul o bere 

în Timișoara

Simt nevoia de a vă scrie, pentru că sînt ne
mulțumit de atitudinea unor oameni, care prin 
natura serviciului lor, ar trebui să fie sinceri, 
amabili, plini de solicitudine.

In urmă cu puțin timp am participat la o 
căsătorie, la Ofițerul Stării Civile al Consiliului 
Popular al municipiului, precizează Ionel lacob, 
din Timișoara, splaiul N. Titulescu nr. 11.

Merită a fi amintit faptul că de ani de zile se 
discută despre o «Casa de căsătorii», în acest 
oraș, cu peste 200 000 de locuitori, dar, acum nu 
despre asta este vorba.

După oficierea căsătoriei, după un cunoscut 
și vechi obicei, tinerii căsătoriți împreună cu cei 
care i-au asistat (rude, prieteni etc.) cinstesc 
un pahar în sănătatea noilor familiști.

Acest lucru l-am făcut și noi, intrînd în restau
rantul Palace din Timișoara. Era ora 11,30 și 

după cîteva insistențe ni s-a aranjat o masă 
comuna, fiindcă eram douăzeci de persoane.

Ospătară (al cărui nume n-am putut să-l 
descopăr) foarte «operativă» ne-a luat comanda 
după ce în prealabil ne-a întrebat dacă servim 
și masa. Am răspuns că o să servim o gustare. 
Ne-a mințit pur și simplu că nu are coniac «Za
rea», ci numai «Dunărea» sau «Milcov» și abia 
după ce i-am arătat coniac «Zarea» în raft la bar, 
a binevoit să ne onoreze comanda.

De fapt, ce m-a determinat sa vă scriu este că 
la puțin timp după aceea a venit o altă pereche 
de căsătoriți cu încă trei persoane. Proaspătul 
mire a întrebat, pe aceeași ospătară, dacă pot 
servi o bere.

Aceasta, pe un ton ieșit de multă vreme din 
uzul comerțului civilizat, i-a răspuns:

— Numai dacă serviți și prînzul. Aici nu-i 
berărie... Punct.

în zadar a căutat tînărul să-i explice frumos 
că la ora 11,30—11,45 nu se ia nici micul dejun, 
fiind prea tîrziu, și nici prînzul, fiind prea de
vreme. Răspunsul a rămas invariabil:

— Aici nu-i berărie...
Refuzații au părăsit localul cu privirile-n 

pămînt rușinați de nerușinarea altora.
Și cînd mă gîndesc că într-un colț al aceluiași 

local, serviți de aceeași ospătară, vreo cinci-șase 
juni tomnatici, figuri foarte cunoscute în oraș, 
serveau bere la discreție fără a servi... și masa.

Pun atunci întrebarea forurilor competente 
și respectiv mai marilor restaurantului Palace 
din Timișoara:

— Cînd și unde poate servi omul o bere la 
restaurant, fără să mânînce de prînz la o oră 
nepotrivită ?

Din partea Consiliului popular al 
municipiului Timișoara.

in urma cercetărilor efectuate, a rezultat că de 
abaterile săvîrșite se face vinovată ospătară 
Seleșteanu Olimpia (în prezent în concediu), 
care urmează a f sancționată contravențional 
de către Inspectoratul Comercial de Stat.

De asemenea, cazul va fi prelucrat cu toți 
salariații I.C.S.A.P. Timișoara, la prima ședință 
de producție.

Mai precizăm că o «Casă de căsătorii» se 
află în curs de amenajare și în municipiul Timi
șoara.

Restituim sesizarea în original, cu mențiunea 
că măsurile ce urmează a fi luate, au fost comu
nicate și tovarășului Ionel lacob.

Vicepreședinte, inspector comercial 
de stat,

Otto Walter Hallabrin Martin Pantei ie

Pledoarie pentru Strada Gării din 
Giurgiu

Doresc să supun atenției publice o problemă 
pe care eu o consider destul de importantă, ne 
scrie elevul Ion Petrescu din Giurgiu, Șoseaua 
Alexandriei numărul 7.

Cel ce poposește pentru prima oară în muni
cipiul Giurgiu are surpriza — deloc plăcuta — 
ca părăsind gara să intre pe o stradă «ingenios» 
intitulată: STRADA GĂRII, dar al cărei aspect 
lasă mult de dorit

Strada în cauză face legătura între centrul 
orașului, gară și noul cartier al Policlinicii.

Avînd în vedere numai acest lucru, această 
arteră a orașului ar necesita o grijă sporită din 
partea edililor orașului, dar tocmai aceasta lip
sește!

Numai astfel se poate explica de ce strada 
Gării se află într-o situație deplorabilă. Concret 
deși este o arteră principală a orașului toate 
magazinele sînt adăpostite în niște clădiri mici, 
șubrede și neîngrijite, care se țin pe picioare 
doar «în virtutea inerției!»

Accesul căruțelor fiind permis, strada este 
«văduvită» de un mult dorit și necesar asfalt. 
Ba chiar, folosind «avantajul» pavării cu pietre, 
edilii au renunțat la canalizare, mai'bine-zis au 
păstrat vechiul obicei al șanțurilor laterale pe 
marginea străzii încît pe timp ploios aceasta ne 
oferă o «priveliște» deloc îmbietoare.

in aceste condiții apar firesc o serie de între
bări: De ce nu sînt demolate clădirile ce nu-și 
justifica deloc existența și aceasta cu atît mai 
mult cu cît se știe de existența unui «Plan de 
perspectivă» în acest sens?

De ce nu se canalizează strada și se preferă 
un. sistem învechit? De ce nu este asfaltată 
această principală arteră a orașului? Mai ales 
că ea face legătura directă cu centrul munici
piului! Și oare strada nu poate avea un nume 
ceva mai acceptabil și firesc decît cel actual?

De la Consiliul popular al municipiului 
Giurgiu

La adresa dumneavoastră numărul 4177 din 
8 noiembrie 1973, prin care ne trimiteți în ori
ginal sesizarea elevului Petrescu ion vă aducem 
la cunoștință următoarele:

Conform detaliului de sistematizare — zona 
Gării — centru — actuala stradă «Gării» va fi 
renovata în viitor cu blocuri de locuințe cu P+4 
etaje, iar în piața Gării se vor construi blocuri 
cu P-ț-7 etaje, o autogara a cărei construcție 
va începe în anul 1975, spații comerciale și o 
baie publică.

Menționăm că pe strada Gării s-au executat 
lucrări de întreținere la imobile, care au constat 
în refacerea tencuielilor exterioare, drișcuite sau 
calciuite, vopsitorie, tîmplărie, toate în scopul 
schimbării aspectului acestei străzi, atît la imo
bilele proprietate de stat, cît și la cele particu
lare, ținînd seama ca este o stradă cu un puternic 
vad comercial și una dintre cele mai vechi străzi 
ale municipiului Giurgiu.

Pe tronsonul de stradă cuprins între centru și 
gară nu este complet nici canalul menajer dat 
fiind faptul că pe această stradă nu s-a aplicat 
detaliul de sistematizare, cu atît mai mult nu 
exista canal pluvial, canal care în tot orașul 
este doar pe o singură stradă.

Precizări că neavînd toate amenajările subtera
ne (canal) nu se pot executa nici pavaje definitive 
sau asfaltări.

Totuși, arătăm că strada Gării este pavată cu 
piatră de granit, cu forme fasonate care nu de
ranjează circulația vehiculelor.

Trotuarele pentru pietoni sînt asfaltate avînd 
o lățime suficientă pentru a nu stînjeni depla
sarea în timpul aglomerărilor.

Nu considerăm că denumirea de «Gării» care 
se păstrează de foarte mult timp ar impieta cu 
ceva și în plus cetățenii municipiului nu s-au 
declarat niciodată nemulțumiți de aceasta.

prim-vicepreședinte, secretar,
Pîrvuică Ion Stan Constantin

Din nou despre recuperarea 
deficienților motori

Citind în «Flacăra» numărul 45 din 3 noiem
brie 1973, scrisoarea tovarășului Ion Duma din 
Cuvin-Ghioroc (Arad), ca și răspunsul Ministe
rului Sănătății la această scrisoare, îmi permit 
să vă adresez și eu cîteva rînduri legate de pro
blema tratamentului de recuperare al deficien
ților motori.

Din capul locului vreau să vă precizez că pe 
lingă faptul că sînt direct interesat în problema — 
suferind de 6 ani de o paraplegie spastică și 
avînd și trista experiența a perindării prin dife
rite spitale și servicii medicale — vorbesc și în 
calitatea pe care o am, de medic ortoped, cu o 
practică de peste 15 ani în specialitate.

Așa cum știe oricine s-a lovit de această pro
blemă spinoasă, recuperarea deficienților mo- 
tori, este unul din aspectele cele mai deficitare 
din rețeaua noastră sanitară. Practic acești sufe
rinzi nu au aproape nicăieri în țară un serviciu 
medical, unde să poată beneficia cu adevărat 
de un tratament științific de recuperare. Servi
ciile și sanatoriile existente sînt insuficiențe 
și in majoritatea cazurilor cu o dotare în perso
nal și aparatură deficitară.

Și dacă aceasta ar fi situația pentru cei sufe
rinzi de sechele de poliomielită, restul deficien
ților motori — paraplegii (în marea lor majori
tate tineri) — sînt și mai năpăstuiți din acest 
punct de vedere, ei necesitînd un tratament 
prelungit și științific cal if cat de recuperare.

Dar problema recuperării deficienților motori 
nu se limitează la paraplegici sau la sechelele 
de poliomielită. Pe lingă un număr relativ mic 
de bolnavi (mai ales copii) suferind de diverse 
maladii neurologice și de deform ități congenitale, 
recuperarea privește direct și pe bolnava care 
in urma unui accident (în multe cazuri de muncă), 
rămîn cu un oarecare grad de infirmitate. Or, 
dacă aceștia ar beneficia de un tratament de 
recuperare adecvat, ar da un număr mai mic de 
infirmități definitive (și deci și de pensionări de 
boală) și ar ajunge înapoi în cîmpul muncii într-un 
interval cu mult mai scurt (deci ajutoare de boală, 
plătite, mai puține).

Vă întreb ce fel de tratament de recuperare se 
poate face în serviciile spitalelor sau policlinici
lor teritoriale, servicii insuficient dotate cu apara
tură și cu personal calificat? Recuperarea necesită 
săli de gimnastică, aparatură specială, bazine 
pentru hidroterapie, personal/ calificat și mai 
ales numeric suficient (pentru a se putea cît mai 
mult individualiza tratamentul pentru fiecare 
bolnav în parte).

în afara acestor aspecte să le spunem pur 
medicale, mai există și aspectul social al acestor 
bolnavi. Un adevărat tratament de recuperare 
trebuie sa cuprindă și recalificarea profesională 
a invalizilor respectivi, intr-adevăr, dacă prin 
natura bolii lor, marea lor majoritate nu-și mai 
pot exercita profesiunea avută înainte de apariția 
invalidității, există o serie de meserii pe care 
acești bolnavi le pot învăța și exercita, în raport 
cu posibilitățile lor intelectuale și de capacitatea 
fizică restantă.

Astfel s-ar atinge țelul suprem al recuperării, 
oferind acestor oameni posibilitatea de a redeveni 
elemente sociale active și utile.

Precum vedeți, problema recuperării deficien
ților motori, este o problemă serioasă, cu multiple 
implicații medicale, psihologice, sociale, umani
tare. Ea reprezintă una din marile probleme 
medico-sociale nerezolvate azi, în orice colț al 
lumii. Dar daca exista o soluționare a ei, atunci 
aceasta nu se poate atinge decît într-un stat 
socialist ca țara noastră, în care problema sănă
tății omului este o problema de stat.

Mi-am permis a vă aduce la cunoștința toate 
aceste aspecte, ne scrie doctorul Marcel Golden
berg din Oradea, Șoseaua 6 Martie numărul 113 — 
convins fiind că, datorită spiritului dumnea
voastră umanitar, veți înțelege gravitatea și 
urgența acestor probleme, intervenind la forurile 
în drept, pentru rezolvarea ei. îmi dau seama cîte 
implicații aduce această problemă, dar sînt con
vins că pînă la urmă se vor găsi mijloace și me
tode de a se ajunge la rezolvarea ei.

Precizările Ministerului Sănătății

La adresa dumneavoastră 2820 R din 19 noiem
brie 1973, prin care ne înaintați sesizarea tovară
șului Goldenberg Marcel, din Oradea, Șoseaua 
6 Martie numărul 113, referitor la acordarea 
tratamentului de recuperare unor deficienți loco
motori gravi (hemiplegii, paraplegii), vă facem 
cunoscut următoarele:

— organizarea unor unități medicale specia
lizate pentru tratamentul recuperator al deficien
ților motori neurologici este în atenția Ministe
rului Sănătății și urmează a fi soluționată atît 
prin reprofilarea unor secții din fondul actual de 
paturi existent, cît si prin construirea unor noi 
unități sanitare specializate;

— în prezent, în cadrul secției a ll-a neurologie 
din spitalul numărul 9 din București, sînt amena
jate un număr de 40 paturi pentru acest profil 
de bolnavi;

— acțiunile de reprofesionalizare și încadrare 
în muncă a invalizilor este de competența Mi
nisterului Muncii.

director inspector general
doctor doctor
Taindel Claud iu Bejan Zeno

Redați-ne liniștea, tovarăși!

Noi, cetățenii din Asociația locatarilor din 
strada 6 Martie numărul 2 din Cluj, avînd ampla
sat dedesubtul nostru și în curtea noastră restau
rantul «Someșul» și magazia lui, acesta consti
tuind un permanent factor de tulburare a liniștii, 
a odihnei noastre nu numai de zi, dar mai ales 
noaptea, de măcinare a sănătății noastre, deve
nind un coșmar. Vă rugăm de urgența să ne aju
tați în această problemă atît de spinoasă și de 
vitală pentru noi.

Sîntem 20 de familii, cu copii mici, copii de 
școală, oameni bătrîni și bolnavi, suportări greu 
pînă după ora unu noaptea sau chiar mai mult, 
muzica, strigătele ospătarilor, zgomotul de la 
bucătărie, zgomotul ce-l fac sticlele la mane
vrare în lăzi. Pe urmă aprovizionarea localului 
se face cu gălăgie, neținîndu-se seama de liniștea 
locatarilor, prevăzută și în Hotărîrea numărul 17 
a Consiliului Municipal Cluj.

Am recomanda forurilor competente ca o mă
sură imediată care se poate lua — schimbarea 
orei de închidere a localului. Și să se mai ia 
legătura și cu noi, locatarii, sau Comitetul asocia
ției de locatari pentru eventuale alte propuneri.

Răspunsul Consiliului popular al 
municipiului Cluj

Urmare adresei dumneavoastră numărul 5093/ 
1973 prin care se trimite spre rezolvare sesizarea 
Asociației de locatari din strada 6 Martie numărul 2 
referitor la unele aspecte privind conturbarea li
niștii locatarilor acestui imobil de către perso
nalul restaurantului «Someș», vă facem cunoscut 
că cele sesizate au fost verificate la fața locului 
și corespund adevărului, motiv pentru care s-a 
dispus în scris conducerii I.A.P. Cluj, luarea unor 
măsuri menite să ducă la eliminarea deficiențelor 
semnalate.

Dintre aceste măsuri amintim:
— interzicerea încărcării sau descărcării de 

mărfuri în curtea acestui imobil între orele 15-18 
și 22-06.

— tot în acest interval de timp se interzice 
efectuarea unor munci în curtea imobilului care 
ar provoca zgomot și ar putea perturba liniștea 
locatarilor.

— respectarea orarului de închidere a restau
rantului, iar orchestraidupă orele 22,își va adopta 
programul muzical în așa fel încît să nu se audă 
în afară.

Considerăm că măsurile de mai sus vor contri
bui pozitiv la îmbunătățirea și păstrarea liniștit 
locatarilor acestui imobil.

vicepreședinte, secretar,
inginer Jakob luliu Geru Gheorghe

Amintiți-le de noi!

Vă scriem, își începe epistola un grup de cetă
țeni din cartierul Cireașov, fosta comună Cireașov 
și vă rugăm să ne sprijiniți pe lîngă Consiliul 
popular al orașului Slatina pentru a lua măsuri 
în vederea combaterii noxelor ce le degajă Uzina 
de aluminiu (în special fluor).

Dar cel mai dureros lucru este apa. La noi nu 
există apă, decît foarte rea. Un singur om de 
aici, care locuiește în capul satului are o fîntînă 
cu apă bună, ceilalți fiind nevoiți să ia apa de 
la el. C.A.P.-ul are un castel de apă dar e făcut 
din fier și apa nu e bună. Pentru a deveni potabilă 
ar fi necesar să se facă un castel de apa din beton 
cu o capacitate mărita pentru a fi suficientă 
tuturor locuitorilor din comuna. Ne-am adresat 
in nenumărate rînduri Consiliului popular al

orașului Slatina, dar toate încercările noastre de a 
soluționa această problemă s-au dovedit pînă acum 
zadarnice. Vă rugăm pe dumneavoastră să ne 
ajutați amintind tovarășilor de la Consiliul popular 
Slatina de existența și nevoile oamenilor din 
cartierul Cireașov, care dacă va fi nevoie vor ști să 
muncească pentru comuna lor.

De la Consiliul popular al 
orașului Slatina

Cercetînd și analizînd cele semnalate de către 
un grup de cetățeni din cartierul Cireașov, pen
dinte de orașul Slatina, prin scrisoarea adresată 
revistei «Flacăra» vă comunicăm următoarele:

Fosta comună Cireașov, care din anul 1968 
aparține de orașul Slatina, este formata din 5 sate 
dispersate care numără circa 340 familii, fiind 
amplasată pe un teren accidentat în imediata 
apropiere a Uzinei de aluminiu.

Deși scrisoarea este semnată, nu s-au putut 
identifica autorii pentru a se putea sta de vorbă 
cu aceștia însă cele sesizate, în parte sînt juste.

Astfel se confirmă faptul că Uzina de aluminiu 
prin noxele ce le degajă (îndeosebi fluor), afec
tează în parte vegetația și atmosfera, fapt cu
noscut de către organele de stat locale și județene, 
motiv pentru care s-a propus dezafectarea locali
tății Cireașov ca urmare a faptului că în prezent 
nu sînt posibilități pentru captarea noxelor.

De asemenea este just că intre oraș și localitatea 
respectivă exista un pod circulabil construit din 
material lemnos și de mic tonaj, care nu permite 
circulația de autobuze, motiv pentru care pînă 
în prezent nu s-a putut introduce circulația 
autobuzelor în acest cartier.

Pentru soluționarea problemei a fost întocmit 
un proiect de execuție a unui pod corespunzător 
din beton, a cărui execuție se va efectua în 
anul 1974.

Soluționarea problemei apei potabile este posi
bilă numai prin forare la mare adîncime a unor 
puțuri. S-a căutat rezolvarea prin săpare manuală, 
însă nu se pot găsi muncitori pentru efectuarea 
unor astfel de lucrări.

S-a intervenit la Direcția de gospodărire comu
nală și locativă Olt, în vederea punerii la dispo
ziție a mașinii de forat, urmînd ca lucrarea să se 
efectueze în timpul cînd nu este folosită la 
lucrări de investiții.

Menționăm că problemele ce s-au putut rezolva 
operativ au fost realizate așa cum este cazul 
amenajării străzilor prin transportarea și așter- 
nerea a peste 2 500 metri cubi balast pe toate 
străzile, înființarea unui chioșc pentru desface
rea pîinii etc.

președinte, secretar,
Barbu Radu Gh. Totezan

Biserica de lemn din CULPIU 
MUREȘ va fi restaurată

La sesizarea făcută de mine^Ana Antonescu n. 
Bîndeanu, o fiica a satului Culpiu, județul Mureș, 
referitor la biserica de lemn din sus-numitul sat, 
datorită intervenției prompte a revistei «Flacăra» 
la data de 29 noiembrie 1973, s-a deplasat la fața 
locului o delegație a forurilor din orașul Tîrgu 
Mureș, care a constatat justețea celor arătate de 
mine și a concluzionat că restaurarea bisericii 
trebuie făcuta cît mai urgent.

S-au luat măsurile necesare pentru a se împie
dica dărîmarea ei axnpletă.

Sînt convinsă că acum «Comisia monumentelor 
istorice» va lua o grabnică hotărîre de restaurare 
și redare în folosință a acestui obiectiv.

Rog redacția să primească vii mulțumiri, atît 
din partea mea, cît și din partea cetățenilor 
satului, pentru sprijinul neprețuit acordat.

Vă anunțăm, stimați cititori, că revista «FLACĂRA», redactorii și colaboratorii ei nu iau în considerație scri
sorile anonime. Pentru a face față tuturor solicitărilor și pentru a da curs unui număr cît mai mare de scrisori, vă 
rugăm să vă expuneți sugestiile, propunerile sau alte probleme în maximum 40 de rînduri. __________
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Unde să mă mai adresez pentru a 

obține o adeverință?

Sînt lanoli Elena, domiciliată în lași, strada 
lancea numărul 24, în etate de 58 ani, și vă 
og să-mi permiteți să vă aduc la cunoștință 
f-ul meu:

In perioada 2 iunie 1943—31 octombrie 1948, 
m fost salariată la întreprinderea AȘ.AM.-lași, 
ntreprindere care ulterior a devenit întreprinde- 
eo de transporturi auto-lași.

La data de 23 aprilie 1973, cu cererea înre- 
i strata sub numărul 4769, m-am adresat la 
.T.A.-lași pentru a mi se elibera o adeverință 
lin care să rezulte că în perioada mai sus men- 
ionată am fost salariata acelei întreprinderi.

Cu adresa numărul 4769/02 mai și 107/10433/ 
4 septembrie 1973, I.T.A.-lași îmi comunică — 
itez — că nu îmi poate elibera adeverința soli- 
itată «întrucît din dosarul meu personal, ce se 
găsește în arhiva noastră, nu apar date suficiente 
lin care să rezulte activitatea mea».

Menționez că starea statelor de salarii din 
iceastă perioada este complet degradată pentru 
:ă au fost plouate sau lăsate în apă, nemaifiind 
n firezent lizibile.

In vederea obținerii adeverinței respective am 
:erut și sprijinul Consiliului județean al sindica- 
elor, solicițind delegarea unui tovarăș compe
tent care să cerceteze starea arhivei respective 
ii care să poată interveni în vederea emiterii de 
:ătre I.T.A.-lași a adeverinței respective, însă 
rezultatul a rămas același.

Deși pînă în prezent am făcut fel de fel de 
intervenții, toate fără rezultat, vă rog pe dumnea
voastră sa binevoiți a-mi comunica unde să mă 
rnai adresez pentru a determina întreprinderea 
respectivă să-mi elibereze actul la care am 
dreptul?

Stimate tovarășe, nea Marine

Mă adresez personajului în cauză și nu presti
giosului artist Amza Pellea pentru a nu cădea 
și eu în greșeala de a fi confundat arta cu bîlciul.

Sînt oltean din Caracal și îmi iubesc această 
obîrșie la rîndu-mi vehiculez,cu o nemanifestată 
mîndrie, anecdote despre olteni și adevăratele 
sau imaginarele lor apucături.

Totdeauna mă feresc să debitez variante con
troversate la adresa altor conaționali, bănățeni, 
ardeleni, moldoveni etc., care depășesc limitele 
bunei-cuviințe în dorința controlată de a nu 
jigni.

Am savurat începuturile ilustrului personaj 
de bilei, ca orice om cu simțul umorului dezvol
tat și cred că ați fi reușit să rămîneți un fel de 
«Simion tîmplarul» al serialelor despre olteni 
dacă în conținutul acestei ipostaze nu s-ar fi 
strecurat voit sau din întîmplare anumite con- 
siderațiuni care calomniază nu pe olteni ci 
istoria neamului pentru a căror îndreptare îmi 
asum riscul acestei misive.

Că locul lui Sucă este la Caracal, ar fi poate 
general valabil deoarece la Caracal ca și la 
Băilești exista semeni ai lui Sucă sau poate chiar 
rude apropiate, olteni.

Dar adaosul că la Caracal s-ar mai fi întîmplat 
ceva nu știm dacă își găsește justificarea fără a 
se subînțelege că povestitorul alimentează prin 
atitudine directă infirmarea adevărului istoric 
că revoluționarii de la 1848 au trecut prin orașul 
Caracal, au poposit aici și au mers mai departe 
fără a fi dovedit că au fost altceva decît revolu
ționari.

După mine nea Mărin are marea greșeală de 
a nuf se fi făcut cunoscut în primul episod în 
dubla postură de autor și interpret al textelor 
debitate punîndu-mă în situația de a trage astăzi 
două concluzii incerte:

— dacă este și autor și interpret, proverbul 
că strigoiul întîi din neam mănîncă, rămîne 
valabil! ?!

— dacă este numai interpret are vina de a fi 
înghițit ca un guguștiuc această hrană care după 
cîte se vede, trebuia totuși să fie culeasă cu discer- 
nămînt!?!

Și acum revin la fraza de introducere acordînd 
circumstanțe atenuante personajului care frate 
fiind cu Ionel al lui Zăpăcita și nu vecin așa 
cum ne-a fost înfățișat poate fi iertat totuși 
pentru greșelile făcute cu gura!!!

Artistul Amza Pellea ar fi trebuit să militeze 
cu mai multă răspundere și în interpretarea 
acestui rol, cu căciulă, așa cum a făcut-o în mai 
multe roluri, cu căciulă, cu care a cucerit dato
rită talentului un loc de cinste în ierarhia mult 
stimați lor soli ai artei noastre, care ne-au obiș
nuit cu creații artistice de o deosebita valoare 
pentru care eu le aduc pe aceasta cale umila 
mea considerație.

Nu pot fi de acord cu grotescul și mai ales cu 
repetările nereușite care pot umbri talentul și 
personalitatea unora sau altora, personal înțele- 
gînd să ripostez în formă directă pentru integri
tatea artistică și realistă a tot ce se creează în 
final pentru delectarea harnicului nostru popor 
în sînul căruia și oltenii au reușit să-și cîștige 
prin muncă cinstită și istețime o aureolă națională 
pe care cred că artistul Amza Pellea nu are 
nici un interes personal sau de artă să o denigreze^ 

el însuși fiind un produs al Olteniei, meleaguri 
fertile care au dat țării atît în structură cît și în 
suprastructură contribuții însemnate.

Și acum în încheiere vreau să vă fac o urare: 
Să vă fie mintea minte 
Sa priviți tot înainte 
Nu ca bietul, Nea Mărin 
Artă chioară, cu venin!

Traian Marinescu 
strada Cezar Bolliac nr. 26

Caracal — județul Olt

Nici nu știu cum să vă mulțumesc

...pentru faptul că prin intermediul dumnea
voastră am reușit să obțin adeverința de vechime 
pentru timpul cît am lucrat ca medic veterinar 
șef al fostului raion Drăgănești-Vlașca, ne scrie 
doctorul veterinar Ion Cardaș din București, 
strada Vasile Conta numărul 7-9.

După ce vă scrisesem, am așteptat cu răbdare 
rezultatul, care însă întîrzia și începusem sa fiu 
neliniștit Eram gata să vă scriu din nou, cînd 
poștașul mi-a adus mult doritul plic ce cuprindea 
adeverința respectivă.

Acuma am actele complete, vechime recunos
cută la zi, 32 de ani, și pot ieși liniștit la pensie, 
dar vă promit că și ca pensionar îmi voi continua 
activitatea de cetățean și o să vă mai scriu în 
legătură cu probleme de interes general sau 
particular de care ne izbim zilnic.

Ar fi încă multe de spus, dar nu vreau să lun
gesc prea mult această scrisoare pornită totuși 
din inimă, deci în încheiere vă sînt recunoscător 
pentru sprijinul concret și eficace pe care mi 
l-ați dat.

De la inspectoratul școlar al 
municipiului București

Răspuns la întrebarea cetățeanului Cîrciumă- 
rescu Lucian, publicată la rubrica «Flacăra la 
dispoziția dumneavoastră» în nr. 45 ( 961) dint 
3 noiembrie 1973 al revistei, vă comunicăm urmă
toarele:

in conformitate cu prevederile Legii nr. 3/1970, 
școlile ajutătoare sînt cuprinse în categoria uni
tăților de ocrotire a minorilor. Copiii integrați în 
astfel de unități, pe timpul*școlarizării, bene
ficiază de îmbrăcămintea prevăzută în baremul 
dat de Ministerul Educației și Învățămîntului și de 
hrană.

Pentru acoperirea unei părți din cheltuielile 
făcute cu întreținerea fiecărui copil, familia plă
tește o contribuție lunară stabilită de Comisia 
pentru ocrotirea minorilor din cadrul Consiliului 
popular al sectorului de domiciliu și,, potrivit art. 7 
din Decretul 285/1960, nu mai beneficiază de 
alocația de stat pentru copilul cuprins în instituția 
de ocrotire.

Copilul cetățeanului Cîrciumărescu Lucian a 
beneficiat de ocrotire în Școala ajutătoare nr. 3. 
în baza prevederilor legale menționate și a condi
țiilor stabilite de comisie prin hotărî rea de ocro
tire pe care a emis-o, petiționarul nu a fost frus
trat, iar de restituirea^ sumelor ilegal încasate 
nu poate fi scutit.

Inspector general adjunct. Inspector școlar 
CoStin Pelinescu N. Obrocea

Repartizarea salvatoare

Mă numesc Sîrbu N. Ștefan, pensionar, dom^ 
ciliat în Craiova ^strada Calea București bloc C 7* 
scara Ih apartamentul 6.

Am un copil de 19 ani oligofrenic gradul I, care 
a absolvit cursurile Școlii speciale ajutătoare Balș 
în vara acestui an (n.n.: 1973), și propus de con
ducerea școlii și comisia de triere să urmeze și 
el o școală specială profesională pentru meseria 
de tîmplar, specialitatea tapițerie.

Propunerile cu tabelele respective au fost înain
tate încă din luna iunie-iulie 1973 la «Ministerul 
Muncii», Direcția generală de asistență socială.

Pînă în prezent nu mi-a venit nici o repartizare 
la vreo școală, deși la Balș funcționează o astfel 
de școală la care, în acest an, s-a aprobat înfiin
țarea unei a doua clase pentru tapițerie. An vorbit 
recent cu directorul școlii, tovarășul Bolnăvescu, 
care mi-a spus că mai sînt locuri vacante la cele 
două clase paralele de tapițerie și dacă îi aduc 
repartizarea de la București mi-l primește fiindcă 
nu este încă prea tîrziu.

La data de 24 septembrie cu recomandata nr. 
796 am trimis o cerere (pe care o anexez) ș. 
acum vm cu rueămintea he care v-o fac priit 
prezenta în speranța că veți căuta să mă ajutați.

Situația lui mă îngrijorează extrem de mult, 
cu atît mai mult cu cît mă văd pus în imposibili
tate de a-i da vreun ajutor.

Este rugămintea unui tată disperat, fiindcă pe 
lingă copil, am și soția bolnavă de nervi, tot din 
cauza iui.

Vă mulțumesc cu toată căldura sufletului, în- 
credințîndu-vă că voi păstra cea mai frumoasa 
amintire, stimă și respect pentru ajutorul ce-mi 
veți da.

Ajutorul...

Ministerul Muncii, Direcția generală asigurări 
sociale, pensii, asistență socială, contabilitate și 
control financiar ne comunică: «Referitor la scri
soarea nr. 2 680 a numitului Sîrbu N. Ștefan din 
Craiova, strada Calea București, bloc C7. scara Iii 
apartament 6, privind înscrierea fiului său la o 
școală specială, vă facem cunoscut că s-a aprobat 
repartizarea acestuia la Școala profesională spe
cială nr. 24 Balș.

Aprobarea a fost comunicată și petiționarului 
a cărui scrisoare v-o restituim.

șef serviciu,
Pop Ștefan

Vesti proaste de la echipa de fotbal 
«DERMATA»

Sîntem — ne scriu Romeo Do rd ea șt Traian 
Pop, din strada Zambilei nr. 21 — component) ai 
echipei de fotbal «Dermata» din Cluj, care acti
vează in seria a IX-a a Diviziei naționale «C» și 
vrem pe această cale să ne exprimăm nemulțu
mirea fața de condițiile asigurate formației de 
către conducerea asociației și totodată de condu
cerea Combinatului de pielărie și încălțăminte 
«Clujana», care o patronează.

in primul rînd, trebuie să amintim starea de
zastruoasă în care se află terenul nostru de joc 
(care aduce mai mult a arătură decît a teren de 
fotbal) și aceasta datorită proastei întrețineri,

Deși figurăm ca echipa Combinatului de pielă
rie și încălțăminte «Clujana», paradoxal, ne 
lipsesc tocmai ghetele de fotbal, nemaivorbind de 
starea de avansată uzură în care a ajuns restul 
echipamentului.

S-au început în întreaga țară pregătirile de 
iarnă în vederea returului, dor echipa noastră a 
rămas, ca urmare a situației mai sus arătate, fără 
antrenor, dat fiind că antrenorul Nagy Ștefan, 
apreciat tehnician clujean, a refuzat sa mai 
lucreze în condițiile de pînă acum.

Sperăm ca scrisoarea noastră sâ-i «dezmor
țească» pe cei răspunzători de soarta echipei și 
sâ-i scoată din totala inactivitate de pînă acum. 
Ce părere are conducerea combinatului de aceasta 
stare de lucruri ? Dar președintele secției de fotbal 
(dacă există, pentru că n-am prea avut ocazia să-l 
vedem la antrenamente sau la meciuri) ?

La pensionarea lui Nicolae Radulescu

Nu este ușor sa pleci așa, dintr-o dată, după 
mai bine de patruzeci de ani, din mijlocul unui 
colectiv pe care în parte l-ai condus, l-ai îndrumat, 
l-ai învățat că taina prelucrării țițeiului nu se 
dezleagă peste noapte. «Nimic n-a fost ușor — 
își amintește azi Nicolae Radulescu — nici uceni
cia, nici practica. Apoi, continuă el-, în fața mai 
vîrstnicilor petroliști, doar cu muncă și at multă 
răbdare ajungi departe.:. Și Rădulescu Nicolae 
a ajuns șef de schimb la o instalație de distilare 
primară de la Rafinăria Teleajen. A ajuns aici cu 
cea mai înaltă conștiință profesională; punc
tualitatea, orientarea justa privind viața internă a 
instalației, ridicarea continuă a calificării în 
vederea obținerii unor produse de bună calitate, a 
reducerii consumurilor specifice, ajutorul nepre
cupețit acordat tuturor pentru însușirea meseriei 
și alte asemenea calități l-au dus la dobîndirea 
titlului de fiu de onoare al rafinăriei, cel mai bun 
șef de schimb, la titlul de fruntaș în producție.

Zilele trecute totuși ne-a părăsit. Iar noi, 
colegii lui mai tineri, printre care mă număr și eu^ 
ion Vergu Dumitrescu, din Ploiești, strada Titan 
nr. 2, îl urmăm pe drumul pe care l-a străbătut. El 
este cu sufletul aici, lingă noi, iar noi vom fi 
întotdeauna alături de el. Zilele trecute el a rămas 
acasă. Zic zilele trecute, pentru că de la începutul 
acestui an, 1974, «bătrînul» Nicolae Rădulescu 
s-a pensionat Să ne trăiască l...

Un drept al meu, pentru care am 
muncit

Mă numesc Iftinca C. Neculai, din comuna 
Ștefan cel Mare, sat Buciumi, județul Bacău. Aș 
vrea sa vă aduc la cunoștință următoarele: 
sînt membru al cooperativei agricole de producție 

din satul și comuna de mai sus, unde am lucrat de 
la cooperativizare (1962), iar în anul 1971 mi s-a 
făcut dosar de pensionare. Cu decizia 2012 mi s-a 
stabilit cuantumul de pensie de 100 lei + 5 lei 
din cotizații la Casa de pensii.

Am văzut că alți colegi ai mei, care au muncit 
în aceeași măsură ca și mine, cu același număr de 
norme, anual, primeau 150 lei. Atunci m-am 
adresat conducerii cooperativei în mai multe 

rînduri, cu cereri scrise, la care am primit rezulta
tul .că: «atît ai moșule) dreptul».

în cele din urmă m-am adresat personal cu o 
cerere la filiala Casei pensii a județului Bacău. 
Din verificarea efectuată a reieșit că eronat s-a 
întocmit dosarul cu 3 ani vechime și 2 întreruperi, 
în realitate am avut 9 ani vechime cu o întrerupere 
în muncă. Atunci de-abia conducerea cooperativei 
mi-a întocmit altă fișă,a trimis-o Filialei Casei pen
sii Bacău, cu adresa nr. 688/1973. Așa mi s-a re
calculat cuantumul de pensie de la 100 lei la 
150 lei, cu decizia nr. 2248, cu începere de la 
1 septembrie 1973.

Din cele relatate mai sus rezultă că nu am 
primit dreptul meu timp de 30 luni. (A cîte 
50 lei/lună — 1 500 lei), pentru că salariatul care 
mi-a întocmit primul dosar nu a lucrat corect.

Aș vrea să întreb U.J.C.A.P. Bacău, cine îmi 
plătește suma arătată mai sus, care e un drept al 
meu pentru care am muncit.

Am dat la curățat un costum, am primit 
numai haina

Sînt Ghiță Constantin, domiciliat în Cîmpina, 
strada ALL Cuza bloc 22 A, si doresc să apelez la 
paginile «Flacăra la dispoziția dumneavoastră» 
pentru a aduce la cunoștința publică o problemă. 
Tn ziua de 7,X.1973 m-am prezentat la Centrul de 
preluare a obiectelor pentru curățire chimică din 
Cîmpina — care este o anexă a Cooperativei de 
producție meșteșugărească «Confecția» Ploiești, 
strada Vlad Țepeș nr. 21 — unde am predat pentru 
curățat un costum de haine gri închis în stare 
perfectă, pentru care am achitat suma de 26 lei 
(tarif de trei zile), conform chitanței nr. 2117/ 
7.X 1973, urmînd să mă prezint pe data de 
11.X. 1973 pentru ridicare.

Spre surprinderea mea, nu numai în ziua de 
11.X.1973, dar nici după luni de zile costumul 
în cauză nu și-a făcut apariția de la centrul de 
curățătorie din Ploiești. în urma insistențelor 
mele, la începutul lunii decembrie 1973 costumul 
apare, haina fiind curățată însă pantalonul nu. De 
data aceasta, costumul purta o stanță de mar
care diferită de cea indicată în bonul meu (2117). 
Arătîndu-mă nemulțumit, am fost rugat să-mi iau 
haina, iar pentru pantalon să revin peste încă trei 
zile. Timpul s-a scurs și de fiecare dată mi se 
spune că: «nu a sosit, iar cei de la Ploiești spun că 
l-au pierdut».

Mă întreb dacă este posibil să rezolvi doar prin 
cîteva cuvinte o paguba produsă unui om, care 
dîndu-și un costum întreg la curățătorie, în final, 
după luni de așteptare, se alege doar cu o haină. 
Nu e nimeni răspunzător ?

De patru ani cheltuiește 
pentru sine alocația copilului

Mâ numesc Dumitriu Lucreția, txn domiciliul 
în comuna Casimcea, județul Bacău, și doresc să 
vă^aduc la cunoștință următoarele:

în urma hotărîrii Judecătoriei județului Bacău, 
nr. 1190 din 21 octombrie 1969, fostul meu soț, 
Hanganu 0. Nicolaie, a fost obligat sa plătească 
o pensie de întreținere de 250 lei și să-mi dea cei 
120 lei alocație de stat pentru copil. Ce se întîm- 
plă ? Pensia de întreținere o plătește, dar alocația 
de stat, deși o încasează, nu o trimite de patru ani 
de zile. Copilul este mare. Are 4 ani. Trebuie 
îmbrăcat, încălțat și hrănit Dar cum? Fără bani 
nu poți obține nimic.

Fostul meu soț lucrează la Brașov, la întreprin
derea de transporturi. Și se fofilează de colo, colo, 
cheltuind alocația copilului.

Vă rog din adîncul ființei mele, publicați aceste 
rînduri și poate opinia publică, conducerea unității^ 
unde lucrează ca șofer, îi vor impune achitarea 
sumei cu care este dator față de copilul lui, pe 
nume Hanganu Adrian.

De ce o treaba doar pe jumătate ?

Sînt creator principal la o fabrică textilă din 
București, ne scrie tovarășa Irina Turcanu din 
București, strada Luterană nr. 1. în luna octom
brie am fost în regiunea Tulcea pentru o docu
mentare folclorică. Negăsind decît puțin material 
în satele din împrejurimi, am apelat la secția de 
folclor a muzeului județean. Spre satisfacția mea, 
am găsit material mult, foarte frumos și variat, 
dăr stocat în depozit. Oare nu este păcat ca așa 
o valoare sa se degradeze în lăzi?

Pentru ce Consiliul popular al municipiului 
Tulcea nu pune la dispoziția muzeului o sală 
pentru ca aceste comori să-și găsească justa lor 
valorificare ?

Astfel s-ar completa ineditul și frumusețea 
orașului Tulcea, important punct turistic pe harta 
țării, loc vizitat din an în an de tot mai mulți 
turiști străini și autohtoni, cu un nou punct de 
atracție.

Nu este păcat ca treaba să se facă doar pe 
jumătate ?
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Tîrgulde Iarna

’ 1 âs

t ricotqje

vl pune la dispoziție:
• paltoane, demiuri, scurte, jachete, compleuri cu pantaloni, rochii, taloare etc.
• costume bărbătești pentru toate vîrstele
e impermeabile, canadiene, bluze de vînt etc. — matlasate și nematlasate, 

pantaloni din țesătură supraelastică
• tricotaje contextură groasă, ciorapi și șosete p.n.a. etc.
• cizme și ghete cu fețe p.v.c., cizme cu fețe din piele sintetică și piele sintetică 

în combinație cu piele naturală — pentru femei.
• stofe pentru palton șl stofe groase fantezl (pentru îmbrăcăminte de iarnă) 
șl multe alte articole de îmbrăcăminte șl încălțăminte, toate cu reduceri de 
prețuri pînă la 30% in cadrul TÎRGULUI DE IARNĂ!
TÎRGUL DE IARNĂ — un bun prilej de economii în favoarea bugetului familiei 
dumneavoastră!



«DOSARUL DOSARELOR» 

FLACĂRA

(li)

sala de 
așteptare

Am vrut să îi spun ceva, nu știu exact ce, 
ar am auzit în spatele meu un pas ciudat. 
)n zgomot ușor, ca de pas catifelat și apoi o 
cbitură ca a unui bont de lemn. Mi-am dat 
eama că toți privesc pe cel care trece cu 
cest zgomot ciudat, privesc cu un fel de 
ompătimire, mai exact cu un fel de partici- 
are la trecerea aceea. M-am întors și eu și 
m văzut-o pe fata pe care am numit-o 
>oina, cu cîrjele ei, străduindu-se să meargă 
:ît mai drept, cît mai corect. «O vezi? 
derge tot mai bine... într-o zi va putea urca 
i ea... sigur că va putea...>^ am auzit o voce, 
n timp ce îmi aminteam de ființa aceea pe 
:are am cunoscut-o într-o anchetă, fiind 
victima violului unor tineri fotbaliști beți, 
>e care i-a iertat și,spre a-i scăpa de pedeapsa 
:u închisoarea,s-a căsătorit cu unul dintre ei. 
iar nu s-a putut apropia însă sufletește de 
oțul ei dobîndit atît de bizar și, cînd acesta 

> avut un gest dur, a alergat în lungul liniei 
erate și și-a pierdut ambele picioare... Da. 
*ste ființa care mi-a spus că pentru ea zilele 
;i-au pierdut numirea și identitatea fiindcă 
:oate sînt la fel de cenușii — cum nu se pot 
deosebi unul de altul cei șapte pitici de 
porțelan de pe perete cu zîmbetele lor 
forțate — ființa care și-a regăsit echilibrul 
vieții în orele de meditații date copiilor din 
sat, pînă cînd mama ei a început să umble 
după bani pe la părinții lor, ființa căreia am 
încercat să îi cer puțină tărie față de viață... 
Tocmai în clipa aceea s-a clătinat, aveam 
impresia că o să cadă, și, cum nimeni nu s-a 
oferit să o sprijine, deși erau alții mai aproape 
de ea, am sărit să o prind de braț.

— Nu I Nu mă ajutați!, mi-a strigat energic. 
Nu trebuie să mă ajutați! Mai ales dumnea
voastră! Nu trebuie să mă obișnuiți cu 
ajutor. Odată v-am spus că mă dor oamenii 
buni, că nu mai pot suporta mila și ajutorul 
nimănui. Mi-ați spus atunci că mă alint, dar 
aveați dreptate. Ați uitat la mine, mai 
demult, o întrebare. O întrebare despre 
tăria omenească de a depăși nenorocirile 
vieții... Lăsați-mă să răspund singură la ea...

— Vă rog... Nu serviți un corn proaspăt. 

o prăjitură, o țigară?, m-a întrebat Fata în 
halat alb, care venise cu o tavă în fața mea.

— Nu cumva dumneata ești?...
— De ce vreți să vă amintiți cine sînt? 

Doar mă știți bine. M-ați anchetat pentru... 
am făcut închisoare, apoi am încercat să uit, 
sînt mulți oameni care mă ajută, unii cîte- 
odată îmi mai zic... să nu spun cum, dar 
chiar dumneavoastră mi-ați spus că nu 
trebuie să dau însemnătate oamenilor răi... 
Trebuie să îmi fac încet, încet și greu, un 
nou nume... să nu ne mai amintim...

— Lasă-I!, l-am văzut pe Poet, prinzînd-o 
de mînă. Lasă-I pe domnul procuror. Pe 
mine mă cunoașteți, nuia întrebat așezîn- 
du-se în lumină, în fața mea. Sînt lașul... cel 
pe care l-ați anchetat pentru abandon vino
vat... prietenul meu, bunul meu prieten 
care în excursia aceea cînd am fost surprinși 
de viscol m-a tras mereu cu cordelina, m-a 
salvat atunci cînd m-am prăbușit spre pră
pastie, prietenul meu bun care a rămas să 
moară înghețat la cîțiva pași de cabană, 
atunci cînd nu m-a mai putut trage după el a 
sperat că voi face ceva pentru el, că voi 
trimite ajutoare să-l salveze, iar eu am fugit, 
am fugit spre vale de la o cabană la alta, ca un 
nebun...

— Ca un laș...
— Da. da, ca un laș criminal, așa mi-ați 

spus și atunci... Ați uitat însă să îmi spuneți 
ceva... Da, ați uitat!

— Ce anume?... A, înțeleg... Te referi la 
faptul că în condiții de laborator și exami- 
nînd briceagul tău și cuțitul de vînătoare 
găsit la prietenul tău înghețat am constatat 
că nu tu ai tăiat cordelina, ci el... La asta te 
referi? Crezi că are vreo importanță? Corde
lina era legămîntul vostru de ajutor... el a 
tăiat-o abia atunci cînd și-a dat seama că nu 
te mai poate ajuta, a tăiat-o ca să facă un 
ultim gest prin care să te salveze... Dacă 
ți-aș fi spus aceasta, adică un fapt în plus 
despre mărinimia și altruismul lui, gestul 
tău de lașitate ar fi fost și mai grav...

— Știu... Mi-ați spus, mai tîrziu, că fiecare 
om la naștere are un fel de foaie albă pe 

care sînt scrise doar datele lui... apoi, cîndva, 
pe foaia aceea, o altă mînă va completa dat.> 
de final... în reșt, coala e albă... noi o scriem 
cu faptele noastre. Mi-ați vorbit despre o 
sentință în alb, pe care ne-o oferă destinul 
și e în puterea noastră ca prin ceea ce facem 
să o scriem frumos... Oare pentru mine mai 
e loc alb pe coala aceea?...

— întotdeauna rămîne pentru fiecare 
om un loc pentru ca să scrie faptele bune. 
Ți-am mai spus asta, dar dumneata, așa ciudat 
cum ești, mi-ai răspuns că trebuia să mă fac 
popă, nu procuror.

— Acum nu vă mai răspund așa... M-ați 
uitat și, trebuie să recunoașteți, erați 
dator să mă ajutați, să vă interesați de mine, 
de dorința mea de a putea răscumpăra ceva 
din acea imensă lașitate...

— Ce vrei să spui?
— Că îmi sînteți dator, da, tuturor le 

sînteți dator, așa cum toți rămînem datori 
omeniei și dreptății cu cîte ceva...

Am auzit din spate vocea Hamalului:
— Domnule procuror... cum rămîne cu 

copilul nostru... Ce putem face... Uite, eu 
am pensie de invaliditate, mai lucrez și pe 
aici prin gară, mai lucrez pe acasă, Maria 
muncește, dar ce poate fi viața noastră fără 
copilul acela?

— Da, domnule procuror, am auzit și 
vocea Profesorului, trebuie să hotărîți... 
Eram în străinătate cînd soția mea, în 
înțelegere cu medicul de la maternitate, a 
făcut înșelătoria aceea, prefăcîndu-se că a 
născut un copil... Era copilul Măriei, aflată 
atunci singură și necăjită, ați descoperit toate 
acestea, le-ați lăsat așa cum erau, apoi, cînd 
am aflat și eu, m-ați întrebat dacă iubesc 
copilul acela și la răspunsul meu că e tot ce 
am în viață, m-ați asigurat că poate‘fi consi
derat ca și al meu și al soției mele, dar acum, 

uite, Maria și-a regăsit bărbatul și suferă. 
Priviți-o cum își ține batista, la fel ca și 
atunci cînd ați arestat-o bănuind-o de prunc
ucidere, și suferă și acest om care a avut 
acel nenorocit accident. E drept ca fericirea 
noastră să se întemeieze pe durerea lor!

— Ce spui, Maria?, am întrebat-o pe 
femeia care se apropiase sfioasă. A răspuns 
Hamalul în locul ei.

— Ce să spună, păcatele ei? Cînd a dat 
copilul s-a gîndit că va avea o viață fericită 
dacă va fi crescut de oamenii aceștia buni, 
care nu pot avea un copil al lor... Nu s-a 
gîndit nici la ea, nici la mine... S-a gîndit că 
va fi fericit copilul nostru... Ce poate să 
spună?

— Am înțeles, a spus Profesorul, cu voce 
oarecum schimbată... am înțeles... Vor pu
tea veni să își vadă copilul sau să îl ia de la noi 
atunci cînd vor dori... Spuneți-le asta, 
spuneți-le dumneavoastră, tovarășe procu
ror, și nu vă gîndiți la cît de săracă va rămîne 
viața noastră de acum înainte... Știu că ați 
vrut numai binele copilului, dar, vedeți, nu 
totdeauna reușim în viață exact așa cum am 
dori binele pe care îl sperăm...

— Dumneavoastră trebuie să hotărîți ce să 
facem...,l-am auzit pe Hamal, depărtîndu-se, 
împreună cu procurorul.

S-au depărtat toți de mine și. sala de 
așteptare parcă devenea din nou pustie. 
De undeva, parcă de departe, am auzit-o pe 
Maria: «Bună seara...» și mi s-a părut că de 
fapt nu mă salută, ci rostește urarea aceea 
de bine ca un gînd curat, care în prag de 
an nou este lăsată la geamul și la poarta fie
cărei case...

*
— Tovarășe procuror! Tovarășe procu

ror... Căpitanul mă zgîlțîia zdravăn de umăr. 
Nu vă supărați... ați adormit aici, pe bancă 
și trenul a plecat...

— Nu-i nimic, Bogdane, i-am spus dezme- 
ticindu-mă Mai pierdem uneori cîte un 
tren...

Emil POENARU
(Sfirșit) 

legitimație de 
Cineva

lași, 15 ianuarie. Hotel «Unirea». Re
cepția. Orele 21 și ceva. Ore de aglome
rație — vine trenul de București.

Cineva (un bărbat): Barul de noapte e 
cu plată sau fără?

Altcineva (tot un bărbat): Fără.
Același cineva: Am întrebat-o pe recep

ționera, nu pe dumneata.
Recepționera (o femeie): Barul de noapte 

este fără plată.
Altcineva (iar un bărbat): Dar este 

închis.
Același Cineva de mai sus: De ce nu 

mă informezi că barul este închis?
Recepționera (Viorica Olaru): Nu m-ați 

întrebat.
Tot Cineva: Știi că ești obraznică? la 

stai să vezi tu cu cine ai de-a face!
Scoate o legitimație pe care scrie Bog

dan Gheorghe, inspector general în Minis
terul Turismului. Lumea de la recepție (era 
coadă) începe să protesteze. Tovarășul 
Bogdan se enervează: lăsați-mă, fac con
trol! Observ că e roșu la față, nu de furie, 
ci pentru că miroase a alcool. Pune mina 
pe telefon. Așteaptă, așteaptă. De ce nu 
merge telefonul, nu știu, vreau să merg la 
centrală, nu-i voie acolo, tot obraznică 
ești, dă-mi registrul de control, «...față 
de această situație și față de reglementările 
Ministerului Turismului propun conducerii 
O.J.T. mutarea lui Olaru V. în altă muncă 
deoarece nu întrunește condițiile pentru 
această funcție,» stă scris de mina dreaptă 
a tovarășului Bogdan în dreptul rubricii 
«Tema acțiunii» din registrul de control.

Către recepționera — mîine vei fi che
mată la director și, în fața mea, vei fi 
dată afară.

George STANCA

vremea 
în săptamîna viitoare

Săptămîna va debuta cu un front de 
ninsori ce va traversa rapid țara, fiind 
însoțit de intensificarea vîntului în Bără
gan, Dobrogeo și sudul Moldovei. După 
trecerea acestor ninsori, între 4 și 8 fe
bruarie, un val de aer polar se va extinde 
deasupra întregului teritoriu, determinînd 
o scădere accentuată a temperaturii, in 
Cîmpia Dunării, temperatura va scădea 
noaptea sub —10 grade, iar în Transil
vania și Moldova sub —20 grade. în 
timpul zilei, temperatura va rămîne sub 
zero, iar în Maramureș, nordul Moldovei 
și răsăritul Transilvaniei nu va urca peste 
—6 grade. O vreme ceva mai blîndă va fi 
in Banat și Valea Dunării, cuprinsă intre 
Baziaș și Drobeta-Turnu Severin.

în aceste zile reci, cerul va fi variabil, 
cu ninsori predominind in sudul țării. 
Citeva innourări mai pronunțate se vor 
produce la 7-8 februarie, cînd vor cădea 
și ninsori locale, de scurtă durată. Dimi
nețile vor fi cețoase și cu depuneri de 
chiciură in văile montane. La 9 februarie, 
frigul va slăbi din intensitate, temperatura 
incepind să crească apreciabil. Cerul va fi 
schimbător, cu innourări bersistente in 
jumătatea de răsărit a țării, unde se vor 
semnala și cîtevo ninsori cu caracter 
local. în timpul zilei, temperatura va urca 
deasupra lui zero, in multe localități de 
cimpie și în Dobrogea.

în cursul acestei săptămini, cea mai 
scăzută temperatură se vă produce în 
jurul orei 7, iar cea mai ridicată între 
orele 14 și 15. în zona de munte, vremea 
și stratul de zăpadă vor fi deosebit de 
favorabile sporturilor de iarnă.
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COPERTA NOASTRĂ

Din lucrările expuse la Ateneul Tine
retului din București. PARTEA DE 
MIAZĂZI A ORAȘULUI de Aurel 
Ștefan Alexandrescu, elev la Școala 
populară de artă, secția grafică. 41 505
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ROSEMARIE DEXTER 
actrița anglo-birmano-italiană care 

după o lansare spectacuioas; 
în filmul lui De Set; 

«Un om pe jumătate» a preferat 
spre părerea de rău a multora 

filmul comercial
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